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اشتباه استراتژیک اروپا علیه ایران
حسن اوجی

بلومبرگ بررسی کرد

دغدغه متحدین عربی درباره برخورد آمریکا و یمن

غرب و متحدین عربی از السیسی حمایت می کنند

فرعون پذیرفته شده مصر

سابقه تحریم ها نشــان می دهد که تحریم هیچ 
گاه نتوانسته ملت ها را از مســیر خویش باز دارد، 
تحریم ها معمولا تنها به ضرر رشــد و دموکراسی 
ملت ها بوده اســت و سیاســت های غربی در مورد 
احترام به ملت ها ودموکراســی را نیز خدشــه دار 
خواهد کرد. شــاهد این موضوع اتفاقی بود که در 
مجمع عمومی ســازمان ملل رخ داد و 185 کشور 
این سازمان تحریم های آمریکا علیه کوبا را محکوم 
کردند در حالی که  تنها  آمریکا و رژیم صهیونیستی 

به آن رای مخالف دادند.
اساس تحریم ها معمولا برای وادار کردن تغییر 
مســیر دولت ها و ملت هاســت و معمولا دو هدف 
را در پی دارد 1- تضعیف کشــور به نحوی که به 
مرز فروپاشــی و سقوط بینجامد و 2- ایجاد پیش 
زمینه های حمله به یک کشور و تغییر سازوکارهای 

آن.
در هــر دو مورد تحریم ها به طور چشــمگیری 
ناموفق عمل کرده است. به طور مثال در مورد کوبا 
تحریم 50 ساله آمریکا همچنان ناموفق بوده ومردم 
این کشور به دولت مستقل خویش بالیده و آمریکا 
نتوانسته است علیه آنها اقدام موثری را انجام دهد.

در مورد عراق و افغانســتان نیــز که آمریکا به 
تحریم این کشــورها مبادرت کرد، شــاهد بودیم 
که پس از کشــتار وسیع اقشــار مستضعف مردم 
ایــن دو کشــور آنچه مطلوب آمریــکا بود حاصل 
نشــد و به آن دســت نیافت. به عبارتی آمریکا در 
عراق، نتوانست به ایجاد یک حکومت دست نشانده 
برسد و در افغانستان نیز مجبور شد پس از مدت ها 
اشــغال توسط کشورهای ناتو زمام امور را به دست 

همان هایی بسپارد که به  آنان حمله کرده بود. 

این بدان معناســت که تحریم ها نتواسته است 
هیــچ گاه  به اهداف و مقاصد اصلی خود دســت 
یابد. تحریم ملت های تحت ســتم، آنها را در مسیر 
ناگزیری قرار می دهد تا خود راه توســعه  سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی خــود را بیابند و بدون کمک 

غرب سرنوشت خویش را ادامه و تغییر دهند.
نگاه به شرق در دولت سیزدهم 

به دلیل تحریم های روز افــزون آمریکا و غرب 
و بدعهدی آنها در اجرای برجام، نگاه به شــرق در 
دولت سیزدهم شدت گرفت و در حقیقت تحریم ها 
باز هم نتوانست کشورهای غربی را به مقصود اصلی 
خویش برســاند. با افزایش نگاه به شــرق و حمله 
روســیه به اوکراین و بحران مهاجرتی که اروپا در 
آن درگیر شد این کشورها به دنبال جایگزینی برای 
منابع گازی روســیه و متنوع ساختن منابع انرژی 

خویش بودند. 
آنها خواستار آن بودند که ایران یک نقش تعدیل 
کننده را ایفــا کند زیرا اروپا از افزایش بهای منابع 
انرژی رنج می برد و به دنبال یک ایران متوازن بود 
تا بتواند بخشــی از نیازها و خواســته های خویش 
را در ســبد کشــورمان بگذارد. افزایش تحریم ها، 
ملاقات با مخالفین جمهوری اسلامی و تلاش برای 
کاهش ارتباطات نظامی روســیه و ایران را می توان 
در همین چارچوب تحلیل و بررســی کرد. اما اروپا 
مسیر اشتباهی را که قبلا آمریکا پیموده را در پیش 

گرفته است. 
افزایش تحریم ها به ایجاد یک سیاست متوازن 
در جمهوری اســلامی ایران کمک نخواهد کرد و 
تنهــا بدعهدی اروپایی ها را در زمان فعلی نشــان 
خواهــد داد. اگر اروپا مســیر گســترش تجارت، 

توســعه و ســرمایه گذاری را انتخاب می کرد شاید 
بهتر می توانست در تعدیل سیاست های ایران نقش 
مهمی را ایفاء کند. جمهوری اســلامی ایران نیز با 
توجه به سیاست هوشمند و متوازن خویش سعی 
کرده است تا مســیر همکاری ها را مفتوح بگذارد. 
هرچند اولویت سیاســت خارجی  ایــران در ابعاد 
سیاســی، اجتماعی و اقتصادی بر مبنای همکاری 
با همسایگان و کشــورهای همجوار قرار گرفته اما 
سیاست هوشمند و متوازن ایران همکاری با اروپا را 
نیز بخشی از راهبرد خویش قلمداد کرده است که 
این کشورها می توانستند از چنین ظرفیتی استفاده 

بهینه و مناسبی را ملحوظ دارند.
تحریم همه جانبه روسیه و ایران توسط اروپا و 
غرب به نوعی یــک حس همدردی میان مردم دو 
کشــور ایجاد کرده و بدبینی به غرب را نیز افزایش 
داده که نتیجه مطلوبی را برای غربی ها نداشته است 

و اشتباه استراتژیک اروپا محسوب خواهد شد.
متاســفانه در بســیاری از مجالس کشورهای 
اتحادیه اروپا نفوذ منافقین و صهیونیست ها مشهود 

و بارز است.  
حرکت نهادهای به اصطلاح مردمی در اروپا که 
از لحاظ مالی توسط برخی از کشورها و یا رژیم های 
خاص حمایت می شــوند به دنبــال قطع تماس و 
حتــی رفت و آمد دیپلمات هــا و انزوای جمهوری 
اسلامی ایران هستند. این تلاش ها حتی در دوران 
جناب آقای ظریــف و گفت وگوهایی که به انعقاد 

برجام منجر شد نیز به چشم می خورد. 
اتحادیه اروپا اگر عنان اختیار خویش را به دست 
چنین گروه هایی بســپارد به جز ضرر و زیان از آن 

بهره ای نخواهد برد.

ممکن است تشکیل یک گروه ضربت چند ملیتی 
برای برطرف کردن »تهدیدهای نیروهای مســلح 
یمن در دریای ســرخ« کافی نباشد، مطرح کرد که 
آمریکا و متحدان آن در حال بررســی اقدام نظامی 

علیه نیروهای مسلح یمن هستند.
رسانه آمریکایی می گوید باتوجه به این که ممکن 
است تشــکیل ائتلاف دریایی چند ملیتی جدید با 
ادعای حفاظت از کشتی های تجاری در قبال آنچه 
تهدید نیروهای مسلح یمن خوانده می شود، کافی 
نباشد، آمریکا و متحدان آن در حال بررسی حمله 

نظامی احتمالی علیه نیروهای مسلح یمن هستند.
شــبکه بلومبرگ با اشاره به این موضوع گزارش 
داد که چهار منبع مطلع به شــرط فاش نشــدن 
نامشــان گفتند برنامه ریزی هایی به منظور از بین 
بردن توانمندی های نیروهای مسلح یمن برای هدف 
قرار دادن کشتی های تجاری در این منطقه، در حال 
انجام شــدن است. این افراد همچنین تاکید کردند 
که آمریکا هنوز تمایل دارد که دیپلماسی موثر واقع 

شود و تصمیمی برای پیش روی ندارد.
با این وجــود، یکی از این منابع مطلع گفت که 
پنتاگون آماده می شــود تا بــه »جو بایدن« رییس 
جمهوری آمریکا پیشــنهاد آنچه »پاسخی سخت 
به شبه نظامیان تحت حمایت ایران« توصیف شده 
اســت را ارائه کند. »جــان کربی« هماهنگ کننده 
ارتباطات راهبردی شورای امنیت ملی آمریکا، روز 
سه شــنبه، در پاســخ به احتمال انجام دادن اقدام 
نظامی گفت که قرار نیست از پیش اطلاعاتی درباره 

اقدامات بعدی ارائه بدهد.
مباحثاتی که در این باره درگرفته اســت، نشان 
می دهد کــه آمریکا و متحــدان آن، احتمالا، باید 

پس از موحی از حملات نیروهای مسلح یمن علیه 
کشتی های شــرکت های بزرگ، کارهای بیشتری 

برای مسیر تجاری در دریای سرخ انجام دهند.
این گزارش با اشــاره به افزایش قیمت نفت در 
پی توقف ترافیک کشــتی های برخی شرکت های 
بزرگ حمل ونقل در مســیرهای دریای سرخ، آمده 
اســت: گروه ضربت چندملیتی که تشکیل آن روز 
دوشنبه اعلام شد، تلاش های آمریکا در دریای سرخ 
را افزایش خواهد داد که روی رهگیری موشــک ها 
و پهپادهــا و ســاقط کردن آن ها بــرای کمک به 
کشتی هایی متمرکز است که در این منطقه احتمال 

حمله به آن ها وجود دارد.
بلمومبرگ نوشــت حمله به نیروهای مســلح 
یمن با خطراتی همــراه خواهد بود که بزرگ ترین 
آن احتمال بروز یک درگیری گسترده تر منطقه ای 
اســت و این همان نتیجه ای است که دولت بایدن 
پس از شــدت گرفتن درگیری هــا در جنگ غزه، 
نگران آن بوده است. متحدان آمریکا در منطقه نیز 
نگران هستند. عربستان سعودی که مرز یمن است، 
راهکاری حساب شــده تر و دیپلماتیــک را در قبال 
نیروهای مسلح یمن ترجیح می دهد. چراکه نگران 
است مانند دوران پیش از آتش بس در جنگ یمن 
در اوایل 2022، مورد هدف موج جدیدی از حملات 

نیروهای مسلح یمن قرار بگیرد.
»جان آلترمــن« نائب رییس مرکــز مطالعات 
بین المللی و راهبردی در این باره می گوید »سختی 
ماجرا این اســت که هیچ کســی نمی خواهد وارد 

جنگی با پایان باز در خاورمیانه شود.«
این حملات همچنین احتمال درگیر شدن آمریکا 
با ایران را افزایش می دهــد که طبق ادعای »جان 

فاینر« معاون مشاور امنیت ملی آمریکا، کمک های 
»قابــل توجهی« در زمینه نظامــی و اطلاعاتی به 
نیروهای مسلح یمن ارائه می کند. اگرچه، ایران بارها 
این ادعا را رد کرده و گفته است نیروهای مقاومت 
منطقه، از جمله نیروهای مسلح یمن به طور مستقل 
برای اقداماتشان تصمیم می گیرند. فاینر همچنین 
گفته بود که دولت بایدن احتمال اقدام نظامی علیه 
نیروهای مسلح یمن را به طور کامل کنار نگذاشته 
امــا  در حال حاضر، روی تشــکیل ائتلافی دریایی 

برای تامین امنیت دریای سرخ متمرکز است.
در ادامه گزارش این رسانه آمریکایی آمده است: 
تشــکیل این گروه ضربت چندملیتی، روز دوشنبه، 
توسط »لوید آستین« وزیر دفاع آمریکا اعلام شده و 
ادعا شد که هدف آن تلاش برای کمک به حفاظت 
از کشتی ها در دریای سرخ است. جان کربی نیز، روز 
سه شنبه، این نظر را که تشکیل این گروه نمی تواند 
منجر به ایجاد بازدارندگی در قبال نیروهای مسلح 
یمن شود را رد کرد. اگرچه، این گروه جدید به نوعی 
نشان دهنده اتحاد است، فشارها بر دولت بایدن برای 
انجام دادن اقدامات بیشــتر رو به افزایش است. به 
گفته یکی از منابع مطلعی که پیشتر به آنها اشاره 
شد، آمریکا باید پیام واضحی مبنی بر این بفرستد که 
تهدیدها علیه آزادی دریانوردی قابل تحمل نخواهد 
بود.مدیر بخش سیاســت خارجی و دفاعی مؤسسه 
پژوهش سیاست عمومی »امریکن انترپرایز« در این 
باره می گوید: »حوثی ها به درستی،  عیار خطرپذیری 
دولت بایدن را به دســت آورده اند که بسیار پایین 
اســت. این یکی دیگر از نمونه هــای اعزام نظامیان 
توســط آمریکا برای نشــان دادن این است که ما 

متعهدیم، در حالی که واقعا تعهدی نداریم.«

بیش از 10 ســال از زمانی که عبدالفتاح السیسی نخستین 
رئیس جمهوری منتخب مردم مصر، محمد مرسی را سرنگون 
کــرد، می گذرد و او همچنان با مشــت آهنین بر این کشــور 

حکومت می کند.
مخالفان و حامیان سیســی پذیرفته اند کــه او در انتخابات 
ریاســت جمهوری 202۳ پیروز اســت، زیرا پیروزی های او در 
ســال های 201۴ و 2018، آن هم با به دســت آوردن بیش از 
۹۶ درصــد آرا، جایی برای تردید درباره احتمال پیروزی دوباره 

او باقی نمی گذارد.
به گزارش یورونیوز، نامزدی سیسی برای سومین دوره، زمانی 
امکان پذیر شد که او قانون اساسی مصر را در سال 201۹ اصلاح 
کرد و دوره ریاست جمهوری را از ۴ سال به ۶ سال افزایش داد.
عبدالفتاح سیسی که در نوامبر 1۹5۴ در قاهره به دنیا آمده 
است پس از آنکه در سال 2012 رئیس ستاد ارتش مصر و وزیر 
دفاع این کشــور شد، به شهرت رســید. این ترفیع غیرمنتظره 
توسط محمد مرســی، رئیس جمهوری اسلامگرای مصر بیش 
از یک ســال پس از برکناری حسنی مبارک، رئیس جمهوری 

پیشین مصر در بهار عربی به وی اعطا شد.
عبدالفتاح سیســی پس از اعتراض  میلیون ها مصری در ماه 
ژوئیه 201۳ که خواستار استعفای فوری مرسی بودند، به رئیس 
جمهوری وقت مصر و کابینه او ضرب الاجل داد. او بدون اینکه 
به صراحت کناره گیری محمد مرسی از قدرت را خواستار شود، از 
کارگزاران این کشور خواست ظرف ۴8 ساعت »به خواسته های« 

مردم پاسخ دهند.
رئیس جمهوری اســلامگرای مصر اندکــی پس از آن خلع، 
بازداشــت و زندانی شــد. ســرکوب خونین حامیان مرسی که 
بسیاری از آنها از اخوان المسلمین حمایت می کردند، موضوعی 
اســت که فراموش نخواهد شــد. دیده بان حقوق بشــر کشتار 
گسترده تظاهرکنندگان در آن زمان را »جنایت علیه بشریت« 

توصیف کرد.
محمد مرســی در ســال 201۹ و در حالی که در جلســه 

محاکمه خود شرکت کرده بود، درگذشت.
عبدالفتاح سیســی پــس از آنکه قدرت را دســت گرفت، 
لباس نظامی خود را با کت و شــلوار و کراوات ریاست جمهوری 

عوض کرد. برای آن  گروه از مصری هایی که با اســلام سیاسی 
تجسم یافته توسط اخوان المســلمین مخالف بودند، عبدالفتاح 

سیسی کشور را از چنگال آن نجات داده بود.
از زمان پیروزی عبدالفتاح سیسی در انتخابات ریاست جمهوری 
201۴ مصــر، مخالفان او و همچنین ســازمان های غیردولتی 
مصری و بین المللی، وی را به ایجاد یک حکومت خودکامه متهم 
کرده اند. آنها می گویند از زمانی که عبدالفتاح سیسی به قدرت 
رسیده است، انسداد سیاسی در تمام نهادها و دستگاه های مصر 

دیده می شود. 
شش سازمان حقوق بشری در گزارشی که در روز دوم اکتبر 
منتشر کردند، »استفاده گسترده و نظام مند از شکنجه« توسط 

مقام های مصری را مصداق »جنایت علیه بشریت« دانستند.
اما محدودیت های ایجاد شده توسط دولت عبدالفتاح سیسی 
فقط به موضوعات سیاسی و اقتصادی محدود نشد و موضوعات 
فرهنگی و هنری مانند ممنوعیت اجرای موســیقی هایی چون 

رپ را نیز شامل شد.
عبدالفتاح سیســی به موازات انســداد سیاســی در مصر، 
مجموعــه ای از پروژه هــای عظیمی را در این کشــور با هدف 
»احیای عظمت مصــر« و »جلب نظر جریان های ملی و قومی 

در مصر« اجرا کرده است.
از جمله این اقدام های بلندپروازانه، نوســازی زیرساخت های 

حمــل و نقل، برق در مصر و همچنیــن احداث پایتخت اداری 
جدید در 50 کیلومتری قاهره بود. احداث پایتخت اداری جدید 
مصر، موسوم به »سیسی سیتی« قرار بود در سال 2020 تمام 

شود اما هنوز در مراحل اولیه است.
عبدالفتاح سیســی در ماه اوت 2015 از طرح توسعه کانال 
ســوئز با عنوان »نماد مصر جدید« پرده برداری کرد. این پروژه 
بــا هزینه ای حدود ۷.۹ میلیارد یورو حدود یک ســال پیش به 
بهره برداری رســید. کانال جدید ســوئز بین سال های 2022 و 

202۳ حدود 8.۶ میلیارد یورو برای مصر در آمد داشت.
صنعت گردشگری در مصر که از بنیان های اقتصاد این کشور 
اســت، پس از حمله نظامی روسیه به اوکراین در فوریه 2022 
به شــدت آســیب دید، زیرا بخش زیادی از این درآمد با سفر 
گردشگران این دو کشور به دست می آمد و این جنگ به کاهش 

شمار آنها منجر شد.
مصر همچنیــن به عنوان بزرگ تریــن واردکننده گندم در 
جهان با افزایش قیمت گندم پس از جنگ اوکراین، با مشکلات 

اقتصادی ناشی از آن مواجه شد.
105 میلیون مصری طی 10 سالی که عبدالفتاح سیسی در 
کشورشان در قدرت بوده است گرفتار فقر بودند. مصر عمدتاً به 

کمک های مستمر عربستان سعودی متکی است.
عبدالفتاح سیسی با وجود کاستی هایی که دارد همچنان از 

نظر بســیاری از رهبران کشورهای جهان به عنوان ضامن ثبات 
و امنیت در منطقه تلقی می شود. از همین رو کشورهای غربی 
با چشم پوشــی از نقض حقوق بشر در مصر، او را به عنوان یک 

متحد کلیدی خود در خاورمیانه می شناسند.
از زمان حمله روز هفت اکتبر حماس به اســرائیل و متعاقب 
آن، حمله گسترده اسرائیل به نوار غزه، اهمیت عبدالفتاح سیسی 

برای کشورهای غربی بیشتر شده است.
در جریان آتش بس یک هفتــه ای در غزه، گروگان هایی که 
در اختیار حماس بودند در جریان تبادل با زندانیان فلســطینی 
از طریق مصر به اســرائیل تحویل داده شدند. ورود کمک های 
بشردوســتانه به نوار غزه هم از طریق گذرگاه مرزی رفح، میان 

مصر و اسرائیل ممکن شده است.
عبدالفتاح سیسی که پس از کودتا در مصر در سال 201۴ و 
به دست گرفتن قدرت با استقبال سرد کشورهای غربی مواجه 
شــده بود، خود را به ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه 

نزدیک کرد.
کرملین در ماه نوامبر 201۴، یک ماه پس از توقف کمک های 
نظامی و مالی آمریکا به مصر اعلام کرد که ســامانه های پدافند 
هوایــی را به قاهره تحویل خواهد داد. مســکو همچنین از در 
جریان بودن مذاکرات برای تحویل هواپیماهای نظامی به مصر 

خبر داد.

تحلیلیادداشت

گزارش روز

شورش 6  ژانویه برای رئیس جمهوری سابق آمریکا گران تمام می شود

حکم کلرادو علیه صلاحیت ترامپ

صفحه7

صفحه7

اسرائیلی ها ناچار به پذیرش مذاکره و مبادله شدند

احتمال آتش بس در غزه پیش از کریسمس

گروه بین الملل - علی ودایع: برخی در واشنگتن به مقبره »آبراهام لینکلن« دخیل بسته اند که حاکمیت ایالات متحده 
از یک شــر بزرگ به نام »دونالد ترامپ« در امان بماند. یک مشت اتهام ریز و درشت در 1۳ ایالت علیه رئیس جمهوری 

سابق آمریکا در جریان است اما اوج آنها ماجرای شورش و کودتای نافرجام...

صفحه8صفحه5صفحه2

صفحه 3

طولانی ترین شب سال برای مردم چقدر آب می خورد؟

شب چله با طعم گرانی ها

رونمایی از ستاره ای با نام اصغر فرهادیمعضل کمبود »دستشویی« در مدارس غیردولتیاز ریختن پر عقاب تا سگ گردانی در تهران  
گروه سیاسی: اعضای کابینه سیزدهم طبق روال چهارشنبه ها پس از جلسه هیات دولت با حضور در جمع 
خبرنگاران به ســوالات آنها پاسخ دادند. سید ابراهیم رئیسی در بخشی از سخنانش در جلسه دیروز هیات 
دولت با قدردانی از وزیر و کارکنان وزارت نفت برای اقدام به هنگام در مواجهه با تلاش دشمن برای ایجاد 

اختلال در سامانه های سوخت رسانی کشور و نیز اطلاع رسانی مناسب...

بنا بر اظهارات رئیس ســازمان نوســازی، توسعه و تجهیز مدارس کشــور، به طور استاندارد باید به تعداد 
کلاس های هر مدرسه یک چشمه سرویس بهداشتی وجود داشته باشد که البته این تعداد ممکن است در 
برخی مدارس مثل مدارس شبانه روزی و یا روستایی کمی بیشتر هم باشد. حمیدرضا خان محمدی  درباره 

استاندارد تعداد سرویس های بهداشتی در مدارس اظهار کرد: به طور استاندارد...

جشنواره بین المللی فیلم های مستقل اروپایی با حضور اصغر فرهادی به عنوان رئیس هیات داوران در حال 
برگزاریست و در شهر محل برگزاری این رویداد، طی مراسمی  ستاره ای با نام این کارگردان برگزیده اسکار، 
رونمایی شد. پانزدهمین جشــنواره بین المللی فیلم های مستقل اروپایی با حضور اصغر فرهادی به عنوان 

رئیس هیات داوران در حال برگزاریست و در شهر محل برگزاری این رویداد...

صفحه4

 بیست و سومین سال انتشار روزنامه مردم سالاری آغاز شد
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گروه سیاســی: اعضای کابینه ســیزدهم طبق روال 
چهارشنبه ها پس از جلســه هیات دولت با حضور در جمع 

خبرنگاران به سوالات آنها پاسخ دادند.
قدردانی از وزارت نفت

ســید ابراهیم رئیسی در بخشــی از سخنانش در جلسه 
دیــروز هیات دولت با قدردانی از وزیر و کارکنان وزارت نفت 
برای اقدام به هنگام در مواجهه با تلاش دشــمن برای ایجاد 
اختلال در سامانه های سوخت رسانی کشور و نیز اطلاع رسانی 
مناسب و به موقع رسانه ها در این زمینه، تصریح کرد: عملکرد 
سنجیده وزارت نفت و پوشش خبری مناسب این موضوع از 
سوی رسانه ها، مانع از تحقق اهداف دشمنان در ایجاد نگرانی 

برای مردم شد.
توضیحات وزیر نفت درباره اختلال اخیر 

در جایگاه های سوخت
جــواد اوجی وزیــر نفت با اشــاره به اختــلال اخیر در 
جایگاه های سوخت کشور گفت: می خواستند مردم را عصبانی 
کنند ولی با کار جهادی که کردیم در همان ساعات اولیه این 
توطئه را خنثی کردیم و عملیات سوخت رسانی در جایگاه ها 

به صورت دستی برقرار شد.
وی افزود: اسم عملیاتشان را گنجشک گذاشته اند اما خبر 
ندارند اینجا ایران اســت و در ســال ۵۷ پر عقاب ریخت چه 

برسد به گنجشک.
افزایش ۴۸ درصدی شمار گردشگران کشور در یک سال

عزت الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی 
و گردشــگری با اعلام اینکه آمار گردشــگری در هشت ماه 
نخست امســال ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر بوده است گفت: 
بعد از نا آرامی های سال گذشته خیلی ها تصور می کردند امار 
گردشگری کاهش پیدا کند اما بر خلاف این تصور نسبت به 

سال گذشته ۴۸.۵ درصد افزایش داشته است.
روایتگری ها از توافق اسفند ناصواب

و ناصحیح است
محمد اســلامی رئیس ســازمان انرژی اتمی در پاســخ 
به پرسشــی درباره توقف توافق در اســفندماه، اظهار کرد: 
روایتگری ها از توافق اسفندماه ناصواب و ناصحیح است. توافق 
اســفند سه پاراگراف بیشــتر ندارد؛ اول می گوید روابط ما با 
آژانس در چارچوب پادمان و ان پی تی اســت. دوم می گوید 
در خصوص مکان های ادعایی دو مــکان باقیمانده، طرفین 
تعامل و همکاری جهت حل و فصل داشــته باشــند و سوم 
می گوید معاونان طرفین )سازمان انرژی اتمی و آژانس( یک 
الگو برای پیشــبرد این برنامه که در واقع به دو بخش قبلی 

مربوط می شود، تعیین می کنند.
جشنواره مطبوعات پس از دهه فجر 

برگزار می شود
محمد مهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اعلام اینکه جشــنواره مطبوعات پس از چندین سال وقفه 
پس از دهه فجر برگزار می شود، گفت: وارد فصل جشنواره ها 
شده ایم که به زودی جزئیات جشنواره های فرهنگی و هنری 
را اعلام خواهم کرد. کار ثبت نام بخش خارجی جشنواره فیلم 
فجر آغاز شده است. بیش از ۶۲۱ فیلم از ۸۷ کشور ثبت نام 
شده است. ۱۰ هزار و ۷۶ اثر در بخش هنرهای تجسمی ثبت 
شــده است که اعداد  بسیار خوبی است. جشنواره مطبوعات 

بعد از دهه فجر خواهیم داشت.
وی همچنین در واکنش  به ماجرای مجوز کتاب شفیعی 
کدکنی با خواندن شعری از او، :با بیان اینکه آقای »شفیعی 
کدکنی« شاعر بی نظیری است و استاد بنده در دانشگاه است، 
افزود: ما نسبت به آقای دکتر، حس تعظیم داریم و در مورد 
حواشــی پیش آمده در خصوص مجوز انتشــار کتاب جدید 

ایشان، خبر رسانی دوستان مان ایراد دارد.
وی با اشــاره به اینکه هر اثری فرآینــدی دارد؛، افزود: ما 
۲۵۵ هزار درخواست مجوز کتاب داریم، به غیر از نیم درصد، 

در این دو سال به همه مجوز دادیم. کتاب جدید او هم مانند 
بقیــه، فرآیند خود را طی می کنــد و در به وجود آمدن این 

حواشی، یک شیطنت خبری صورت گرفته است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: استاد شفیعی 
کدکنی، از افتخارات ما محسوب می شود و دوستان رسانه ای 
نباید با حُب و بغض های سیاســی، این بی اخلاقی فرهنگی 
را انجام دهند. دوســتان ما در رسانه ها باید رعایت کنند و به 

مفاخر احترام بگذارند.
برای دستگاه قضائی سوئد متاسفم

محمد دهقان معــاون حقوقی رئیس جمهور حکم دادگاه 
تجدید نظر ســوئد برای حمید نــوری را کاملا غیر منصفانه 
دانست و گفت: برای دستگاه قضائی سوئد با صدور این حکم 
ظالمانه ابراز تاســف می کنم. سوئد دادرسی ناعادلانه و حکم 
ظالمانه ای را به نمایش گذاشت و تمامی موازین حقوق بشری 
و حقوق بین المللی را در ماجرای حمید نوری زیر پا گذاشت.

سگ گردانی باید با ضابطه انجام شود
علیرضا زاکانی شهردار تهران گفت: سگ گردانی در شهر 
کار بســیار اشتباه و غیرقانونی اســت به خصوص که بدون 
مقدمات و قاعده و قانونمندی و رعایت شرایط در حال انجام 
اســت، مراجع قانونی باید حتما ورود کنند و فرهنگش را به 
نحوی تغییر دهند که اگر کسی خواست سگ کردانی کند، با 

ضوابط این کار را انجام دهد.
وی شهردار تهران را متولی سگ های وحشی و هار دانست 

و ادامه داد: شهرداری متولی سگ های بی صاحب است.
تا دهه فجر باید ۱۰۰درصد خدمات دستگاه ها در 

پنجره ملی خدمات هوشمند دولت انجام شود
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره 
پنجره ملــی خدمات هوشــمند دولتی اظهار کــرد: برای 
هوشمندســازی تا یک ماه و برای اســتعلامات برخط تا ۳۰ 

آذر به دســتگاه ها فرصت داده شده است. برای ارائه خدمات 
۱۰۰درصدی هم مهلت گذشته و یکی یکی دارند می آیند و 
دلایلشــان را ارائه می کنند و امیدواریم حداکثر تا دهه فجر 

خدمات کامل شود.
هیچ جای دنیا زمان آلودگی مدارس را تعطیل نمی کنند

رضا مرادصحرایی وزیر آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه 
هیچ جای دنیا زمان آلودگی مــدارس را تعطیل نمی کنند، 
تاکید کرد که سیاســت دولت به طور عام آموزش و پرورش 
به طور خاص اصلا تعطیلی مدارس نیست؛ ما باید راهنمای 
فعالیت در زمان آلودگی هوا داشته باشیم نه اینکه مدارس را 

تعطیل کنیم.
وی ادامه داد: شــبکه شــاد الان خوب فعالیت می کند؛ 
بعضی زمان ها ۳ میلیون کاربر همزمان دارد ، پیشتیبانی که 

زمان کرونا از شاد می شد الان نمی شود.
حمایت دولت از اجاره نشینان 

با افزایش ۲ برابری وام ودیعه مسکن
علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت  برای حمایت از 
حوزه اجاره بها، وام ودیعه مسکن دوبرابر شد. در تهران از ۱۰۰ 

میلیون به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافت. 
در سایر شهرها هم بیش از دو برابر شد. در مراکز استان ها 
از ۷۰ میلیون به ۱۵۰ میلیون تومان افزایش یافت و در سایر 
شهرها از ۴۰ میلیون به ۱۰۰ میلیون تومان. در روستاها هم 
برای اولین بار وام ودیعه مســکن تا سقف ۴۰ میلیون تومان 

مجوز صادر شد.
شرکت های وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی کمترین بدهی معوق مالیاتی را دارند
صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ 
به این ســوال که آیا شــرکت های زیرمجموعه وزارت تعاون 
به ســامانه مودیان مالیاتی متصل شده اند؟ اظهار کرد: تمام 

شــرکت های ما هم متصلند و هــم در مهلت قانونی مالیات 
خود را پرداخت می کنند. شرکت های وابسته به وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی کمترین بدهی معوق را به ســازمان امور 
مالیاتی و وزارت اقتصاد دارند. خوشــبختانه فرآیند بســیار 

مطلوب است.
وعده ده ساله سلاجقه برای کاهش الودگی هوای تهران

علی ســلاجقه رئیس سازمان محیط زیست گفت: با این 
سمت و سویی که گرفته شده حداقل تا ده سال آینده دیگر 

این روزها در تهران تجربه نخواهد شد.
وی درباره انتقاد از کیفیت ســوخت و اســتفاده از بنزین 
پتروشیمی، گفت: اصلا بنزین پتروشیمی وجود ندارد. مازوت 
هم یک از انواع ســوخت است که در کشور استفاده می شود 

که در دنیا هم استفاده می شود.
ما وقتی نتوانیم سوخت مناســب را تامین کنیم، وزارت 
نفت برای تامین ســوخت نیروگاه ها به ســمت سوخت های 
جایگرین می رود اینجا که نمی توان نیروگاه و پالایشــگاه را 

تعطیل کند.
بنزین پتروشیمی شــاید در وزارت نفت تولید شود ولی 

مصرف نمی شود.
با توهین و افترا در برنامه های صداوسیما برخورد می کنیم

پیمان جبلی رئیس سازمان صداوسیما در پاسخ به پرسشی 
درباره تخریب و تندی نسبت به برخی شخصیت های سیاسی 
در صداوســیما و وجود امکان دفاع بــرای آنان، تصریح کرد: 
اگر در هر برنامه ای خــارج از ضوابط، آیین نامه ها و مقررات 
صداوسیما اتفاقی بیفتد حتماً با آن برخورد می کنیم و فرصت 
را در اختیار کسی که احیانا به او توهین شده یا افترایی بسته 

شده می دهیم.
اگر افراد بخواهند از این فرصت استفاده کنند یا نه دیگر 

تصمیم یا خودشان است.

وزرا در حاشیه دولت به خبرنگاران پاسخ دادند

از ریختن پر عقاب تا سگ گردانی در تهران  

گروه سیاســی: پس از رفت و برگشت ها 
و کش و قوس های فراوان لایحه بودجه ســال 
آینده کل کشــور به تصویب نمایندگان رسید. 
البته همچنان برخی از نمایندگان به دلیل در 
نظر نگرفتن برنامه هفتم توسعه در لایحه دخل 
و خرج ســال آینده کل کشور منتقد بودند اما 

سرانجام بودجه به تصویب نمایندگان رسید.
پیش از این نمایندگان کلیات لایحه بودجه 
را رد کــرده بودند و دلیــل آنرا عدم تخصیص 
اعتبار برای همسان سازی حقوق بازنشستگان 
اعلام کردند اما معاون پارلمانی رییس جمهوری 
بعد از رد کلیات در حاشیه دولت گفته بود که 

نمایندگان با رد بودجه گروکشی کرده اند.
پــس از رد کلیات دولت یــک هفته وقت 
داشــت تا اصلاحیه لایحه را برای بررســی به 
مجلس ارســال کند که شامگاه سه شنبه این 
اتفاق رخ داد و چهارشــنبه صبح لایحه بودجه 
در دستور کار نمایندگان قرار گرفت و بلاخره 

تصویب شد.
رحیم زارع ســخنگوی کمیســیون تلفیق 
مجلس شــورای اســلامی در جریان بررسی 
کلیات لایحــه بودجه ســال ۱۴۰۳ گفت: با 
اصلاحاتی کــه دولت در لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۳ انجام داده اســت منابع همسان سازی 
حقوق بازنشستگان از محل افزایش مالیات بر 
ارزش افزوده به میزان یک واحد درصد در سال 

آیند اجرایی خواهد شد.
محمد مهدی مفتح ســخنگوی کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاســبات مجلس هم  اظهار 

کرد: با توجه به افزایش حقوق بازنشســتگان 
تا سقف ۹۰% شــاغلین در طی سه سال و در 
سال اول ۴۰% منابع لازم برای متناسب سازی 
حقوق بازنشســتگان در اصلاحیه پیش بینی 

شده است.
مخالفان کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳

مهدی اســماعیلی نائب رئیس کمیسیون 
آمــوزش و تحقیقات مجلــس در مخالفت با 
کلیات لایحــه اصلاحی بودجه ســال ۱۴۰۳ 
بازنشستگان  تاکید کرد: همسان سازی حقوق 
با افزایــش مالیات بر ارزش افــزوده صرفا بار 
گرانــی در جامعه به همراه داشــته و هدف ما 
را برای همسان ســازی حقوق بازنشســتگان 
محقق نمی کند. البرز حسینی عضو کمیسیون 
عمران هم در مخالفت با تصویب کلیات لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشــور با بیان اینکه 
»سیاست های ابلاغی مبتنی بر مهار تورم بود 
اما مشخص نیست که کجای لایحه دولت این 
سیاست ها دیده شده است«، عنوان کرد: دولت 
مردم و بازنشســتگان را در مقابل مجلس قرار 
داده است؛ اگر در مجلس به یک درصد افزایش 
مالیــات بر ارزش افزوده رای داده شــود، تورم 
افزایش می یابد و اگر رای داده نشــود، جامعه 

بازنشستگان در مقابل مجلس قرار می گیرند.
همچنین حســینعلی حاجی دلیگانی عضو 
کمیســیون حقوقی گفت که لایحه اصلاحیه 
بودجه ۱۴۰۳ ،براســاس لایحــه دولت درباره 
برنامه هفتم و نه مصوبات مجلس تنظیم شده 
است. مهرداد گودرزوند چگینی عضو کمیسیون 

تلفیق بودجه ۱۴۰۳ هم با طرح پرســش هایی 
در مخالفت با لایحــه بودجه ۱۴۰۳ گفت: آیا 
افزایش ۱۸ درصدی متوســط حقوق کارکنان 
و بازنشستگان متناســب با تورم دیده شده و 
معافیت ســالانه حقوق و دستمزد متناسب با 

تورم در کشور است؟
حجت  الاســلام سید ناصر موسوی لارگانی 
نماینده مــردم فلاورجان در مخالفت با کلیات 
لایحه اصلاحی بودجه سال ۱۴۰۳ تاکید کرد: 
افزایش یک درصدی مالیــات بر ارزش افزوده 
برای همسان سازی حقوق بازنشستگان یعنی ما 
دست در جیب مردم کرده و از یک جیب آنها 

پول برداشته و به جیب دیگر آنها پول بریزیم.
یکی دیگر از مخالفان لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
حسین محمدصالحی یکی از اعضای کمیسیون 
امــور داخلی و شــوراها بود کــه افزایش یک 
درصــدی ارزش افزوده را بــه معنای افزایش 
چندین درصدی قیمت کالا و خدمات و راندن 
اقتصاد کشــور به ســوی گردنه های دشوار و 
صعب العبور دانســت و گفت: ســازمان برنامه 
و بودجــه برای افزایش درآمدهــای دولت راه 
جدیدی کشف نکرده اســت؛ بلکه مردم را در 
مقابل مردم قــرار داده و برای پرداخت حقوق 
بخشی از مردم در جیب سایر مردم دست کرده 
اســت. همچنین ابراهیم نجفی نماینده مردم 
آستان اشرفیه با تاکید بر اینکه باید در بودجه 
بحث برنج نیز دیده شــود، تصریح کرد: جای 
سوال است که چرا دولت به حوزه برنج توجهی 
نمی کند و آقای منظور باید به این سوال پاسخ 
دهد که چرا تنها دولت به حوزه گندم ورود پیدا 
کرده اما نگاهی به حوزه برنج ندارد در حالی که 
۱۵۰ همت برای خرید تضمینی گندم در نظر 
گرفته اند اما تنها بــا در نظر گرفتن ۳۰ همت 
برای حوزه برنج می توان بســیاری از مشکلات 
این حوزه را حل کرد. بســیاری از نمایندگان 
شــمال کشور بحث برنج را دنبال کرده اند و ما 
خواســتاریم که در بودجه بحث برنج نیز دیده 
شود. غنی نظری از اعضای کمیسیون اقتصادی 

هم با اشــاره به اینکه دولت ۴۵۰ هزار میلیارد 
تومانی به صندوق تامین اجتماعی بدهی دارد 
و باید مطالبات بازنشستگان از این محل جبران 
شــود اما این موضوع در بودجه دیده نشــده 
اســت، افزود: باید برای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان از منابع صندوق ها استفاده شود نه 
اینکه با افزایش مالیات بر ارزش افزوده از جیب 
شاغل ها برداریم و به جیب بازنشستگان بریزیم. 
محمد حسین فرهنگی عضو کمیسیون صنایع 
و معادن هم  با طرح این پرســش که از جیب 
بازنشستگان گرفتن و به خودشان بازگرداندن 
چه حســنی دارد؟ ادامه داد: مالیات بر ارزش 
افزوده را از خود بازنشستگان می گیریم و بعداً 
به خودش پس می دهیم؛ این اتفاق رخ ندهد، 

بهتر است.
یوســف داودی نماینــده ســراب از دیگر 
مخالفان لایحه بودجه ۱۴۰۳ بود که گفت: روح 
لایحه بودجه خلاف برنامه هفتم توسعه است؛ 
دولــت در لایحه برنامه هفتم به دنبال افزایش 
پلکانی مالیات بر ارزش افزوده بود که مجلس 
با آن مخالفت کرد حالا دولت در لایحه بودجه 
خواســتار افزایش یک درصــد مالیات ارزش 
افزوده شــده اســت. با این بودجه ارزش پول 
ملی کشور افت کرده و باعث ایجاد بحران های 

اجتماعی خواهد شد.
موافقان کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳

احمــد امیرآبــادی فراهانــی، رحمت الله 
نوروزی، فتح الله توســلی، محمدرضا میرتاج 
الدینی، جعفر قادری، سلمان ذاکر، سیدمحمد 
پاک مهر، مهدی طغیانی و سید شمس الدین 
حســینی از موافقان این لایحــه بودند که در 
شــخنان خود به کاهش کسری تراز عملیاتی 
و وابســتگی به نفت، عدالت محوری نسبی در 
توزیــع منابع، مبارزه با فــرار مالیاتی، تحکیم 
بنیان خانواده، توجه به متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان، تدوین واقع بینانه، ایجاد منابع 
پایدار، غیرتورمی بودن و اصلاح ساختار بودجه 
اشاره کردند. براســاس این گزارش در جریان 

رسیدگی به گزارش شور اول کمیسیون تلفیق 
در مورد کلیــات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ 
کل کشــور، داود منظور رئیس سازمان برنامه 
و بودجه پس از اســتماع نظــرات نمایندگان 
موافق و مخالف ایــن لایحه، با تاکید بر اینکه 
»بودجه ابزار و چارچوب کاری دولت اســت«، 
گفت: امیدواریم با کار فشرده ای که طی دو ماه 
آتــی انجام می دهیم، بتوانیم لایحه را به قانون 
تبدیــل کنیم. وی از همدلی مجلس انقلابی با 
دولت مردمی تشــکر کرد و افزود: حتماً هیچ 
کاری به جز آنچه خداوند متعال انجام می دهد، 
بی نقص و عیب نیست؛ بنابراین اگر نمایندگان 
مجلس به کلیات لایحه رای بدهند، حتماً رای 
به جزییات آن نیست و در جلسات کمیسیون 
تلفیق سعی خواهیم کرد که تمام نگرانی هایی 
را که مخالفان کلیــات بودجه مطرح کردند را 

برطرف کنیم.
 در نهایــت نماینــدگان مجلس شــورای 
اسلامی با کلیات لایحه اصلاحیه بودجه ۱۴۰۳ 
موافقــت کردند. با توجه بــه تصویب کلیات، 
لایحه بودجه به کمیسیون تلفیق برای بررسی 
جزییات آن ارجاع شــد. پس از تصویب کلیات 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور، محمدباقر 
قالیباف به بیــان توضیحاتی درباره زمان بندی 
رسیدگی به جزئیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
در مجلس پرداخت و گفت: طبق ماده ۱۸۲ از 
امروز نمایندگان بــه مدت ۵ روز فرصت دارند 
تا پیشــنهادات خود را در سیستم ثبت کنند 
و کمیســیون های تخصصی نیز ۵ روز فرصت 
بررسی و ارجاع این پیشنهادات را به کمیسیون 
تلفیق دارند. کمیســیون تلفیــق نیز ۱۰ روز 
فرصــت بارگذاری گزارش خود را دارد و بعد از 
آن نیز نماینــدگان ۳ روز فرصت دارند تا نظر 

خود را درباره این گزارش ثبت کنند.
رئیــس مجلــس همچنیــن افــزود: تــا 
زمانی کــه بخواهیــم بودجــه را در مجلس 
 رســیدگی کنیم، برنامه هفتم توسعه به قانون 

تبدیل و ابلاغ شده است.

سیدکریم حسینی عضو کمیســیون اجتماعی مجلس 
درخصــوص تصمیم گیری کمیســیون پیرامــون مصوبه 
ســاماندهی کارکنــان دولت و اینکه به نظر می رســد کار 
بررســی و رفع ایراد در مراحل پایانی قرار دارد، گفت: نظر 
کمیسیون درباره  طرح ســاماندهی کارکنان دستگاه های 
اجرایی همان نظر قبلی ســت و تغییری نکرده، البته دولت 
پیشنهاداتی برای اصلاح دارد که در جلسه قبل اعلام کرد. 
یکی از پیشــنهادات این بود که آزمون باشد و خب ما هم 
آزمــون را قبول داریم اما اینکه کیفیت کار به چه شــکل 

باشد موضوعی است که باید روی آن بحث صورت گیرد.
وی ادامه داد: در جلســه روز گذشــته کمیسیون هم 
بعد از رایزنی های انجام شــده مســاله آزمون مورد توافق 

مجلس و دولت قرار گرفت اما درخصوص جزئیات آن هنوز 
تصمیم گیری نشــده و قرار شد مرکز پژوهش های مجلس 
روی این مساله یک پیشــنهادی را با مشورت نمایندگان 
ارائه دهد و در جلسه دیگری درخصوص آن بحث و تبادل 

نظر صورت گیرد.
نمایند مردم اهواز افــزود: مهم ترین دغدغه نمایندگان 
برای طراحی طرح ســاماندهی کارکنــان دولت، توجه به 
حقوق کارکنانی بود که طی ۱۵، ۲۰ و ۲۵ ســال در قالب 
قراردادهای متنوع در بخش های مختلف مشــغول به کار 
هستند؛ در نتیجه الان که بحث آزمون مطرح شده حقوق 
این عزیزان و اینکه برای این افراد چه شرایطی لحاظ شود 
یک مساله مهم است که باید درخصوص آن بحث و توافق 

صــورت گیرد. وی ادامه داد: اینکه افــرادی که در آزمون 
قبول می شــوند چه وضعیتی دارنــد و از آن مهم تر اینکه 
افرادی که در آزمون موفق نمی شوند چه وضعیتی خواهند 

داشت؛ نقطه ی اصلی ابهام ما در موضوع است.
حســینی تصریح کرد: نظر مجلس این اســت که افراد 
موفق در آزمون یک ســطح بالاتــر از وضعیت فعلی بروند 
و افرادی که موفق نمی شــوند ضمن اینکه فرصت دوباره 
به آنها داده شــود، در یک سطح پایین تر به کار خود ادامه 

دهند. 
وی درخصوص نظر غالب در مجلس تاکید کرد: همه ی 
اعضای کمیسیون و اکثریت نمایندگان صحن علنی درباره 
حذف شــرکت های واسط نیروهای انســانی متفق القول 

هستند و معتقدند که این مساله امری ست که باید صورت 
بگیرد.

پس از رفت و برگشت و کش و قوس های فراوان

لایحه بودجه دولت بلاخره تصویب شد

جزئیات آخرین توافقات مجلس و دولت درخصوص طرح ساماندهی کارکنان دولت

روحانی:
کارکرد خبرگان سرنوشت مردم را تعیین می کند

حجت الاســلام  حسن روحانی درباره ســه دوره حضور در مجلس خبرگان 
رهبری، مبنای تفکر امام را انتخابی بودن رهبری نظام با رأی با واسطه از طریق 
خبرگان منتخب ملت دانســت و بر اهمیت پشــتوانه آرای مردمی خبرگان در 

انتخاب رهبری با اختیارات وسیع تاکید کرد.
وی افزود: امام فرمود وقتی به فقیه یا مجتهد جامع الشرایط توسط خبرگانی 
که منتخب مردم هستند، رأی داده می شود در واقع او هم منتخب مردم می شود. 
وقتی منتخب مردم شد حکمش نافذ می شود. مهم است که نفوذ حکم یک فقیه 
را به رأی ملت می دانیم منتهی رأی با واسطه. امام می گوید اعضای خبرگان چون 
توسط مردم انتخاب می شوند و آن ها رهبر را انتخاب می کنند پس رهبر منتخب 
مردم می شــود. برخلاف اینکه ممکن است برخی نظر دیگری داشته باشند امام 
به صراحت این را می گوید. قانون اساســی بر همین مبنا است و خبرگان هم بر 
همین مبنا تشکیل شده است. روحانی ادامه داد: طبق قانون اساسی اگر یک روز 
رهبر نباشد با دو سوم آرا اعضای خبرگان رهبر جدید انتخاب می شود. مشروعیت 
و مقبولیت اعضای خبرگان با رأی مردم اســت. این رأی مردم است که در واقع 
پشــتوانه رهبری قرار می گیرد. اگر بخواهیم در دنیا ادعا کنیم که تمام نظام ما 
انتخابی اســت و حتی رهبری نظام هم با رأی مردم با واسطه انتخاب می شود، 
پس هرچه خبرگان ما دارای پشــتوانه رأی بالاتری باشند، این واقعیت بهتر به 
اثبات می رسد. وقتی آرا مردم کم باشد، خبرگان که پشتوانه ندارد، وقتی پشتوانه 
ندارد چطور می خواهد رهبری انتخاب کند که تلقی شود منتخب ملت است؟ لذا 
شــرکت مردم بسیار مهم است. رییس جمهوری پیشین ایران ادامه داد: ممکن 
اســت کارکرد خبرگان طوری نباشد که روزانه مردم لمس کنند، اما در مقطعی 
کاری می کند که آن کار ممکن اســت ۲۰–۳۰ سال یا بیشتر سرنوشت مردم را 
تعیین کند. جنگ و صلح و بسیج نیروها با رهبری است. مقامات عالی رتبه را او 
تعیین می کند. سیاست های کلی نظام را او تعیین می کند. رهبری جایگاه ویژه 
و منحصربه فردی دارد. او فقهای شــورأی نگهبان و رئیس قوه قضائیه را انتخاب 
می کند. تنفیذ حکم ریاســت جمهوری، انتخاب رئیس صداوسیما، انتخاب ائمه 
جمعه و پشــتیبانی حوزه ها به عهده اوست. عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه 
داد: چــون آن انتخاب خبرگان یک انتخاب فوق العاده و مهم اســت هرچه روی 
آن ســرمایه گذاری کنیم کم است. باید سرمایه گذاری بیشتری کنیم. مردم باید 
احساس کنند نمایندگان آن ها رهبر را تعیین می کنند. خبرگان است که رهبر را 
برمی گزیند و انتخاب می کند. رهبر منتخب آرا است. پشتوانه این آراست که او را 

رهبر می کند. بنابراین رابطه بهتری باید بین رهبری و خبرگان باشد.

سه تن از کارکنان ارتش در خراسان جنوبی 
به شهادت رسیدند

عصر سه شــنبه و در جریان تمرین صحرایی یکی از یگان های منطقه جنوب 
شرق نیروی زمینی سه تن از کارکنان ارتش به درجه رفیع شهادت نائل آمدند.

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ارتش جمهوری اسلامی ایران، عصر سه شنبه و 
در جریان تمرین صحرایی یکی از یگان های منطقه جنوب شــرق نیروی زمینی 
و در مرحله پاکســازی منطقه تمرین از مهمات عمــل نکرده، در اثر انفجار این 

مهمات، سه تن از کارکنان به درجه رفیع شهادت نائل آمدند. 

نفوذی ها حالا حالاها هستند
هادی بیگی نژاد عضو کمیســیون انرژی مجلس با اشــاره به حمله سایبری 
به پمپ بنزین ها گفت: آنچه که باعث اخلال در جایگاه های ســوخت شد کاملا 
عامدانه و برای اخلال در حمل و نقل کشــور و با هدف برهم زدن آرامش مردم 
انجام شــد. هادی بیگی نژاد با بیان این مطلب افــزود: ضربه اقتصادی اینگونه 
اتفاقات برای کشــور بسیار زیاد است. وقتی سرمایه گذار خارجی می خواهد کار 
اقتصادی در کشــور ما انجام دهد یا گردشــگری می خواهد به کشور سفری ما 

داشته باشد مهمترین مسئله برایش وجود آرامش و امنیت است.
وی گفت: وقتی ســرمایه گذار می بیند که به زیرساخت سوخت اینجا حمله 
می کنند از سرمایه گذاری پشیمان می شود. از لحاظ گردشگری هم کشور دچار 
مشکل می شــود. این حملات برای ایجاد ناامنی روانی در مردم است، برای این 
اســت که مردم نتوانند کارهای روزمره شان را انجام دهند. نماینده مردم ملایر 
در مجلس با تاکید بر اینکه از پروژه نفوذ در کشور مطمئن هستیم، گفت: نفوذ 
برای الان نیست و غربی ها از قدیم الایام در این کشور نفوذی داشته اند و بعد از 
انقلاب هم این نفوذی ها غیب نشــده اند و قطعا کار می کنند و به فراخور آن لو 
می روند. بیگی نژاد تاکید کرد: نفوذی ها حالا حالاها هستند ممکن است هر چه 
جلوتر برویم نفوذی ها بیشتر هم شوند و فرآیند کاری آنها نیز تغییر کند. وی بیان 
کرد: ممکن است از صد عملیات خرابکاری که آنها انجام می دهند دو عملیات هم 
از دست دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی ما در برود. ما نمی توانیم به دستگاه های 
امنیتی ایراد بگیریم چرا که آنها کارشان را به خوبی انجام می دهند. در واقع تیم 

اطلاعاتی امنیتی ما قوی است اما هجمه نفوذ سنگین است.

اعتدالیون؛ منتظر چراغ سبز شورای نگهبان 
برای ارائه لیست انتخاباتی

رمضانعلی ســبحانی فر، عضو حزب اعتدال و توسعه، درباره برنامه ریزی این 
حزب برای انتخابات پیش رو گفت: دوســتان ما اعتقاد داشتند که در انتخابات 
ثبت نام کرده و حضوری فعال داشــته باشند. طبیعتا در مرحله اول ثبت نام برای 
انتخابات انجام شد. مقام معظم رهبری هم بر مشارکت حداکثری، ایجاد رقابت 
و امنیت و سلامت انتخابات تاکید داشتند، در همین راستا ما دوستان خود را به 
ثبت نام در انتخابات تشویق کردیم تا انتخابات پرشوری داشته باشیم. وی تاکید 
کرد: اما نکته ی بعدی این است که ما منتظر نتایج هیئت های نظارت هستیم تا 
ببینیم چه تعدادی از افراد را که داخل حزب و نزدیک به حزب هستند را تایید 
می کند، آیا می توان لیست ارائه کرد یا خیر و این از مباحثی است که بعد از تایید 
صلاحیت ها درباره آن تصمیم خواهیم گرفت. این نماینده سابق مجلس با اشاره 
به رایزنی این حزب با چهره ها وعقلای سیاســی مثل علی لاریجانی، سیدحسن 
خمینی و ســیدمحمد خاتمی گفت: تا نتایج تایید صلاحیت ها مشخص نشود، 
نمی توان تصمیم بعدی را گرفت که لیست مستقل داده شود یا لیست ائتلافی، یا 
رایزی صورت گیرد، بعد از اعلام نتایج این تصمیمات گرفته می شود. وی درباره 
گمانه زنی های اخیر رسانه های اصولگرا مبنی بر تشکیل اتاق فکر میانه روها نیز، 

تاکید کرد: خیر اتاق فکری تشکیل نشده است.

خبرگان

دفاعی

مجلس

احزاب

امکان استفاده دانشجویان 
از تصاویر ماهواره خیام فراهم شد

امکان ثبت درخواســت برای دریافت تصاویر ماهواره ای خیام برای اشخاص 
حقیقی و حقوقی فراهم شده است. از همین رو متقاضیان، برای ثبت درخواست 
تصاویر ماهواره ای با مراجعه به سایت سازمان فضایی و تکمیل فرم های مربوطه 

امکان استفاده از تصاویر این ماهواره را خواهند داشت. 
بر اســاس اطلاعیه منتشر شده لازم اســت تا متقاضیان اطلاعات خود را با 
دقت وارد کنند، همچنین باید به این نکته توجه داشــته باشید که تمامی پیش 
پردازش های اولیه از جمله تصحیحات هندســی و رادیومتریک نســبی بر روی 
تصاویر دریافتی از ماهواره خیام در ایستگاه زمینی اعمال شده و تصویر پنشارپ 
B ۱ level با فرمت .tiff به همراه ضرایب چند جمله ای )RPC( ارائه می شود.

لازم به ذکر اســت، در صورتی کــه فایل محدوده مورد نظــر خود را دارید 
می توانید به همراه فرم سفارش ارسال کنید، در غیر این صورت، مختصات مرکز 
تصویر مد نظرتان را در فرم وارد کنید. گفتنی است، ماهواره خیام، یک ماهواره 
ســنجش از دور است که به سفارش ســازمان فضایی ایران توسط یک شرکت 
روســی ساخته شده اســت و در ۱۸ مرداد ۱۴۰۱ توسط موشک روسی سایوز از 
پایگاه فضایی بایکونور قزاقستان به مدار نزدیک زمین ارسال شد. عملیات کنترل 
ماهواره در ایران و در مرکز کنترل فضایی سازمان فضایی ایران در ماهدشت کرج 
انجام می شــود. این ماهواره تا امروز تصاویر متععدی از مختصات امکان مذهبی 
همچون حرم حضرت علی)ع(، مکه مکرمه، وضعیت آبگیری سدکهیر و رودخانه 
هیرمند و همچنین گزارشــاتی از روند آتش ســوزی در هور عراق مخابره کرده 
است. بر اساس تصاویر ارسالی از ماهواره خیام و به کمک هوش مصنوعی، امکان 

شناسایی ۸۸۰ هکتار تخلف و زمین خواری نیز محقق شده است.

ویژه



سیاسی     3پنجشنبه  30  آذر   1402- 7 جمادی الثانی   1445 -21  دسامبر 2023 - سال بیست  و سوم - شماره  6161

کنایه عباس عبدی به سکوت نمایندگان 
در ماجرای چای دبش

عباس عبدی نوشت: ســکوت نمایندگان اکثریت درباره ماجرای چای دبش 
بسیار معنادار است.

به خبرآنلاین، افشای پرونده فساد ۸/۳ میلیارد دلاری چای دبش، جنجالی های 
زیادی در پی داشــت. اما در این میان تنها تعداد انگشت شماری از نمایندگان 

مجلس یازدهم به این فساد بزرگ واکنش نشان دادند.
در همین راستا، عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشت: سکوت نمایندگان اکثریت درباره ماجرای چای دبش بسیار معنادار 
اســت. آنان که برای کوچکترین مســئله گریبان چاک می کنند در این ماجرا 

سکوت مطلق کرده اند.

ویژه

واکنش آیت الله مسعودی خمینی به فساد چای دبش:
۳۰۰ هزار میلیارد تومان کجا بوده 
که برداشتند و بردند و خوردند؟!

عضو جامعه مدرســین حوزه علمیه قم با اشاره به برخورد مسئولان با فساد 
گفت: اگر مسئولی واقعا شایسته نیست خودش کنار برود. اگر به کسی پستی 
دادند اما وی دید که این پست را نمی تواند اداره کند، بگوید: من  نمی توانم اداره 

کنم و خداحافظ! آیا یک نفر در کشور ما این کار را کرده است؟
بــه گزارش جماران، آیت الله علی اکبر مســعودی خمینــی، عضو جامعه 
مدرســین حوزه علمیه قــم، در گفتگویی به بیان نکاتی درباره فســاد چای، 
شایســته سالاری، برخورد مسئولان با فســاد و ... پرداخته است. مشروح این 

گفتگو را در ادامه می خوانید.
اخیرا خبر اختلاس »چای دبش« در جامعه منتشــر شده است. از 
دیدگاه حضرتعالی ریشــه ها و دلائل پیدایش فسادهای پی در پی در 

کشور و نیز تأثیر منفی این فسادها بر باورهای مردم، چیست؟
مســائلی که این روزها در بین مردم  و جامعه رخ می دهد فراوان است که 
هر کدام قابل بحث و گفت وگو اســت. برای من مایه تعجب است که اختلاس 
ســیصد هزار میلیارد تومان یعنی چه؟ مگر می شود جایی سیصد هزار میلیارد 

تومان باشد و کسی آن را اختلاس کند؟
آنچــه که من به طور کلی می توانم بگویم این اســت کــه ما از روز اول که 
انقلاب کردیم، بحثی داشــتیم و آن اینکه باید شایسته سالاری باشد. از زمانی 
که انقلاب شــروع شد تا الان که سال ها گذشته اســت، ما شایسته سالاری را 
نفهمیدیم و نتوانســتیم آن را جاری کنیم و اگر در برخی اوقات جاری شــده، 
چند مورد بوده اســت. از دیدگاه انقلاب اســلامی، شایسته سالاری به معنای 
پول دار بودن افراد نیست، بلکه شایسته سالاری یعنی افرادی را که می خواهند 
به پســت هایی منصوب کنند باید بسنجد و ببینند که آیا شایسته کار است یا 
نه؟ اما متأســفانه دوستی، همسایگی، رودربایســتی و... باعث این می شود که 
انســان از اصل اولیه دست بردارد. ما باید از روز اول شایسته سالاری را به تمام 
معنا مثل زمان حضرت امام اعمال می کردیم. بزرگانی شایسته ســالاری را در 
زمــان امام معنا کرده بودند و قوم و خویشــی و رفاقت و پول داری و... در امور 
دخالت نداشــت. لذا لازم اســت مقامی که به شخصی واگذار می شود، بررسی 

شود که وی توان انجام آن را دارد یا نه؟
وقتی شایسته سالاری نبود و رفاقت، دوستی یا سایر مسائل ملاک انتصاب ها 
شد، اوضاع اینگونه می شــود. برای من معنا ندارد، سیصد هزار میلیارد تومان 

کجا بوده؟ چند نفر بودند که توانستد اختلاس کنند و به فلان آقا بدهند؟
بنابرایــن، هر چه به عقــب برمی گردیم، می بینیم که شایسته ســالاری در 
انتصابات رعایت نشــده است. اولاً شایسته سالاری را باید به درستی معنا کنیم 
و ثانیاً درباره شایســتگی فردی که می خواهیم به وی پست دهیم دقت داشته 

باشیم. 
لــذا به طور کلــی می گویم که در ظرف چهل و چند ســالی که از انقلاب 
گذشته اســت، شایسته ســالاری را رعایت نکرده ایم. ما گفتیم که پست هایی 
وجود دارد و این پســت ها را فلانی و فلانی بردارد در حالی که این گونه نباید 
باشد. باید یک مجموعۀ ده یا پانزده نفری از افراد فهمیده، دانا و باارزش باشند 
و اگر قرار اســت فلانی وزیر وزارتخانه ای باشد، این جمع بررسی کنند که این 

پست با تخصص و کار و روشی که آن آقا داشته، سازگار است یا نه؟
پس اساس مشــکلات و ناتوانی ما، نبود شایسته ســالاری و وجود رفاقت، 
رودروایستی و جناح بازی است. الان جناح هایی سر کار آمده اند که نمی خواهم 
اسم آن ها را ببرم، ولی اگر موقعیتی شد که ببینم واقعا به انقلاب ضربه می زنند، 
می گویم که چه کسانی هســتند و چه کار می کنند. عده ای عده ی دیگر را به 
عنوان فلان گرفتند و ... این ها چیســت؟ این هــا را باید کنار بگذارند و ببینند 
اســلام، قرآن، انقلاب و امام خمینی)ره( از انقلاب چه می خواستند؟ آنچه امام 
می گفت مردم همان را می خواستند. امام می گفت: باید قرآن، اسلام، اخلاق و 
عدالت حاکم باشد. شایسته سالاری هم آن زمان وجود داشت. متأسفانه عده ای 
از افراد که برای انقلاب شایســته بودند مثل بهشتی، مطهری و رجایی را از ما 
گرفتند اما امروزه قوم و خویشی، رفاقت و دوستی و ... هیچ کدام نباید دخالت 

داشته باشد. 
یعنی کارها به دست افرادی سپرده شده که فساد دارند؟

ن کلمه »فساد« را نمی گویم، ولی مسائلی که می شنویم، فساد است. سیصد 
هزار میلیارد تومان کجا بوده که برداشــتند و بردند و خوردند؟! من نمی فهمم 
این مقدار از کجا جمع شده؟ چه کسی آورده؟ سیصد هزار میلیارد پول کمی 
نیست، کار باند است. بروید باند را پیدا کنید، هر کسی می خواهد باشد، یقه اش 

را بگیرید و اعدام کنید. چه عیبی دارد؟ چرا به انقلاب ضرر زدند؟ 
اثر چنین فسادهایی بر باورهای مردم چیست؟

صددرصــدر اثر منفی می گذارد. مردم توقع دارند که اوضاع  مثل زمان امام 
خمینی)ره( باشد. 

در زمان امام خمینی، آقایی مدتی رئیس جمهور شــد، دیدند که نمی تواند 
و شایســته نبود، لذا وی را بیرون کردند. وی چادر بر ســرش کرد و با هواپیما 
از ایــران فرار کرد و رفت. مجرم هر کس که باشــد اگر به انقلاب ضرر می زند 
باید وی را بیرون کنند و مجازات شــود. امثال این فسادها باور مردم را خراب 

کرده است.
*از دیــدگاه حضرتعالی وظیفه مســئولین درباره برخورد با این فســادها 

چیست؟
اگر مســئولی واقعا شایسته نیســت خودش کنار برود. اگر به کسی پستی 
دادند اما وی دید که این پست را نمی تواند اداره کند، بگوید: من  نمی توانم اداره 

کنم و خداحافظ! آیا یک نفر در کشور ما این کار را کرده است؟
اگر رئیس جمهوری ســر کار رفت و دید نمی تواند کار کند، اعلام کند که 
ای مردم شریف ایران من توانایی این کار را ندارم، اگر یک نفر دیگر را شایسته 

می دانید، سر کار بیاورید. باید اینگونه باشد. 
در کشورهای دیگر وقتی در زیرمجموعه مدیری، فساد رخ می دهد 

مدیر به سرعت استعفا می دهد.
بله مدیر، مسئول است. مدیر باید کارهای تک تک نیروهایش را بررسی کند 
و ببیند که آیا می توانند وظایف شــان را انجام دهند یا نه؟ توانایی آن وظیفه را 

دارند یا نه؟ خودش انجام داده یا دیگری به نام وی انجام می دهد؟
تحلیل و ارزیابی شــما از برخوردی که با آقای صادق بوقی پیرمرد 
ماهی فروش رشــتی شد چیســت؟ از نظر حضرتعالی ابعاد فقهی و 

شرعی کار امثال صادق بوقی چیست؟
من جایی درباره حجاب صحبت کردم و گفتم که اسلام با بتمرک و بنشین 
موافق نیســت با بفرما موافق است. دل این آقا خوش شده به اینکه دستی بالا 
بزند؛ من بروم و به وی بگویم تو باید چند ســال به زندان بروی چون دســتی 
بالا کردی؟! این کار لازم نیست. دو نفر آدم فهمیده بروند و بگویند: فلانی این 
کاری که کردی ایراد ندارد، اما در جامعه و در بین مردم این کار را نکن. برای 
اینکه این کار سبک است، شما شخصیت داری، شما انسانی و مسلمان هستی. 

برای خندان هم می شود کارهای دیگری کرد.
این گونــه باید با وی برخورد کرد، نه اینکه یقــه اش را بگیریم، مغازه اش را 

پلمپ کنیم و  به زندان ببریم که فلان کلمه را گفتی!
آیا چنین آداب و سنن محلی را می توانیم خلاف شرع و منافی عفت 

عمومی بدانیم؟
من دقیقاً نمی دانم چه کاری کردند و چگونه بوده است.

ایشان بدون موسیقی می رقصیده و آواز رشتی می خوانده.
دلش خواسته آوازی بخواند. این ها تا وقتی که به خلاف شرع بودن نرسیده 
و منافی عفت عمومی نیســت. باید به وی گفت که آقا جان شــما می خواهی 
برقصــی برو در خانــه ات برقص اما در فضای عمومی کــه بچه ها و جوانان رد 

می شوند، این ها ناراحت می شوند.
البته ندیدم که چه کار کردند تا بگویم خلاف شرع است یا نه.

خبرگان

دادگاه رســیدگی به اتهامات یوهان فلــودروس تبعه 
سوئدی با حضور کاردار سفارت سوئد در شعبه ٢۶ دادگاه 

انقلاب اسلامی برگزار شد.
به گــزارش ایرنا از قوه قضائیه، یکی دیگر از جلســات 
رســیدگی به اتهامات یوهان هنریک نیلــز فلودروس، به 
ریاست قاضی حجت الاسلام والمسلمین افشاری و با حضور 
هیات قضات شــعبه ٢۶، نماینده دادســتان، متهم یوهان 
هنریــک نیلز فلودروس، وکلای متهم، مترجم رســمی و 

کاردار سفارت سوئد برگزار شد.
قاضی افشــاری در این جلســه با اشــاره بــه قرائت 
کیفرخواست از سوی نماینده دادستان در جلسه اول دادگاه 
گفت: براســاس کیفرخواست صادره از ســوی دادسرای 
عمومی و انقلاب تهــران، رصد اطلاعاتی نیروهای امنیتی 
ایران، بررسی پیام ها، ایمیل ها و پایش گوشی همراه شما، 
سفرهای شما به کشورهای متعدد، حضور شما در شهرهای 
مرزی ایران، ارتباطات و سفرهایتان به سرزمین های اشغالی 
و ســایر ادله و امارات موجود، اتهامات شــما دایر بر افساد 
فی الارض از طریق اقدام علیه امنیت کشور و تمامیت ارضی 
جمهوری اسلامی با وسع گستردگی و به صورت تشکیلاتی 
و همکاری اطلاعاتی با رژیم اشــغالگر صهیونیستی تفهیم 
می شود. در ادامه جلسه دادگاه متهم با حضور در جایگاه به 

بیان دفاعیات خود پرداخت.
متهم با بیان اینکه اتهامات وارده به خود را قبول ندارد، 
افزود: کیفرخواست صادره یک ماهیت کلی و عمومی دارد 
و هیچ ارتباط مســتقیمی با من ندارد. بیشتر به اربابان و 

کارفرمایان من مربوط می شود.
قاضی در واکنــش به اظهارات متهم گفــت: دلایل و 
مطالبی داریم که نشــان می دهد این شــخص آگاهانه در 
این عرصه قدم گذاشته است. یوهان فلودروس شما از یک 
خانواده دارای اطلاعات و جایگاه اجتماعی بالایی هستید. 
خانواده شما دارای مناصب بالای دولتی هستند، بنابراین 
نمی توانیم فکر کنیم شــما اطلاعات کمی داشتید. درک 
شــما از مناسبات سیاســی، اجتماعی بیش از شهروندان 
دیگر اســت. حجت الاســلام افشاری گفت: بســیاری از 
مردم از کشــورهای مختلف به ایران مسافرت می کنند و 
بدون مشکل به ســفر خود پایان می دهند. مسیر درست 
گردشــگری را طی می کننــد و وارد خطوط قرمز امنیتی 
نمی شوند مطمئن باشید نماینده دادستان براساس اسناد 

و مدارک سوال می کند.
قاضــی از متهم پرســید دلیل و ضرورت شــما برای 

یادگیری زبان فارسی چه بوده است؟
متهم گفت: زمانی که برای خدمت ســربازی در سوئد 
بودم یکی از وظایفی که داشــتم یادگیری زبان دری بود. 
من زبان فارسی دری را یاد گرفتم به این دلیل که مترجم 

تشکیلات نظامی سوئد شوم.
قاضی خطاب به متهم اظهار داشت: درباره دانشگاه هایی 

که در آن ها تحصیل کردید، توضیحاتی ارائه دهید.
متهم گفت: مدرک کارشناسی دانشگاه اوپسالا در سوئد، 
مدرک کارشناســی علوم سیاسی و زبان فارسی در سوئد، 
مدرک کارشناسی فلسفه، اقتصاد، سیاست و زبان عربی را 

در دانشگاه آکسفورد انگلیس یاد گرفتم.

قاضی افشاری اضافه کرد: مدت ارتباط خود با نیروهای 
نظامی سوئد را توضیح دهید.

متهم پاسخ داد: من خدمت سربازی را به مدت ۱۳ ماه 
انجام دادم. بعد از آن استخدام ارتش یا نیروی نظامی یا هر 
سازمان دیگر مرتبط با اطلاعات و نظامی و امنیتی نبودم. 
در یک بازه زمانی ۳ الی ۴ ســاله یک دوره باز آموزی زبان 

فارسی دری داشتم.
قاضی گفت: شــما با میل خود با سیستم نظامی سوئد 
همکاری کردید ادله ای داریم که نشــان می دهد شــما به 
جلسات آن ها دعوت می شــدید. در ایمیل شما دعوت به 
مجمع سالیانه مترجمین نظامی و دعوت شما به جلسات 
آن ها گویای این مطلب است و مقاله شما پیرامون مسائل 

زاهدان در مجله نظامی سوئد چاپ شده است.
متهم یوهان فلودروس گفــت: به عنوان یک دیپلمات 
رسمی اتحادیه اروپا مقاله ای به منظور ارتقای روابط میان 

ایران و اتحادیه اروپا نوشتم.
در ادامه نماینده دادستان سوالاتی درباره اظهارات امروز 

متهم پرسید.
نماینده دادستان خطاب به متهم گفت که اولین بار در 

چه تاریخی وارد ایران شدید؟
متهم پاســخ داد: در مجموع هفت بار به ایران آمده ام. 
برای نخســتین بار ۱۸ آوریل ٢۰۱۰ میلادی به مدت یک 
هفته به ایران آمدم در آن زمان سرباز بودم و زبان فارسی 
دری را یاد گرفته بودم و در سال ٢۰٢٢ میلادی آخرین بار 

برای گردشگری به ایران آمدم.
متهم در پاســخ به سوال نماینده دادستان که آیا رابطه 
دیپلماتیک با اتحادیه اروپا یا دولت سوئد دارید، گفت: بله 

من دیپلمات اتحادیه اروپا هستم.
متهم درباره ســفرهای خود به ایران گفت: ســفرهایم 
در رابطه با موضوعاتی همچون بررسی مسائل پناهندگان 
افغانستانی در ایران بود، همکاری های مهاجرتی میان ایران 

و اتحادیه اروپا، محیط زیست، مواد مخدر و فرهنگ بود.
وی گفــت: اتحادیه اروپا در آن مقطــع ماموریت های 
بســیاری را در ایران داشــت که باید ارتباط میان ایران و 
اتحادیه اروپا ارتقاء پیدا می کرد. من هم در تعداد اندکی از 

آن ماموریت ها حضور داشتم.
پس از سوالات نماینده دادستان و اظهارات متهم، قاضی 
ختم جلسه را اعلام کرد و گفت: زمان جلسه بعدی متعاقبا 

اعلام می شود.

سخنگوی دســتگاه قضا: پیش از این به صراحت اعلام 
کرده بودیم که هیچ حکمی جز حکم تبرئه در مورد اثبات 

بیگناهی آقای نوری را به رسمیت نخواهیم شناخت.
نشست خبری مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضائیه، 
روز گذشته )چهارشــنبه( با حضور خبرنگاران رسانه های 

مختلف برگزار شد.
به گزارش ایلنا، ســخنگوی قوه قضائیه با تسلیت ایام 
سوگواری فاطمیه اظهار کرد:حادثه تروریستی شهرستان 
راسک در اســتان سیستان و بلوچســتان را که منجر به 
شــهادت جمعی از بهترین فرزندان کشــور شد، محکوم 

می کنیم. 
ســخنگوی قوه قضائیه در رابطه با صدور حکم حبس 
ابد حمید نوری در سوئد گفت: برای ما که بیش از ۴ سال 
اســت پرونده پر مظلومیت و اجحاف علیه وی را مشاهده 
کردیم، صدور این حکم ناعادلانه گرچه مایه تاسف شد، اما 

قابل پیش بینی بود.
ستایشی گفت: این حکم خشن و خلاف حقوق مصرح 
بین المللی به وضوح نشان داد سیستم قضایی سوئد کاملا 
توسط تروریست های نشاندار بین المللی شناسایی و مورد 
طمع قرار گرفته و بجای رســیدگی عادلانه، جانبداری از 

تروریسم را در قالب نادادگاه تعقیب می کرد.
ستایشــی عنوان کرد: در اقدامی عجیب، شــهود آقای 
نوری را تهدید به بازداشــت کردند، امــا روند خطرناک و 
غیرقانونی که دولت و دســتگاه قضایی سوئد تحت فشار و 
تاثیر منفورترین گروهک های تروریســتی در پرونده آقای 
نوری دنبال کرد، پیام های روشنی در ضدیت با حقوق بشر 

و ملت ایران به ما ارسال کرد. 
سخنگوی دستگاه قضا بیان کرد: پیش از این به صراحت 
اعلام کرده بودیم که هیچ حکمی جز حکم تبرئه در مورد 
اثبات بیگناهی آقای نوری را به رسمیت نخواهیم شناخت. 
امروز نیز اعلام می کنیم این جفای آشکار و این ظلم را فاقد 
وجاهت قانونی و حقوقی و زیر پا گذاشــتن منشور حقوق 
بشــر ارزیابی می کنیم. نگهداری ۵۰ ماهه آقای نوری در 
سلول تنگ انفرادی، عدم دسترسی وی به اولیه ترین حقوق 
زندانی از جمله پزشــک، عدم اجازه نسبت به دفاع آزادانه 
به گونه ای که موجب حیرت همگان را فراهم کرده نشــانه 
عدم دادرسی عادلانه و عدم کفایت قضایی سیستم قضایی 

سوئد است.
ســخنگوی قوه قضائیه بیان کرد: اینکه ۱۸ ماه پس از 

بازداشــت برنامه ریزی و از پیش طراحی شده نوری تازه 
متن کیفرخواســت علیه وی داده و به دادگاه ابلاغ شــود 
خود گواه دیگری است که در این سیستم ابتدا حکم صادر 
شده است و ســپس صورتک نامتجانس حقوقی برای آن 

استفاده می شود.
ستایشی در پاسخ به سوالی در رابطه با آخرین وضعیت 
پرونده طبــری اظهار کرد: در حال حاضــر این فرد فاقد 
هرگونه پرونده مفتوح در دادگاه کیفری یک است. پرونده 
وی در اجرای احکام اســت و این فرد در حال تحمل کیفر 
است. طبق گزارش های واصله پرونده ای در دادسرای ناحیه 
٢۸ عمومی و انقلاب تهران ویژه کارکنان دولت در ارتباط 
با طرح چند فقره شــکایت خصوصی در حال رسیدگی و 

تحقیقات مقدماتی است. 
ستایشی در توضیح جزئیات نخستین جلسه رسیدگی 
به اتهامات تبعه سوئدی گفت: سومین جلسه رسیدگی به 
این فرد تشکیل شده است و اتهامات مطرح شده در شعبه 

٢۶ دادگاه انقلاب اسلامی مورد بررسی قرار گرفته است.
ســخنگوی قوه قضائیه در ادامه بیان کرد: اتهامات این 
فــرد در حدود مقررات موضوع مــاده ٢۸۶ قانون مجازات 
اسلامی، ماده ۶۱۰ قانون مجازات اسلامی بخش تعزیرات 
و مجازات های بازدارنــده و همچنین ماده ۶ قانون مقابله 
با اقدامات خصمانه رژیم صهیونیستی علیه صلح و امنیت 

مصوب ۱۳۹۹ است.
ستایشــی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه در مورد 
پرونده چای دبش آیا اتهاماتی به ســاداتی نژاد وزیر سابق 
جهاد کشــاورزی وارد اســت یا خیر؟ گفت:این پرونده با 
اهتمام خوبی که صورت گرفته در دادسرای عمومی انقلاب 
مطرح رسیدگی است و پس از تکمیل تحقیقات با کسب 
اجازه اطلاعاتی را مطابق مقررات قانونی ارائه خواهیم کرد، 

اما فعلا محدودیت اطلاع رسانی وجود دارد.

وی در پاسخ به سوالی درباره سطح رابطه قوه قضائیه و 
مجریه خصوصا بعد از مطرح شدن پرونده چای دبش بیان 
کرد: با توجه به سخنان رئیس قوه، باید اعلام کنم ارتباط 
دســتگاه قضایی با دولت در راستای همدلی و هماهنگی 

بوده است. 
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره اقدامات 
قوه قضائیه در مقابلــه با آلودگی هوا گفت: عدلیه به تمام 
دســتگاه ها اعلام کرده که در صورت عــدم انجام وظایف 
درباره آلودگی هوا از هیچ ترک فعلی نمی گذرد. البته برخی 
دســتگاه ها، موضوع بودجه را عامل عــدم اجرای تعهدات 
قانونی خود در این زمینه معرفی می کنند. بودجه متناسب 
با حجم فرایند وجود نــدارد و محدودیت های موجود نیز 

مشخص است.
وی در پاســخ به ســوالی در مــورد نرگس محمدی و 
مصاحبه او با خارج از کشــور گفت: بر اساس گزارش های 
مستندی که ما از سازمان زندان ها داشتیم و اقدامات فنی 
و کارشناسی که در این زمینه شده هیچ گونه فایل صوتی 
از جانب زندانی مورد بحث در زندان منتشــر نشده و هیچ 
کدام از مطالب منتشره در فضای مجازی نسبت به زندانی 

مورد بحث از جانب او نیست.

دومین جلسه دادگاه تبعه سوئدی برگزار شد

جزئیات رسیدگی به اتهامات 
یوهان فلودروس

سخنگوی قوه قضائیه تشریح کرد

پافشاری ایران بر تبرئه
حمید نوری

معاون اول رئیس جمهــور گفت: دولت اراده 
جدی برای رسیدگی به حل مشکلات حوزه 
بهداشت و درمان کشور خصوصا تامین دارو 
دارد که در این خصوص در ســال جاری ۳۰ 
درصد بیشتر از سال گذشته برای تامین دارو 
ارز اختصاص یافته است. محمد مخبر، معاون 
اول رئیــس جمهور در جلســه نمایندگان 
عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
شــورای اســلامی با تأکید بــر اینکه حوزه 
بهداشــت و درمان جزء راهبردهای محوری 
دولت سیزدهم است، گفت: تحول و اقدامات 
دولت در بخش ســلامت از جمله پوشــش 
بیمه ای شش میلیون نفر در کشور، افزایش 
۹۰ درصــدی پوشــش هزینه هــای درمان 
بیماری های ناباروری و بیمه داروهای بیماران 
خاص و داروهای گرانقیمت از جمله اقدامات 

دولت در دو سال گذشته بوده است.
واکنش رئیسی به عملکرد وزارت 
نفت در ماجرای حمله سایبری به 

پمپ بنزین ها
مخبر بــا قدردانــی از همکاری های دولت 
سیزدهم و مجلس شورای اسلامی در حوزه 
ســلامت اظهار کرد: هیچ موضوعی به اندازه 
سلامت برای خانواده های ایرانی حائز اهمیت 
نیست و دولت اراده جدی برای رسیدگی به 
حل مشکلات حوزه بهداشت و درمان کشور 
خصوصا تامین دارو دارد که در این خصوص 
در ســال جاری ۳۰ درصد بیشــتر از سال 
گذشته برای تامین دارو ارز اختصاص یافته 
اســت. معاون اول رئیس  جمهور خاطرنشان 
کرد: با وجود تحریم ها و ســنگ اندازی های 
آمریکا در بخش ســلامت و تأمین نیازهای 

دارویــی و تجهیزات درمانی کشــور به ویژه 
برای بیمــاران خاص، هم اکنون مشــکلی 
بــرای تامیــن ارز مورد نیــاز در این بخش 
نداریم امــا آمریکایی ها علی رغــم ادعاهای 
حقوق بشری شــان، برای نقل و انتقال مالی 
حتی بــرای این حوزه بشردوســتانه نیز به 
شدت درحال کارشکنی هستند. حسینعلی 
شهریاری رئیس کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی نیز ضمن برشمردن 
برخی از مشکلات موجود نظام سلامت گفت: 
با توجه به اهمیت حل مسائل دارو و بیماران 
خــاص و صعب العلاج امیدواریم با همکاری 
گسترده وزارت بهداشت و درمان و کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس مشکلات جدی این 

حوزه هر چه سریع تر حل شود.
در ادامــه این جلســه اعضای کمیســیون 

بهداشــت و درمان مجلس شورای اسلامی 
هر یک به تشــریح مشــکلات، مســائل و 
نیازمندی هــای حوزه درمان و ســلامت از 
بکارگیری پرســتاران  احیای مصوبه  جمله 
دوران شــیوع کرونا، جلوگیری از مهاجرت 
نخبگان و پزشکان، پرداخت فوق العاده خاص 
کادر درمان و بهداشت، اجرایی شدن تعرفه 
جامعه پرســتاری و پزشکان مناطق محروم، 

تامین نیاز فوری به آمبولانس، توجه به ارتقاء 
کیفیت تولیدات دستگاه های پزشکی و داروها 
در داخل کشور، تدوین سند تکامل کودکان 
و طب ســالمندان، اصلاح تعرفه پزشــکان، 
 توجه به قانــون جوانی جمعیــت، تکمیل 
طرح هــای نیمه تمــام در مناطق محروم و 
کمک به گردش در ســرمایه شــرکت های 

دارویی پرداختند.

وعده معاون اول رئیسی درباره تامین دارو

فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: موشک هایی  با برد بالا، 
مجهز به هوش مصنوعی و فرمان پذیری پس از شلیک بر 

روی شناورهای سپاه نصب شد.
به گزارش ســپاه نیوز، دریادار پاسدار علیرضا تنگسیری  
در آیین تودیع و معارفــه فرماندهان منطقه دوم نیروی 
دریایی سپاه پاسدران انقلاب اســلامی در بوشهر اظهار 
کرد: با طراحی شــناورهای جدید با برد بالای شــلیک 
موشــک و مجهز به هوش مصنوعی، تحول و انقلابی در 
توان بازدارندگی نیروی دریایی سپاه ایجاد شده است. از 
جمله مهمترین ویژگی های این شناورها، داشتن سرعت 

بالاتر و توانمندی منحصربه فرد است.

وی تصریح کرد: از دیگر ویژگی های این شــناورها، نصب 
موشــک  مجهز به هوش مصنوعــی و فرمان پذیر بعد از 
شــلیک است. ساخت این شــناورها توسط متخصصین 
ایرانی در نیروی دریایی سپاه نشان از عزم جدی فرزندان 

این کشور برای خودکفایی نظامی است.
»استعداد، کمیت و کیفیت« از جمله مهمترین شاخص ها 
برای طراحی و ســاخت این شــناورها بــا قدرت حمل 
موشــک های مجهز به هوش مصنوعی و فرمان پذیر بعد 
از شــلیک است. بخشی از یگان های نیروی دریایی سپاه 
مجهز به این شــناورها شده و به زودی تمامی یگان های 

رزمی نیز شامل می شود.

فرمانده کل سپاه با بیان این که »دفاع مقدس بزرگترین 
دانشگاه مقاومت و استقامت بود«، گفت: اهالی غزه فرمول 
شکست اسراییل را تمرین و تجربه کرده و هر روز دامنه 
کار قوی تر می شود. به گزارش سپاه نیوز، سردار سرلشکر 
پاسدار حسین ســلامی امروز - چهارشنبه - در نشست 
هماهنگی برپایی اردوهای راهیان نور و راهیان پیشرفت، 
که با حضور استانداران سراسر کشور و فرماندهان نواحی 
سپاه در اردوگاه میثاق آبادان برگزار شد، اظهار داشت: ما 
در جستجوی ســاخت ایران اسلامی قوی هستیم و باور 
داریم این امر محقق شده است، اما به دنبال پیشرفت های 
بیشــتر و همه جانبه هستیم. رشد یافتگی، مقتدر، توانا، 

مطهــر، معنوی، پیشــرفته و مدرن، متمدن، ســربلند، 
مســتقل، امیدوار، غنی و مقاوم از صفات ایران اســلامی 
قوی اســت که به یاری پروردگار بیش از پیش در ایران 
ظهور پیدا خواهد کــرد. وی با بیان این که »هر ملتی بر 
اساس عناصری دارای یک شــخصیت می شود«، گفت: 
رهبر انقلاب اســلامی منشا اقتدار و آرمان بوده و هست. 
این قــدرت که در ذهن امام جوشــید و در قلب جوانان 
نشانه رفت توانست ایران را در مقابل یک جهان پیروز کند 
بعد از امام هم ما به رهبری رهبر معظم انقلاب توانستیم 
تهدیدات جهانی گسترده و موثرتر از جنگ تحمیلی مثل 

تحریم جهانی و تهاجم فرهنگی را شکست دهیم.

فرمانده نیروی دریایی سپاه خبر داد

نصب موشک هایی  مجهز به هوش مصنوعی بر روی شناورهای سپاه
فرمانده کل سپاه تاکید کرد 

دشمنی غرب عامل تقویت مردم ایران

نشست آموزشی ویژه انتخابات برای پنجمین 
گروه از فرمانداران سراسر کشور با محکومیت 
اقدامات تروریســتی در شهرســتان راسک، 
گرامیداشــت یــاد و خاطره شــهدا و تاکید 
بر اهمیت مشــارکت مــردم در انتخابات در 
راستای تقویت ظرفیت امنیت ملی در سالن 

الغدیر وزارت کشور آغاز به کار کرد.
به گزارش مرکز اطلاع رســانی وزارت کشور، 
»جلیل دارا« رئیس مرکز مطالعات راهبردی 
و آموزش وزارت کشــور در افتتاحیه آموزش 
پنجمین و آخرین گروه از فرمانداران و اعضای 
منتخب ســتاد انتخابات استان ها، با تاکید بر 

اینکه انتخابات به معنی ورود مردم به عرصه 
حاکمیت اســت، گفت: یکی از موفقیت نظام 
مقتــدر جمهوری اســلامی ایــران برگزاری 
انتخابات های پرشور، ســالم و به موقع بوده 
است. رئیس مرکز مطالعات راهبردی و آموزش 
وزارت کشور با اشــاره به چهار راهبرد مورد 
تاکید رهبر معظــم انقلاب در مورد انتخابات 
تصریح کرد:  ســه راهبرد ســلامت، رقابت و 
امنیت، مقدمات مشارکت است که این مهم 
ظرفیت امنیت ملی را تقویت خواهد کرد. دارا 
با اشاره به اینکه دشمنان انقلاب برای ضربه 
زدن به نقاط قوت نظام برنامه ریزی می کنند، 
اظهار کرد: تحرک و تلاش برای ایجاد فضای 
لازم برای مشــارکت بالا در انتخابات وظیفه 
اصلی فرمانداران در سراســر کشور است. وی 
با تاکید بر اینکه ایجاد شــور انتخاباتی یکی 
از الزامات مشــارکت سیاسی اســت، یادآور 
شــد: فرمانداران باید با برنامه ریزی دقیق و 

بدور از هرگونه گرایش سیاسی و تعلق حزبی 
زمینه ایجاد شور انتخاباتی را با بهره گیری از 
نخبگان و موثران جامعه ایجاد کنند. علیرضا 
براتی معاون آمــوزش و دبیر کمیته آموزش 
و پژوهش ســتاد انتخابات کشور هم در این 
نشست ســه موضوع تسلط و عمل به قانون، 
آموزش و توجه به ســامانه جامع انتخابات را 
رمز موفقیت فرمانداران در اجرای مناســب 

انتخابات امسال دانست. 
وی با اشــاره بــه اینکــه هــر دو انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی و 
ششمین دوره مجلس خبرگان با قانون جدید 
برگزار می شــوند، اهمیت موضوع شــفافیت 
مالی نامزدان انتخابات را مورد توجه قرار داد 
و گفت: فرمانــداران وظیفه دارند با برگزاری 
نشست ها و جلسات برنامه ریزی شده و تاکید 
بــر اجرای کامل و دقیق قانون، زمینه را برای 
برگزاری انتخاباتی شایســته ملت ایران آماده 

کنند. وی افزود: همه فرمانداران پس از پایان 
دوره های آموزشــی در یک آزمون مرتبط با 
ستاد انتخابات وزارت کشور باید شرکت کنند 
و ارزیابی شــوند. انتخابات دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اســلامی برای انتخاب ٢۹۰ 
نماینده برای یک دوره چهارساله و ششمین 
دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری برای 
انتخــاب ۸۸ عضــو این مجلس بــرای یک 
دوره هشت ســاله روز جمعه ۱۱ اسفند ماه 
۱۴۰٢ در سراسر کشور برگزار می شود. مرکز 
مطالعات راهبردی و آموزش وزارت کشــور با 
هدف توانمند ســازی و رســیدن به عملکرد 
مناســب از ابتدای سال جاری تاکنون بالغ بر 
۱٢۰ هزار نفر ســاعت برای کارکنان ستادی 
و بیش از ۷۰ هزار نفر ســاعت برای کارکنان 
اســتانی دوره آموزشــی از جمله با موضوع 
انتخابات برگزار کرده که پنج دوره آموزشــی 

ویژه برای فرمانداران اختصاص یافته است.

آموزش انتخاباتی فرمانداران سراسر ایران 
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رد درخواست اتحادیه برای ابهام زدایی توسط دبش 
یک مقام مســوول گفت:بهمن سال گذشته در دوره هیأت مدیره وقت اتحادیه، 
اعضــا طی نامه ای از مدیرعامل چای دبــش در خصوص ارایه برخی توضیحات 
برای ارز دریافتی دعوت کردند که نپذیرفت.به گزارش خبرنگار مهر، شــهریار 
داریانی، رییس اتحادیه تولید کنندگان و بازرگانان و صنایع بســته بندی چای 
کشــور درباره نامه ارســالی این اتحادیه به مدیرعامل چای دبش به مهر گفت: 
بهمن ســال گذشــته در دوره هیأت مدیره وقت اتحادیه، اعضا طی نامه ای از 
مدیرعامل چای دبــش پیرامون برخی توضیحات دعــوت کردند؛ اما وی طی 
نامه ای این دعوت را نپذیرفت.وی افزود: در آن زمان بر اســاس شواهد و قرائنی 
چون هنوز موضوع شفاف سازی نشده بود، از مدیرعامل این برند درخواست شد 
تا در تشکل حاضر شــده و به ابهام زدایی برخی مسائل بپردازد.رییس اتحادیه 
تولید کنندگان و بازرگانان و صنایع بسته بندی چای کشور درباره عدم پیگیری 
موضوع از ســوی اتحادیه عنوان کرد: تشــکل، یک گردهمایی صنفی و جمعی 
است و نگاه آن به اعضا نمی تواند حاکمیتی باشد. برخورد اعضا بیشتر مشورتی 
و ناصحانه است. از این رو از وی به عنوان یکی از اعضا دعوت شد که رد کردند. 
در ادامه هم موضوع همزمان با رســیدگی دولتی شــد و پرونده در مدار قانونی 

قرار گرفت.

پیش بینی تولید ۴۵۰ هزار تن گیاهان دارویی 
در سال جاری

مجــری طرح ملی گیاهان دارویی پیش بینی کرد: حدود ۴۵۰ هزار تن گیاهان 
دارویی در ســال جاری تولید شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، حسین زینلی، 
مجری طرح ملی گیاهان دارویی با بیان اینکه پیش بینی می شــود حدود ۴۵۰ 
هزار تن گیاهان دارویی در سال جاری تولید شود، گفت: در حال حاضر نزدیک 
به ۲۶۰ هزار هکتار انواع گیاهان دارویی در کشــور کشــت می شود.وی میزان 
برداشت ســالانه گیاهان دارویی از مزارع کشور را بیش از ۴۰۰ هزار تن عنوان 
کرد.مجری طرح ملی گیاهان دارویی اظهار کرد: یکی از برنامه های امسال این 
دفتر اجرای کشــت ۵۰ هزار هکتار گیاهان دارویی در اراضی دیم با مشــارکت 
ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( است و از برنامه ۵۰ هزار هکتاری کشت گیاهان 
دارویــی در اراضی دیم تا کنون ۸ هزار هکتار آن محقق شــده اســت. زینلی 
ادامه داد: در چارچوب این برنامه، کشت گیاهان دارویی همچون گل محمدی، 
زیره ســبز، ســیاه دانه، برزک، بالنگو، موسیر و شــیرین بیان در اراضی دیم را 

هدف گذاری کرده ایم.

لغو قیمت گذاری دستوری خودرو تا پایان سال
معاون وزیر صمت ضمن تاکید بر تمایز قانون ساماندهی صنعت خودرو از سند 
راهبردی به دلیل الزام اجرای آن و ایجاد شــفافیت و جلوگیری از عدم تطابق ها 
با تهیه قانون صنعت خودرو، از تغییرات در ســند جدید راهبردی خودرو با این 
مضمون که شورای رقابت نقش تنظیم گری و نظارت داشته باشد، قیمت توسط 
خودروســازها تعیین شود و وزارت صمت نیز سیاست گذار باشد، خبر داد.معاون 
صنایع حمل ونقل وزارت صمت پیرامون موضوع قیمت گذاری ها توســط شورای 
رقابــت نیز گفت: در ســند جدید، نقش تنظیم گری و نظارت را برای شــورای 
رقابت در نظر گرفتیم که تا پایان امسال نیز ابلاغ می شود، قیمت بایستی توسط 

خودروسازها تعیین شود و وزارت صمت نیز سیاستگذار خواهد بود.

تکذیب ارسال نامه جدید توکلی به رئیسی
 درباره رانت واردات

ســازمان دیده بان شفافیت و عدالت در واکنش به انتشار نامه ای از احمد توکلی 
با عنوان »رانت بی ســابقه در دولت رئیسی« اعلام کرد این خبر صحت نداشته 
و نامه نگاری دیده بان شــفافیت مربوط به سال گذشــته بوده که منجر به عزل 
مسئولین خاطی شده است.به گزارش اقتصادی برتر؛ سازمان مردم نهاد دیده بان 
شفافیت و عدالت در تکذیبیه خود نوشته است: این خبر در واقع بازنویسی اشتباه 
از یک نامه ای اســت که سال گذشته دیده بان شفافیت و عدالت با امضای احمد 
توکلی رئیس هیأت مدیره این ســازمان خطاب به ریاست جمهوری با موضوع 
»واردات بدون رعایت تشریفات میلیون ها تن کالای اساسی به شرکتی تازه کار« 
نوشته شــده که عوامل آن برکنار شدند.به دنبال این نامه و پیگیری های دولت 
در ســال گذشته، با متخلفین آن برخورد و برخی از مسوولان نیز برکنار شدند.

دیده بان از علت بازنشــر این خبر پس از گذشت حدود یک سال آن هم همراه 
بــا برخی مطالب کذب و افزودن نام برخی افراد بی ربط به پرونده و ارتباط دادن 
آن به پرونده فســاد اخیر اطلاعی ندارد.  قطعاً بازنویســی آن می تواند در ذهن 
خوانندگان، القاء کننده نامه ای جدید با موضوعی جدید باشــد که صحت ندارد، 
لذا، بدینوسیله دیده بان شفافیت و عدالت اعلام می کند نامه سال گذشته ارتباطی 
با پرونده فســاد جدید ندارد و عین نامه منتشر شده سال گذشته، در سایت داد 
به نشانی www.daad.ir در دسترس همگان قرار دارد که خوانندگان می توانند 

برای بررسی صحت موضوع با این سازمان به آن مراجعه کنند.

طلای جهانی به نقطه حساس رسید
قیمت طلای جهانی امروز چهارشنبه بالاتر از سطح کلیدی ۲۰۰۰ دلار ثابت ماند 
که با حمایت از چشــم انداز کاهش نرخ بهره از سوی فدرال رزرو در سال آینده 
حمایت می شود، در حالی که ســرمایه گذاران منتظر اعداد تورم ایالات متحده 
در اواخــر این هفته بودند.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا تغییر چندانی 
نداشت و به ۲۰۳۸ دلار و ۷۷ سنت رسید. قیمت طلای آمریکا بدون تغییر در 
۲۰۵۲ دلار و ۲۰ ســنت بود.هفته گذشته، فدرال رزرو نشان داد که انقباض رو 
به پایان و کاهش نرخ بهره برای ســال ۲۰۲۴ در برنامه است. رافائل بوستیک، 
رئیس فدرال رزرو آتلانتا روز سه شــنبه گفت که فدرال رزرو با توجه به قدرت 
 CME اقتصــاد، برای کاهش نرخ های بهره آمریکا عجله ندارد.بر اســاس ابزار
FedWatch، بازارها با احتمال ۷۵ درصدی کاهش نرخ بهره فدرال رزرو در ماه 
مارس قیمت گذاری می کنند. کاهش نرخ بهره آمریکا بر دلار و بازده اوراق فشار 
می آورد و جذابیت شمش های بدون بازده را افزایش می دهد. سیمپسون گفت: 

طلا مطمئناً می تواند در سال ۲۰۲۴ به بالاترین سطح خود برسد.

بورس اندکی افت کرد

شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۱۶۲۵ واحــد کاهش پیدا کرد و به دو 
میلیون و ۲۱۰ هزار واحد رسید.به گزارش ایسنا، پس از رکوردشکنی بورس در 
دو روز گذشته چهارشنبه این بازار اندکی کاهش پیدا کرد. چهارشنبه شاخص 
کل بــورس اوراق  بهادار تهران ۱۶۲۹ واحد کاهش یافت و به عدد ۲ میلیون و 
۲۱۰ هــزار و ۲۲۷ واحد رسید.شــاخص کل هم وزن نیز با ۱۵۳۴ واحد کاهش 
در عدد ۷۶۱ هزار و ۳۶۳ واحد ایستاد.آخرین روز کاری هفته حدود ۳۶۹ هزار 
معاملــه به ارزش ۷۰۸۱ میلیارد تومان در بازار بورس انجام شــد.فارس و بفجر 
بیشترین تاثیر مثبت و در ســوی مقابل تاپیکو وفولاد بیشترین تاثیر منفی را 
بر شاخص داشتند. وخارزم و سصفها از نمادهای پرتراکنش مثبت و خبهمن و 
ثشــاهد از جمله نمادهای پرتراکنشی بودند که منفی به کار خود پایان دادند.
شــاخص کل فرابورس نیز بــا افت ۵۹ واحد به ۲۶ هزار و ۵۷۹ واحد رســید. 
تعــداد معاملات فرابورس ۱۹۳ هزار فقره بــه ارزش ۴۸۳۴ میلیارد تومان بود.
بپاس، زاگرس و وگردش بیشــترین تاثیر منفی و خدیزل بیشترین تاثیر مثبت 
را بر شــاخص فرابورس داشتند. کرومیت، فصبا، نطرین و خاور نیز از نمادهای 

پرتراکنش  بودند.

اخبار کوتاه

خودرو

بازار

بورس

گروه اقتصادی – شهرام صدوقی: در دوره 
ای که مردم در طول ســال با تورم حدود ۵۰ 
درصدی دســت و پنجه می کنند گرامیداشت 
شــب چله بعنوان بلندترین شــب سال برای 
۹۰ درصد خانوارهای با درآمد متوسط و روبه 
پاییــن جامعه به یک چالش مهم معیشــتی 
تبدیل شده اســت. به گزارش مردم سالاری ، 
سرپرســت یک خانوده چهار نفری برای تهیه 
سوروسات متوسط مراســم یلدا برای خانواده 
خود با حداقل حدود سه میلیون تومان هزینه 
کند.این روزها با نزدیک شدن به سُنتِ دیرین 
دورهمی های »شب یلَدا« شاهد گرانی بی رویه 
قیمت ها در محصولات شــب یلدایی و ناتوانی 
مردم در تهیه مایحتاج موردنیازشان برای این 
مناسبت خاص هستیم.افزایش قیمت  میوه  و 
آجیل از ســویی و کاهش قدرت خرید مردم 
از سویی دیگر روی سفره های شب چِلّه سایه 
انداخته اســت .داستان شــب یلدا به همین 
خرید آجیل و خشکبار ختم نمی شود و نوسان 
قیمت ها و افزایش بی رویه نرخ میوه بخصوص 
هندوانه، انار و ...نیز حاکی از بی ثباتی در بخش 
دیگری از ملزومات شــب چله است بطوریکه 
حتی یک نوع میوه در ۲ میوه فروشی واقع در 
یک راسته خیابان نیز با قیمت یکسان عرضه 
نمی شود.شهروندان از رویه عرضه قیمت میوه 
بــا قیمت های متفــاوت و گــران و بی کفیت 
گله مندنــد، هندوانه هایی که به قیمت گران و 
بشرط شــیرینی به مردم فروخته می شود اما 
فاقد کیفیت اســت یا اناری که با قیمت درجه 
یک و بعنوان »دانــه یاقوتی« به مردم عرضه 
می شــود اما کیفیــت درجه دو و ســه دارد.

همچنین رصد میدانی بازار آجیل در آســتانه 
شب یلدا حاکی از این است که قیمت ها متغیر 
بوده و از حداقل ۲۹۸ )آجیل مشکل گشــا( تا 
حداکثر یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان آجیل 
مخلوط حاوی گردو پســته مغز شور، مغز بو 
داده فندق، بادام شــور، بادام هندی زعفرانی، 
توت خشــک و کشمش سبز اســت.در بازار 
خشــکبار با انواع آجیل چهار مغز خام، چهار 
مغز شور، آجیل شیرین، مشکل گشا، سالادی 
و… رو به رو می شوید که قیمت های متفاوتی 

دارند. 
هر کیلو آجیــل با محتوای پســته و بادام با 
پوســت، بادام هندی، انجیر خشــک و برگه 
زردآلــو و هلــو ۵۸۵ هزار تومــان به فروش 
می رســد. آجیل سالادی مخلوطی از کشمش 
طلایی، مغز آفتابگــردان، کدو و هندوانه خام 
۳۲۰ هزار تومان قابل خرید است.گفتنی است، 
رئیــس اتحادیه آجیل فروشــان تهران قیمت 
آجیل ممتاز شامل پسته اکبری یا احمد آقایی 
ممتاز، بــادام هندی، مغز گــردو، انجیر، مغز 
فنــدق، بادام، توت، کشــمش، مویــز و برگه 
زردآلو را حداکثر ۴۸۰ هزار تومان اعلام کرد. 

این قیمت از ســوی سازمان مدیریت میادین 
میوه و تره بار برای آجیل شــور ۳۲۲ و آجیل 
شیرین ۳۲۱ هزار تومان اعلام شده است. طبق 
نرخ نامه ســازمان، قیمت هر کیلو گرم آجیل 
مخلوط چهار مغز با ۲۵ درصد پســته احمد 
آقایی، ۲۵ درصد مغز فندق شــور، ۲۵ درصد 
مغز بادام شور و ۲۵ درصد بادام هندی شور به 
قیمت ۵۷۴ هزار تومان در میادین و بازارهای 

میوه و تره بار عرضه می شود.
بر اســاس این گــزارش در بازار شــیرینی و 
شــکلات هم شــاهد قیمتهای سرســام آور 
هســتیم بطوریکه در این قسمت از بازار شب 
یلدا عموماً شــیرینی های ســنتی استان های 
مختلف در بسته بندی های گوناگون به فروش 
می رسد که بخشی از آنها بدون مشخص بودن 
وزن قیمت گذاری و به فروش می رســند. بنابر 
این گزارش هر بســته هفت لوز یزدی ۱۸۸، 
شــیرینی نخودی ۱۱۵، کشمشی ۷۰ تا ۹۰، 
نارگیلی و گردویــی ۱۰۰ تا ۱۰۹، قطاب یزد 
۱۱۵ تا ۱۷۰، قطاب پســته ای ۱۳۵، شیرینی 

میکس مغــز دار قزوین ۲۱۲، نــان خرمایی 
گردویــی ۱۱۶، نان چایی کریســتال ۱۲۲، 
باقلوا ۱۱۵، شــیرینی کره ای مخصوص ۲۱۶، 
شــیرینی آلمانی ۱۸۰ و باسلق هر کیلو ۱۳۴ 
تا ۱۴۰ هزار تومان اســت.همچنین هر کیلو 
شــیرینی تر ۱۸۰ تومان بوده و شیرینی زبان 
۱۴۰، گل محمــدی ۱۲۰ و… هزار تومان به 

فروش می رسد.
همچنین رئیس اتحادیه صنف آجیل، خشکبار 
و خواربار فروشان اســتان اصفهان در گفت و 
گویی گفته اســت که امســال افزایش ۲۵ تا 
۳۰ درصــدی قیمت آجیل و خشــکبار را در 
اصفهان داشــتیم که ناشی از تورم و تحولات 
بانــک مرکزی و مالیات پنهان است.مســعود 
بحق با اشــاره به کاهش ۲۰ درصدی قیمت 
پسته نسبت به سال های گذشته افزود: با این 
وجود، برخی محصولات همچون فندُق و بادام 
نســبت به سال گذشــته ۳۰ الی ۵۰ درصد و 
بــادام زمینــی در خُرده فروشــی ۱۲ درصد 
افزایش قیمت داشــته است.وی در باره عرضه 

پک اقتصادی خانواده برای شــب یلدا تاکید 
کرد: نمی توان برای شب یلدا یا شب عید یک 
محصول آجیل اقتصــادی تهیه و عرضه کرد 
زیرا کیفیت ها با هم بســیار فرق دارد اما چاره 
کار نظارت بیشتر بازرســی اصناف در چرخه 
نظــام عرضه و تقاضــا از وارد کننده و بنُکدار 
تا توزیع کننده و فروشــنده است.همچنین بر 
اساس گزارش مردم سالاری، وضعیت مناسبی 
در بــازار پروتئینی کشــور هم وجــو ندارد 
بطوریکه در بازار هر کیلو گوشت مرغ گرم ۹۹، 
منجمد ۷۸، گوســاله ۵۴۰ تا ۵۶۰ و گوسفند 
۷۵۰ هزار تومان شــد.در حالی شاهد افزایش 
نرخ انواع گوشت در بازار هستیم که مسؤولان 
و مدیران متولی مرداد ماه قول داده بودند دام 
پایه پروار وارد و گوشت آن تا آبان ماه به بازار 

عرضه شود.
در نشســت خبری آبان ســازمان امور عشایر 
ایــران اعلام شــده بود، در راســتای حمایت 
دولت از عشــایر و حفظ دام مولد، طرح تولید 
قراردادی گوشــت دام عشــایر در حال انجام 

است و تا کنون عشــایر برای تولید قراردادی 
یــک میلیــون و ۴۰۰ هــزار رأس دام اعلام 
آمادگــی کرده اند که این نشــان می دهد این 
ظرفیت در جامعه عشایری وجود دارد. هرچند 
گرانی  روزافزون قیمــت تنقلات، آجیل، میوه 
و مواد غذایــی، دورهمی های خانوادگی اغلب 
مردم را کم رونق کرده اما هنوز هم بسیاری از 
خانواده هــا، این آیین به یادگار مانده از دوران 
کهن باستان را هرچند با گستردن سُفره های 

کوچکشان نیز پاس می دارند. 
چیــدن سُــفره های رنگــی، حافظ خوانی و 
شاهنامه خوانی شب  نشینی اعضای خانواده و 
اقوام در کنار یکدیگر قرن هاســت که به یک 
سُــنت ایرانی تبدیل شده و مردم، یک شب را 
به برکت تغییر فصل، مراســم »شب چِلهّ« را 
می گیرند و بساط شب یلدایی را در کنار اقوام 
و خویشــان خود می چینند و با تناول آجیل، 
هندوانه، انار، شــیرینی  و میوه های گوناگون 
و گفت و شــنود تا پاســی از شب را بخوبی و 

خوشی سپری می کنند.

۱۵ ماه از موعد زمانی واگذاری خودروســازان می گذرد اما 
همچنان غیر از گفتاردرمانی اتفاقی نیفتاده و وزیر اقتصاد نیز 
طی ۳ ماه گذشته صرفا بر رسیدن به توافق با وزارت صمت 
برای واگذاری تاکید کرده است.به گزارش خبرنگار مهر، ۱۱ 
اسفند ماه ســال ۱۴۰۰، رییس جمهوری در خلال صدور 
۸ فرمان برای بهبود عملکرد صنعت خودروسازی، واگذاری 
مدیریت دولتی شرکت های خودروسازی را نیز مورد تاکید 
قرار داد؛ بر اســاس این فرمان، مقرر شد واگذاری مدیریت 
دولتی شرکت های خودروسازی ایران خودرو و سایپا حداکثر 
ظرف ۶ ماه بعد یعنی تا پایان شــهریور ماه سال ۱۴۰۱ به 

بخش غیردولتی تعیین تکلیف شود.
با این حال ۱۵ ماه از موعد زمانی تعیین شده توسط رییس 
جمهوری برای واگذاری خودروسازان می گذرد، اما بررسی ها 
نشــان می دهد که نه تنها هیچ پیشرفت خاصی در مساله 
واگذاری ها به وجود نیامده است بلکه به نظر می رسد دنده 
عقب هــم در این حوزه داشــته ایم.در این رابطه احســان 
خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی مهر ماه ســال جاری 

اعلام کرد که »در دوره فعالیت وزیر پیشین صنعت، معدن 
و تجارت، توافقی در رابطه با مســیر واگذاری شــرکت های 
خودروســازی با سازمان خصوصی ســازی و وزارت صمت 
انجام شده بود که اجرای بخشی از آن شروع شد، اما به دلیل 
تغییراتی که در وزارت صمــت اتفاق افتاد، این کار متوقف 
شــد.«و ی ابراز امیدواری کرده بود که »بــه زودی توافق 
جدیدی با آقای علی آبادی وزیر صمت، درباره چگونگی به 
سرانجام رسیدن این مسیر با سازمان خصوصی سازی انجام 
شود.« دو ماه بعد و در اواسط آذر ماه خاندوزی دوباره همین 
صحبت هایی که در مهر ماه کرده بود را تکرار کرد؛ او تاکید 
کــرد که باید با علی آبادی وزیــر صمت در مورد چگونگی 
واگذاری خودروســازان به توافق برسند.رییس جمهور نیز 

مجدد در جلسه ای با وزرا بر ضرورت واگذاری سهام دولت در 
خودروسازان تاکید کرده است.در واقع بعد از گذشت بیش 
از یک سال از موعد زمانی تعیین تکلیف سهام خودروسازان، 
وزارت صمــت و اقتصاد هنوز در مــورد نحوه واگذاری ها به 
توافق نرســیده اند و همچنان منتظر هســتند! نکته مهم 
اینکه طبق تاکید مسؤولان و کارشناسان پیش شرط اصلی 
واگذاری خودروسازان تعیین تکلیف سهام تودلی آنهاست. 
بر این اساس آنطور که آمار نشان می دهد عدد سهام دولت 
در شــرکت ایران خودرو ۵.۷ درصد و در ســایپا حدود ۱۷ 
درصد است و اگرچه این اعداد به نظر کوچک می رسند اما 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس بیانگر آن اســت که غیر 
از این دو عدد، ۱۲.۲۱ درصد از ســهام ایران خودرو و ۱۵.۶ 

درصد از سهام سایپا در اختیار شرکت های عمومی وابسته و 
تحت کنترل دولت اســت. همچنین ۲۵.۲۴ درصد از سهام 
ایران خودرو و ۳۹.۶۶ درصد از سهام سایپا تحت نظام سهام 

تودلی است.
بنابراین هر قــدر هم که دولت تاکید کند صرفاً ۵.۷ درصد 
و ۱۷ درصد از ســهام شرکت های خودروسازی را در اختیار 
دارد اما با توجه به وضعیت ســهام تودلی این شرکت ها )در 
تعریف سهام تودلی باید گفت که شرکت های زیرمجموعه 
خودروســازان به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم سهام 
شرکت های مادر را خریده اند.( می توان گفت که اگر همین 
ســهام کوچک دولت هم واگذار شود، باز هم نقش و سهم 
دولــت پررنگ خواهد بود و عملًا خودروســازان به صورت 
دولتی اداره خواهند شد و این در حالیست که سهل انگاری 
در تعییــن تکلیف ســهام های تودلی در حالیســت که در 
صورت واگذاری این ســهام ها، به تدریــج و خود به خود از 
حجم شرکت های مادر یعنی ایران خودرو و سایپا کاسته و 

وضعیت بهره وری و مدیریت هم بهتر می شود.

رئیس سازمان خصوصی سازی از معرفی ۱۸۰۳ دارایی مازاد 
دولت به ارزش ۱۲۹همت برای فروش به پیمانکاران بزرگ 
خبر داد و گفت: امسال حدود ۲.۲همت از دارایی های مازاد 
را در فرایند مولدســازی فروختیم.به گــزارش خبرگزاری 
مهــر، مالک رحمتــی در گزارش عملکرد خــود به رئیس 
جمهــور اظهار کرد: با توجه به ابلاغ آئین نامه مولدســازی 
در تاریخ ۱۵ فروردین ۱۴۰۲ به عنوان یک برنامه راهگشــا 
برای تأمین منابع طرح های نیمه کاره دولتی، تاکنون تقریباً 
۴۹ جلسه شامل ۵ نشست کمیته پایش، ۲۱ جلسه هیئت 
عالی باحضور معاون اول رئیس جمهور و ۲۳ جلسه کمیته 
تخصصی مولدســازی برگزار شــده اســت.رئیس سازمان 
خصوصی ســازی به تغییر رویکرد در مولدسازی اشاره کرد 
و افزود: مولدسازی یک امر گسترده است که در آن مدیران 
باید رویکردی درآمدی در پیــش بگیرند، یعنی باید ابتدا 
هزینه های خود را دربیاورند و بعد بروند طرح های در دست 
اقــدام را عملیاتی کنند، به نحوی کــه در زمان حاضر این 

طراحــی و عملیات به طور هم زمان در حال وقوع اســت و 
هم اکنون همه وظایف ســاختاری و فرایندهای مولدسازی 

تقریباً بالای ۸۰ تا ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
وی به ارائه آمارهای مولدســازی پرداخت و خاطرنشــان 
کــرد: تاکنون ۱۸۰۳ دارایی مازاد بــه ارزش برآوردی ۱۲۹ 
هزار میلیارد تومان معرفی شــده و طبق دستور شما آن ها 
به پیمانکاران بزرگ کشــور معرفی شده است، که چندین 
پیمانکار بزرگ لیســت را از ما دریافت کرده اند و در حال 
گزینش هستند که بتوانیم طرح های عمرانی نیمه تمام را از 
این مسیر تأمین منابع کنیم.رحمتی بر اهمیت ارزش افزایی 
دارایی هــای مــازاد دولت تأکید کرد و گفت: در گذشــته 
دســتگاه ها دارایی های خود را خام واگذار می کردند، مثلًا 
دستگاهی یک زمینی داشت و آن را واگذار می کرد، فرایند 
ارزش افزایی داریم یعنی آن زمین باید بیاید در کمیسیون 
مــاده ۵ و بالاترین ارزش افزوده را پیــدا کند و در نهایت 
با حداکثر قیمت کارشناســی فروخته شــود، به عبارتی در 

مولدسازی خام فروشی ممنوع است و این یک مقدار فرایند 
را طولانی می کند. تاکنــون ۴۷۱ ملک بزرگ ارزش افزایی 
شده است که در مجاری قانونی برای اخذ مصوبات جریان 
دارد، همچنین ۸۵ ملــک را آگهی کردیم که به اندازه ۲.۲ 
همت ارزش گذاری شده است.رئیس سازمان خصوصی سازی 
از آخرین آمار بسته های رونق خبر داد و تشریح کرد: یکی از 
دستاوردهای خوبی که ما عملیاتی کردیم تعریف بسته های 
رونق و در کف میدان بود که در ۱۷ استان به ارزش تقریبی 
۱۱ همت طرح های وزارت بهداشــت تأمین منابع شدند و 
از طریق مولدســازی دارایی های مازاد استانی و با تصویب 

کمیته پایش و هیئت عالی انجام شد.
وی عملکرد امســال سازمان خصوصی ســازی در فروش 
دارایی های مازاد دولت را معادل مجموع ۴ ســال گذشته 
دانســت و افزود: از ســال ۹۸ حدود ۲۵۰ میلیارد تومان 
دارایی فروخته شده، ســال ۹۹ حدود ۱.۴ همت و ۱۴۰۱ 
حدود ۱ همــت و ۱۴۰۲ حدود ۲.۲ همت فروخته شــد، 

پس تا کنون ۴.۴ همت به اندازه ۴ ســال گذشــته واگذار 
شد. آنچه مولدســازی را تسریع می کند، استفاده بهینه از 
ظرفیت های آئین نامه متقن آن اســت که دســت ما را در 
بهره وری حداکثری از دارایی های مازاد دولت باز کرده است.

رحمتی گفت: طبق برنامه مصوب، دستگاه ها باید طرح های 
چنــد ده هزار میلیارد تومانی را از طریق مولدســازی اجرا 
کننــد، اما وزارتخانه هــا اهتمام جــدی در زمینه معرفی 
دارایی ها برای مولدســازی ندارند و یا کمتر دارند، به نحوی 
که بر اساس آمار موجود قطعی ما در سامانه سادا نزدیک به 
یک میلیون دارایی ثبت شده است؛ که از این یک میلیون 
آنچــه برای مجموع دولتی اســت و ابهامی ندارد ۷۶۶ هزار 
دارایی مازاد برای وزارتخانه ها ثبت شــده اســت، در حالی 
کــه کل دارایی هایی که به ما معرفی کردند به عدد ۲ تا ۳ 
هزارتا هم نمی رسد؛ و ما این انتظار را داریم که حضرت عالی 
تأکیدی در هیئت دولت بفرمائید که پیگیری شــما به ما 

کمک خواهد کرد.

طولانی ترین شب سال برای مردم چقدر آب می خورد؟

شبچلهباطعمگرانیها

خاندوزی توپ را به زمین صمت انداخت

دور باطل واگذاری خودروسازان

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد

فروش ۲۲۰۰میلیارد تومان دارایی مازاد دولت 

 اخبار انرژی

تولید روزانه ۴۰۰ میلیون مترمکعب گاز در دستور کار
یک مقام مسؤول گفت:مناطق نفت مرکزی تنها شرکت متولی ذخیره سازی گاز 
اســت که ۸۵ میدان نفتی و گازی با بیش از ۱۰۰ مخزن را مدیریت می کند.
به گزارش وزارت نفت، مهدی حیدری، مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی 
بعدازظهر سه شــنبه )۲۸ آذرماه( در نشســت تخصصی »چالش های فناورانه 
شــرکت ملی نفت ایران« در حاشیه روز نخســت دومین رویداد »پتروتکِ« با 
بیان اینکه شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران دومین شرکت تولیدکننده گاز 
کشور است، گفت: مناطق نفت مرکزی تنها شرکت تولیدی متولی ذخیره سازی 
گاز است که ۸۵ میدان نفتی و گازی با بیش از ۱۰۰ مخزن را مدیریت می کند.

وی با بیان اینکه دســتیابی به تولید روزانه ۴۰۰ میلیون مترمکعب گاز و ۵۰۰ 
هزار بشکه نفت و میعانات گازی از برنامه های بلندمدت این شرکت است، اظهار 
کرد: در این زمینه طرح ضربتی افزایش بیش از ۱۰۰ میلیون مترمکعب گاز در 
روز با توســعه ۱۱ میدان گازی و احداث و بازآرایی هفت ایستگاه تقویت فشار 
گاز در حال اجرا است.مدیرعامل شرکت مناطق مرکزی ایران راهبری ۲۲ واحد 
بهره برداری واحد نمک زدایی و مرکز، تفکیک یک واحد پالایشگاهی و بیش از 
۵ هزار کیلومتر خط لوله جریانی در مناطق ســخت گذر و بیش از ۶۰۰ حلقه 
چاه گازی و نفتی با پیچیدگی های منحصربه فرد را از جمله عملکردهای روزمره 
شرکت اعلام کرد.حیدری با اشاره به اینکه حجم نفت اولیه این شرکت ۲۳ هزار 
۹۷۰ میلیون بشکه و حجم گاز اولیه آن ۸ هزار و ۲۳۹ میلیون مترمکعب است، 
تصریح کرد: حجم نفت باقی مانده قابل برداشــت این شرکت هم اکنون ۲ هزار 
و ۳۹۲ میلیون بشــکه و حجم گاز باقی مانده قابل برداشت نیز ۳ هزار و ۶۷۸ 
میلیارد مترمکعب اســت. وی چالش های فناورانه شرکت نفت مناطق مرکزی 

را حفاری و تعمیر چاه ها، مهندســی نفت، زمین شناسی و طرح های اکتشافی 
دانست و گفت: در بخش تولید با چالش های فناورانه ای همچون تراوایی پایین 
ســازند، ضخامت کم لایه تولیدی، تولید همزمــان از لایه های متفاوت، تولید 
شن و ماسه و ذرات سازندی، به هم آمدگی یا تغییر شکل لوله مغزی / جداری، 

رسوبات مواد آلی، آسیب گل حفاری، تولید آب و گاز اضافی مواجهیم.

سهم ۴۰ درصدی نیروگاه ها از سوخت گاز
سخنگوی صنعت برق گفت: با توجه به برودت هوا ، مصرف گاز در بخش خانگی 
و تجاری افزایش داشته و سوخت گازنیروگاه ها نسبت به ماه گذشته کمتر شده 
و باید از ســوخت دوم یعنی گازوئیل اســتفاده کنند.مصطفی رجبی مشهدی 
سخنگوی صنعت برق در گفت وگو با خبرگزاری مهر با اشاره به پایداری شبکه 
برق گفت: با توجه به برودت هوا مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری افزایش 
چشمگیری داشــته است به همین دلیل نیروگاه ها نســبت به ماه گذشته از 
ســوخت گاز کمتری بهره مند هســتند، به همین دلیل باید از ســوخت دوم 
یعنی گازوئیل اســتفاده کنند.وی ادامه داد: در شرایط فعلی مشکلی در تأمین 
برق وجود ندارد ولی لازم است مشترکان برق و گاز اقدامات صرفه جویی را در 
دستور کار خود قرار دهند تا این دوره را با برق و گاز پایدار پشت سر بگذاریم.به 
گفته این مقام مسؤول مخازن وضعیت بهتری دارند اما نیازمند همکاری مردم 
چه در مصرف گاز و چه برق هســتیم.وی در رابطه ما میزان مصرف نیروگاه ها 
از سوخت گاز خاطر نشــان کرد: سهم نیروگاه ها از سوخت گاز نزدیک به ۴۰ 
درصد، گازوئیل ۴۰ درصد و مابقی از سوخت مازوت استفاده می کنند.به گفته 
این مقام مســؤول نیروگاه هایی که در مراکز جمعیتی هستند از سوخت گاز و 

سایر نیروگاه ها از سوخت دوم و مازوت استفاده می کنند.سخنگوی صنعت برق 
خاطر نشــان کرد: در حال حاضر ۱۲ نیروگاه از ۱۴۰ نیروگاه از سوخت مازوت 
اســتفاده می کنند. ضمن آنکه برخی از نیروگاه هــا به صورت ترکیبی از گاز و 

گازوئیل استفاده می کنند.

افزایش 3۰/8 درصدی خروجی آب سدها
حجم آب ورودی و خروجی مخازن سدهای کشور در پایان آبان امسال نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته به طور میانگین به ترتیب ۱۱.۴ درصد و ۳۰.۸ 
درصد افزایش یافته اســت.به گزارش وزارت نیرو، بر اساس جدیدترین گزارش 
ماهانه صنعــت آب و برق منتهی به ۳۰ آذرمــاه ۱۴۰۲، حجم آب ورودی به 
سدهای مخزنی در پایان آبان امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۱.۴ 
درصد افزایش یافته و نیز حجم آب موجود و خروجی مخازن ســدهای کشور 
در همین بازه زمانی به ترتیب ۹.۸ درصد و ۳۰.۸ درصد افزایش یافته اســت.
این گزارش همچنین حاکی است در بازه زمانی مذکور تولید انرژی نیروگاه های 
برق آبی بیش از ۵۶ درصــد افزایش یافت.نکته اینکه تولید انرژی نیروگاه های 
برق آبی در ماه جاری )۵۲۸ گیگاوات ســاعت( نســبت به ماه گذشــته )۸۴۳ 
گیگاوات ســاعت(، ۳۷.۴ درصد کاهش داشته است.استفاده از انرژی های پاک 
از جمله انرژی خورشــیدی، انرژی بادی، انرژی زیســت توده و انرژی برق آبی 
می تواند با کاهش وابستگی به منابع فسیلی همراه باشد که این امر خود عاملی 
مؤثر بر جلوگیری از تولید گازهای گلخانه ای است.بر اساس این گزارش آمارها 
حاکی اســت ظرفیت کل نیروگاه های تجدیدپذیر و پاک در کشور نیز تا پایان 

آبان نسبت به ماه گذشته ۰.۵۷ درصد افزایش را به ثبت رسانده است.
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معلمان باید آماده واقعیت جدید باشند
دکتر حسین چناری* 

با دیجیتالی شــدن همه چیز، آموزش عقب نمی ماند زیــرا دانش آموزان از 
شــیوه های نوین آموزش اســتقبال می کنند. همه گیری کرونا به طور ناگهانی 
میلیاردها دانش آموز را از کلاس درس خارج کرد و علاقه به آموزش الکترونیکی 
را برانگیخت. بسیاری از مدارس نیز از تکنیک های آموزش آنلاین استقبال کردند 
و با جهان در حال تغییر همگام شــدند. در دنیای امروز، آموزش آنلاین با نگاه 
به جدیدترین فناوری ها، مانند گیمیفیکیشن و واقعیت افزوده / واقعیت مجازی 
برای جلب علاقه دانش آموزان، مشــتاق روش های جالب تری اســت و به سمت 
آن حرکت می کند. اما معلمان چون از دنیای گذشــته هســتند و آموزش های 
لازم در خصوص فناوری های اطلاعات را در دوره خود نداشته اند، معمولاً دانش 
کمی نسبت به آن دارند. این نقیصه بسیار بزرگی است که باید به آن توجه شود. 
معلمان باید خود را به ســطح فناوری برســانند و در روزگاری که فناوری به 
صورت لحظه ای در حال توسعه است، لحظه به لحظه آماده تر شوند تا بتوانند در 
نقش معلم، از عهده مســئولیت خود که دادن اطلاعات و آگاهی به دانش آموزان 
است برآیند. در ذیل دلایلی آورده می شود که بر این مهم، که معلمان باید برای 

این واقعیت جدید آماده شوند، صحه می گذارد.
۱. آموزش آنلاین یک تجربه آموزشی مناسب تر را ارائه می دهد.

آموزش و پرورشــی که رویکردی یکســان برای همه دارد، مسلماً برخی از 
دانش آمــوزان را فراموش می کند. اما آمــوزش آنلاین به دانش آموزان و معلمان 
کمک می کند تا با در نظر داشــتن راههای متفاوت یادگیری، فرصت های جدید 

آموزشی با روشهای نو برای همه دانش آموزان  ایجاد کنند.
۲. یک راه حل مقرون به صرفه است.

هزینه های زیادی برای آموزش دانش آموزان در ســاختمان های مدرســه، از 
تعمیر و نگهداری گرفته تا حمل ونقل و تأسیســات، وجــود دارد. این هزینه ها 
می تواند بار سنگینی برای مدارسی باشد که به طور مداوم شاهد کاهش بودجه 
هستند. یادگیری آنلاین می تواند به مدارس فرصتی بدهد تا هزینه ساختمان های 
خود را کاهش دهند، فضاهای انعطاف پذیری را برای دانش آموزان برای یادگیری 
در مدل های نو ارائه دهند، و هزینه های اضافی را برای بودجه های مدرسه کاهش 

دهند. 
۳. ثبت نام را افزایش می دهد.

محیط های مدرسه سنتی شامل چندین محدودیت است: مسئله در دسترس 
بودن معلمان و مدیران واجد شــرایط ، موضوع فضای کلاس فیزیکی، امکانات 
محدود و مشــکل مهم مســافتی که هر دانش آموز باید برای رسیدن به مدرسه 
طی کنــد. در حالی که با یادگیری آنلاین، مــدارس می توانند فضای کلاس را 
برای دانش آموزان بیشــتری آماده کنند، از جمله کسانی که در آن محل زندگی 
نمی کنند یا نمی توانند شــخصاً به مدرســه بروند. این امکان انتخاب و فرصت 
بیشتری را برای والدین هم فراهم می کند، به ویژه آن هایی که در مناطقی با منابع 

مدرسه محدود هستند. 
۴. دانش آموزان و معلمان به طور فزاینده ای با فناوری انس می گیرند.

فنــاوری، صفحه نمایش، دســتگاه ها و اینترنت تقریبــاً در زندگی ما فراگیر 
شده اند، و این برای مهدکودک ها به اندازه بزرگسالان صادق است. دانش آموزان 
از تعامل آنلاین با دیگران احساس راحتی می کنند و اغلب آن را تجربه ای مشابه 
با تعامل حضوری می دانند. در حالی که بازسازی کل تجربه یادگیری حضوری به 
صورت آنلاین غیرممکن است، پیشرفت در فناوری و سطح کاربری دانش آموزان 
و معلمان در استفاده از این فناوری ها، احتمال ادامه پیشرفت و توسعه یادگیری 

آنلاین را بیشتر می کند.
۵. دسترسی به اینترنت و موبایل در حال گسترش است.

 دانش آمــوزان خانواده های با درآمد متوســط و بــالا می توانند به راحتی با 
رایانه های رومیزی، لپ تاپ، یا تبلت و با دسترســی سریع به پهنای باند آنلاین 
شوند. در همین حال، دانش آموزان خانواده های کم درآمد نیز با گسترش امکانات 

شرایط بهتری در پیش خواهند داشت.
۶. ابزارهای بیشتری برای تسهیل یادگیری آنلاین موجود است.

شــرکت هایی که نرم افزار و پلتفرم هایی را برای فضای یادگیری آنلاین ارائه 
می کنند، ســریع تر از همیشه در حال نوآوری هستند. برنامه های جدید راه های 
بهتری را برای معلمان برای ارائه آموزش و تعامل و یادگیری دانش آموزان فراهم 
می کنند. اکنون شبکه هایی طراحی شده است ویژه معلمان و دانش آموزانی که 
علاقه مند به برقراری ارتباط آنلاین قوی تر هستند. به این ترتیب معلمان بهترین 
شیوه ها را برای آموزش آنلاین بررسی می کنند و توانایی مربیان  برای یادگیری 
از یکدیگر افزایش می یابــد، زیرا آنها با الگوهای جدید برای آموزش و یادگیری 

سازگار می شوند.
۷. فرصت های بیشتری برای برابری در آموزش ارائه می دهد.

یادگیــری آنلاین توانایی منحصــر به فردی را بــرای دانش آموزانی که قبلًا 
دسترســی محدودی به آموزش با کیفیت داشــتند، ارائه می دهد تا گزینه های 
بیشتری برای پیشرفت داشته باشــند. اکنون دانش آموزان می توانند دوره های 

آنلاین را برای کشف توانایی های فرهنگی و هنری خود بیابند.
۸. دانش آموزان می توانند به معلمان  بهتری دسترسی پیدا کنند.

یکی از مزایای یادگیری آنلاین، انعطاف پذیری برای یافتن منابع جدید است 
که فراتر از سخنرانی های کلاسهای سنتی است. دانش آموزان و معلمان راه های 
نوآورانه ای برای تکمیل کلاس های آنلاین با معلمان و منابع آموزشی مشابه پیدا 
می کنند. با این حال،  خانواده های با درآمد بالاتر می توانند راحت تر برای معلمان 
هزینه پرداخت کنند. در عین حال، دانش آموزان خانواده هایی با توان مالی کمتر 
به این منابع خصوصی و اغلب پرهزینه دسترســی کمی دارند یا اصلًا دسترسی 
ندارند. با گسترش آموزش از راه دور، یافتن راه هایی برای ارائه این خدمات به هر 

دانش آموز، صرف نظر از سطح درآمد، مهم خواهد بود.
۹. مدارس به طور فزاینده ای به دنبال معلمانی با مهارت های آنلاین 

هستند.
با درک واقعیت جدید و تغییر رویکرد آموزشــی به ســمت آموزش آنلاین، 
مدیران برخی از مدارس بزرگ کشور به طور خاص به دنبال معلمانی هستند که 
مهارت های آموزش آنلاین دانش آموزان را داشته باشند. برای معلمان، یادگیری 
نحوه تدریس آنلاین می تواند توانایی آنها را برای یافتن مشاغل بسیار مطلوب در 
مناطق مختلف افزایش دهد تا طیف متنوعی از دانش آموزان را در تمام ســطوح 

آموزشی رهبری کنند.
۱۰. شیوه های جدید آموزشی در راه است.

با ورود به دنیای آموزش آنلاین به نظر می رسد که ما در حال جهش بزرگی 
به ســمت فضای تدریس کاملا جدیدی هستیم. البته لازم نیست کل استراتژی 
تدریــس را تغییر دهیم بلکه باید به این فکر کنیــم که چگونه می توانیم از هر 
اســتراتژی برای یک درس خاص اســتفاده کنیم. شیوه های جدید آموزشی در 

راه است. 
* پژوهشگر و نظریه پرداز آموزشی

تحول منظر شهری با اجرای طرح تحول بیست گانه 
خدمت در منطقه ۳

شــهردار منطقه ۳ گفت: در راســتای اجرای طرح تحول ۲۰ گانه خدمت 
به شــهروندان ابلاغی شــهردار محترم تهران، با هدف ارائه خدمات مطلوب 
بــه شــهروندان و با هدف کاهــش ترافیک و افزایش ضریــب ایمنی معابر و 
بزرگراه های این منطقه، مرمت و بهســازی علائم ترافیکی،المان های حمل و 

نقل عمومی و حذف زوائد فیزیکی در این منطقه در حال اجراست. 
بــه گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه ۳، حمیــد جوانی به رویکرد 
مدیریت شــهری در جلب رضایتمندی شــهروندان و ارتقای ایمنی معابر  و 
بزرگراه های شــهری اشــاره کرد و ابراز داشــت: نگهداشــت زیرساخت های 
ترافیکی، مدیریت و روان ســازی ترافیــک و برنامه ریزی تخصصی در زمینه 

هزینه های بهسازی از موضوعاتی است که به جدیت پیگیری می شود.  

نگاه

شهری

بنا بر اظهارات رئیس ســازمان نوســازی، 
توســعه و تجهیز مــدارس کشــور، به طور 
استاندارد باید به تعداد کلاس های هر مدرسه 
یک چشمه ســرویس بهداشتی وجود داشته 
باشــد که البتــه این تعداد ممکن اســت در 
برخی مدارس مثل مدارس شــبانه روزی و یا 

روستایی کمی بیشتر هم باشد.
حمیدرضا خان محمــدی در گفت وگو با 
تعداد سرویس های  اســتاندارد  درباره  ایسنا، 
بهداشــتی در مــدارس اظهار کــرد: به طور 
اســتاندارد معمولا به تعداد هر کلاسی که در 

مدرســه وجود دارد باید یک چشمه سرویس 
بهداشتی ساخته شود. بنابراین استاندارد این 
است که در کل مدرســه به تعداد هر کلاس 
یک چشمه ســرویس بهداشتی وجود داشته 

باشد.
وی در عین حــال توضیح داد: با این حال 
به فراخور نیــازی که در برخی مدارس وجود 
دارد ممکن اســت تعداد ســرویس بهداشتی 
در برخی مدارس مقداری بیشــتر باشد برای 
مثال برخی مدارس ما دو شــیفت هستند و 
بعضا در شیفت مخالف دانش آموزان جنسیت 

دیگری در همان مدرســه محصل هستند، در 
این شرایط ممکن است در مدارس دو شیفته 
تعداد ســرویس های بهداشــتی بیشتر باشد 
و یا حتی به خاطر اینکه در شــیفت مخالف 
دختران در همان مدرســه تحصیل می کنند، 

سرویس بهداشتی ها مجزا شود. 
رئیس سازمان نوســازی، توسعه و تجهیز 
مدارس کشور، افزود: بنابراین با توجه به نقشه 
مــدارس و فضایی که در هر مدرســه وجود 
دارد؛ رویکرد هر مدرســه در تعداد سرویس 
بهداشــتی متفاوت اســت؛ از این رو ممکن 

است تعداد سرویس های بهداشتی در مدارس 
شــبانه روزی یا مدارس روستایی تک کلاسه 
و.. مقداری بیشــتر باشد و حتی ممکن است 
مدرسه یک کلاسه روســتایی ما دو سرویس 

بهداشتی  داشته باشد.
تعمیر یا احداث

 ۳۸۰۰ سرویس بهداشتی
خان محمــدی با بیان اینکه برای امســال 
۳۸۰۰ ســرویس بهداشــتی یا احــداث و یا 
تعمیر شــده اند، توضیح داد: برای تعمیر و یا 
احداث  سرویس بهداشتی اعتبار سنواتی هم 

قرار داده ایم و امیدواریــم ۴۰۰۰ الی ۵۰۰۰ 
سرویس بهداشــتی دیگر نیز تعمیر یا احداث 
شــوند. البته بخشــی از کار تعمیر و احداث 
سرویس های بهداشتی مدارس در طرح شهید 
عجمیان و توســط خود مــردم انجام گرفته 

است.
وی همچنین این خبر را هم داد که سازمان 
نوسازی و توســعه و تجهیز مدارس کشور در 
صدد تنظیم و اجرای یک برنامه مشــارکتی و 
انعقاد تفاهم نامه با وزارت بهداشــت، معاونت 
تربیت بدنی وزارت آموزش و پرورش و جامعه 
خیرین مدرسه ساز است تا یک کار مشارکتی 
در راستای تعمیر یا احداث سرویس بهداشتی 

مدارس انجام شود.
رئیس سازمان نوســازی، توسعه و تجهیز 
مدارس کشــور در پاسخ به اینکه بعضا دانش 
آموزان نسبت به وضعیت کیفی سرویس های 
بهداشتی مدارس گله مند هستند و می گویند 
گرچه سرویس بهداشتی به تعداد کافی وجود 
دارد اما تعداد زیادی از این سرویس ها مسدود 
بوده و یا مشــکلات دیگــری از جمله نظافت 
دارند، بیان کرد: ســازمان نوسازی مدارس را 
می ســازد و تحویل وزارت آموزش و پرورش 
می دهد، بهره بردار آموزش و پرورش اســت. 
واقعیت این است که ما تعداد مشخصی نیروی 

انسانی برای بازدید از مدارس داریم. 
مدرسه ساخته و تحویل آموزش و پرورش 
می شود و این آموزش و پرورش است که باید 
نظارت مدام بر روی این موضوع داشته باشد و 

این حوزه را رصد می کند.
خان محمدی در پاسخ به سوال دیگر ایسنا 
در خصوص وضعیت ســرویس بهداشــتی در 
مدارس غیردولتی و شکایت دانش آموزان این 
مدارس مبنی بر اینکه بعضا در یک مدرســه 
غیردولتی تنها یک ســرویس بهداشتی وجود 
دارد، عنوان کــرد: در این زمینه نظارت عالی 
به روی مدارس اعم از  دولتی و غیر دولتی با 
ما است اما وضعیت سرویس بهداشتی مدارس 
غیر دولتی به هنــگام صدور مجوز آنها حتما 
بررســی می شود و اســتاندارد حداقلی تعداد 
سرویس های بهداشتی باید در این مدارس نیز 
رعایت شــود.  قائل به این هســتیم که تمام 
استانداردهای مدارس دولتی باید در مدارس 
غیر دولتی نیز رعایت شــود بــا این حال اگر 
موردی وجود دارد حتما به ما اطلاع دهند تا 

ابطال مجوز این مدارس را داشته باشیم.

رئیس هیات مدیره انجمن حمایت از بیماران سوخته ) 
ققنوس( گفت: هیچ بیمارســتان خصوصی در کشور بخش 
سوختگی ندارد، چون اغلب سوختگی مربوط به فقرا است و 

آنها هم پولی ندارند.
به گزارش کیاپرس، محمد جواد فاطمی در نشست خبری 
در آســتانه روز ملی پیشگیری از ســوختگی )اول دی( در 
بیمارســتان شــهید مطهری، افزود: فقط یک بیمارستان، 
بیماران سوختگی را پذیرش می کند که بیمارستان چمران 
متعلــق به صنایع دفاع اســت که آن هم بــه دلیل درمان 
ســوختگی کارکنان وزارت دفاع اســت و بیماران دیگر را 
پذیرش می کنــد. وی ادامه داد: ســازمان تامین اجتماعی 
۲۳۸ بیمارســتان در سراسر کشور دارد. تعداد بسیار زیادی 

کارخانه، کارگاه و بیمه شده تامین اجتماعی دارد حتی یک 
تخت سوختگی در بیمارستان های تحت پوشش خود ندارد.

فاطمی اظهار داشــت: بیمارستان های تامین اجتماعی و 
خصوصی، تاکنون زیربار احداث بخش سوختگی نرفتند.

وی افزود: در تهران تنها دانشگاهی که بخش سوختگی 
دارد، دانشگاه علوم پزشکی ایران است. ۲ بیمارستان یافت 
آباد و شهید مطهری داریم که هر ۲ بیمارستان با مشکلات 

بسیار زیادی در زمینه درمانی مواجه هستند.
وی بیان داشــت: همه بخش های سوختگی در سراسر 

کشور از نظر بودجه و تجهیزات با مشکلات مواجه هستند.
وی ادامه داد: به گفته یکی از وزرای بهداشت حتی یک 
تخت ســوختگی استاندارد در سراسر کشور وجود ندارد که 

الان هم اینطوری اســت. فاطمی گفت: به دلیل تعداد بالای 
بیماران و به خاطر اجبار حتی اتاق ۶ یا ۵ تخته ســوختگی 
داریم که نباید داشــته باشــیم. وی افزود: ما نه پیشگیری 
می کنیم و نه درمان مناســبی در زمینه سوختگی داریم و 
همچنین بیمارانی که بهبود پیدا می کنند مورد حمایت قرار 
نمی گیرند. فاطمی بیان داشت: اعمال جراحی پلاستیک آنها 
با مشــکل مواجه هســتند و بیمه خیلی از خدمات شان را 
قبول نمی کند و همچنین مشکلات روانی و اجتماعی پیدا 

می کنند. به همین دلیل سوختگی معضلی است.
۳۵ بخش یا بیمارستان سوختگی داریم

وی ادامه داد: در حال حاضر ما در سراسر کشور تعداد ۳۵ 
بخش یا بیمارستان سوختگی داریم. وی افزود:بیمارستان های 

تک تخصصی ســوختگی، خیلی مورد اســتقبال نیستند، 
و توصیه می شــود بیمارســتان تک تخصصی ســوختگی 
نداشته باشــیم. بهتر است بیمارستان ســوختگی در کنار 
بیمارستان های عمومی باشد. فاطمی بیان داشت: کشورهای 
توسعه یافته روز یا هفته ملی پیشگیری از سوختگی دارند 
درحالیکه مشکل سوختگی خود را مدت هاست که برطرف 
کردنــد. وی افزود: آلمان، آمریکا، هلند، دانمارک، نیوزلند و 
اســترالیا از جمله کشورهایی هستند که مشکل سوختگی 

ندارند، روز یا هفته آگاهی از سوختگی دارند.
وی گفت: جای تاســف اســت در کشــوری که یکی از 
مهمترین مشــکلات اش، سوختگی اســت از داشتن این 

مناسبت محروم است.

هر مدرسه باید چند سرویس بهداشتی داشته باشد؟

معضل کمبود »دستشویی« در مدارس غیردولتی

رئیس هیات مدیره انجمن حمایت از بیماران سوخته:

هیچ بیمارستان خصوصی بخش سوختگی ندارد
 حتی یک تخت سوختگی استاندارد نداریم

رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری بیرجند گفت: 
بانک اطلاعاتی از زباله گرد ها به دستور شهردار بیرجند تهیه 
شــده که بر همین اســاس ۳۳۶ زباله گرد از اتباع ایرانی و 

افغانستانی ثبت شدند.
 به گــزارش ایرنا، ظهوری گفت: زباله گرد ها به شــکل 
مویرگی متصل به مافیا هســتند و به اعتراف خودشان هر 
شــب ۲۰ میلیون ریال از ایــن راه درآمد دارند. وی با بیان 

اینکه شهرداری آماده به کارگیری این افراد بوده، اما بیشتر 
تمایل به کسب درآمد زیرزمینی دارند یادآور شد: زباله کالای 
ارزشمندی است از همین رو طرح تفکیک زباله از مبدا باید 
توسط شهرداری اجرا تا دست زباله گرد ها از آن کوتاه شود. 

رئیس سازمان مدیریت پســماند شهرداری بیرجند گفت: 
طرح مقدماتی تفکیــک زباله از مبدا در شــهر بیرجند از 
ابتدای امسال اجرایی شده و در حال گسترش آن برای همه 
محلات هستیم. وی عنوان کرد: هفته گذشته مجری بخش 

خصوصی طرح تفکیک زباله از مبدا مشــخص شده و طبق 
توافق های انجام گرفته اجرای آن به شــکل هدفمند دنبال 
می شود. رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری بیرجند 
ادامه داد: تاکنون طرح های تفکیک از مبدا با توجه به حضور 
زباله گرد ها موفق نبوده، زیرا سودی برای پیمانکاران ندارد، 
اما با بررسی طرح های اجرا شده در شهر های بزرگ به دنبال 

طرح اساسی و با کیفیت در این خصوص بودیم.

شبی ۲میلیون تومان درآمد با زباله گردی

معاون درمان وزارت بهداشــت گفت: مردم تخلفات 
مرتبط با ارجاع بیمار را مستند به سامانه بازرسی وزارت 

بهداشت گزارش بدهند.
ســعید کریمی٬ معــاون درمان وزارت بهداشــت 
گفت: ارجاع بیمار به هر دلیلی از بیمارستان دولتی به 
خصوصی ممنوع است. مردم این گونه مسائل را مستند 

به سامانه بازرسی وزارت بهداشت گزارش بدهند.
وی افزود: یک سری بیمارســتان ها مراکز ارجاعی 
دارند که در تمام دنیا در ســطح سه این موضوع انجام 
می شود. معاون درمان وزارت بهداشت تاکید کرد: یکی 
از اهداف وزارت بهداشــت مانــدگاری متخصصان در 
مناطق محروم و کم برخوردار است و در این خصوص 
بسته ماندگاری و انگیزشی پزشکان در مناطق محروم 

به دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ شده است.
او ادامه داد: بســتری بیش از ۳۰ میلیون نفر که از 
طریق نظام ارجاع به بیمارستان مراجعه می کنند٬ بنا بر 

ابلاغیه وزیر بهداشت، رایگان خواهد شد.
کریمی با اشــاره به ضــرورت افزایــش تخت های 
بیمارســتانی توانبخشی در کشــور اضافه کرد: یکی از 
اهداف وزارت بهداشــت این است که تعداد تخت های 
بیمارستانی در حوزه توانبخشی به ۸۳۰ تخت افزایش 
پیــدا کند. معــاون درمان وزارت بهداشــت ادامه داد: 
حمایت هــای مالی از بیماران صعــب العلاج از طریق 
صندوق بیمــاران خاص انجام می شــود و بودجه این 
صندوق از پنج همت بــه هفت هزار میلیارد تومان در 

سال جاری افزایش داشته است.

ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: کلیه مشــمولان دارای برگ آماده به خدمت به 
تاریخ دی ماه سال ۱۴۰۲ می بایست در محل و مراکز 

مندرج در برگ معرفی نامه مشمولان حضوریابند.
به گزارش ایســنا به نقل از پایــگاه خبری پلیس، 
ســازمان وظیفه عمومی فراجــا در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: کلیه مشــمولانی که برگ آمــاده به خدمت به 
تاریخ دی ماه سال ۱۴۰۲ دریافت کرده اند، می بایست 
بــا مراجعه بــه یکی از دفاتــر خدمــات الکترونیک 
انتظامی )پلیس+۱۰( ، برگ معرفی نامه مشــمولان به 
مراکز آموزش را دریافت و برابر اطلاعات مندرج درآن 

اقدام کنند.
این دسته از مشــمولان می بایست روز شنبه دوم 

دی ماه ســال ۱۴۰۲ درساعت، محل و مراکزی که در 
برگ معرفی نامه مشمولان اعلام شده ، حضور یابند و 

به خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.
مشمولان اعزامی می بایســت کارت تزریق واکسن 
مننژیت و دوگانه را در روز اعزام به همراه داشته باشند.

مشمولان می بایســت اصل مدارک مورد نیاز اعم 
از بــرگ آماده به خدمت، برگ محــل مراجعه، برگ 
واکسیناسیون، کارت ملی و شناسنامه، مدارک مربوط 

به شرایط خاص را به همراه خود داشته باشند.
در این اطلاعیه آمده است ،عدم حضور به موقع در 
زمان و محل های تعیین شــده،غیبت محسوب شده و 
برابر ماده ۱۰ و ۵۸ قانون خدمت وظیفه عمومی با آنان 

رفتار خواهد شد.

رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهــران بزرگ از 
انهدام باند چهار نفره زورگیری های خشن از مردم خبر 

داد.
به گزارش ایسنا، سرهنگ گودرز داوری در حاشیه 
دستگیری چهار سارق مسلح خشن گفت: چندی پیش 
با دســتور مقام قضایی چند نفر از شهروندان به پایگاه 
سوم پلیس آگاهی مراجعه و اعلام کردند که با تهدید 
قمه و سلاح سرد از آنان زورگیری شده است. در همین 
راستا نیز تیمی ویژه از کارآگاهان این پایگاه رسیدگی به 

پرونده را در دستورکار خود قرار دادند.
وی با بیان اینکه در جریان تحقیقات انجام شــده 
از سوی کارآگاهان مشخص شد که تمامی سرقت های 
انجام شده با یکدیگر مرتبط است، گفت: همین موضوع 
این اطمینان را در کارآگاهان ایجاد کرد که با یک گروه 
از سارقان حرفه ای مواجه هستند. در همین راستا نیز 
از تمامی امکانات و اقدامات فنی برای شناسایی سارقان 
اســتفاده شد و ســرانجام نیز هویت آنان با استفاده از 
تصاویر اســتخراج شــده از دوربین های مداربســته و 

اظهارات شکات مورد شناسایی قرار گرفت.
رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ با بیان 
اینکه مخفیگاه این افراد شناسایی و هماهنگی با مقام 
قضایی برای دستگیری آنان انجام شد، گفت: ماموران 
پلیس با حضور در مخفیگاه متهمان، هر چهار نفر را در 

عملیاتی دســتگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند. این 
افراد در مقر پلیس تحت بازجویی قرار گرفته و به ۱۰۰ 
فقره زورگیری و سرقت با همین شیوه اعتراف کردند. 
تاکنون ۳۰ تن از شــکات و مالباختگان نیز این افراد را 

مورد شناسایی قرار داده اند.
داوری دربــاره محــدوده فعالیت این ســارقان نیز 
گفت: ســارقان دستگیر شــده عمده جرائم خود را در 
محدوده مرکز و شــمال تهران انجام داده بودند. آنان 
پس از شناسایی افرادی که درحال کار با گوشی تلفن 
همــراه گرانقیمت بوده یا وســیله گرانبهایی به همراه 
داشــته به طرف مالباخته رفته و با تهدید قمه و چاقو 
از وی زورگیــری کرده بودند. در برخی موارد هم که با 
مقاومت مالباخته مواجه شده بودند، او را مجروح کرده و 
سرقت کرده بودند. تاکنون سه مالباخته که مورد آسیب 

جسمی نیز قرار گرفته اند شناسایی شده اند.

رئیــس پلیس فتای تهــران بزرگ از انهــدام باند 
چهارنفــره کلاهبــرداران تلفنی که بــا جعل هویت 
پزشکان بیمارســتان ها از خانواده بیماران بستری در 
بیمارســتان ها کلاهبرداری کرده بودنــد، خبرداد. به 
گزارش ایســنا، ســرهنگ داود معظمی گــودرزی در 
تشــریح جزئیات این خبر گفت: چندی پیش تعدادی 
از شــهروندان به پلیس فتا مراجعه و اعلام کردند که 
فردی ناشــناس خود را پزشک معالج بیمار آنها که در 
بیمارســتان بستری است معرفی کرده و با اعلام اینکه 
مریض آنها بدحال است و باید سریعا مداوا شود از آنها 
خواســته مبلغ مورد نظر را واریز کنند. وی با اشاره به 
ابعاد گسترده این پرونده خاطرنشان کرد: کارشناسان 
متخصص پلیس فتا پایتخت تحقیقات سایبری خود را 
آغاز کردند و با بررسی های فنی مشخص شد مجرمین 
با مراجعه به بیش از ده بیمارســتان در سراسر کشور 
و به دســت آوردن اطلاعات پزشــکان ، با ترفندهای 
زیرکانه با پذیرش بیمارســتان تماس گرفته و خود را 
پزشک آن بیمارســتان معرفی می کردند و درخواست 
شــماره تماس همراهان بیمار بستری شده تحت نظر 
خود را می کردند. معظمی گودرزی با اشــاره به افزایش 
تعداد شــکات پرونده در روند رسیدگی به بیش از ۳۰ 
نفر ادامه داد: مجرمین پس از به دســت آوردن شماره 
تلفن همراهان بیمار ، بلافاصله با آنها تماس میگرفتند 

و با معرفی خود بعنوان پزشــک معالج با ترســاندن و 
نگــران کردن آنها از وضعیت بیمار ، درخواســت وجه 
برای جراحی و اقدامات پزشــکی می کردند که شکات 
نیز باتوجه به شــنیدن نام پزشک و نگرانی از وضعیت 
بیمار خود بدون بررسی صحت موضوع وجه مورد نظر 
را واریز می کردند. وی با اشاره به تلاش های شبانه روزی 
و مستمر پلیس در راستای کشف این پرونده افزود: در 
نهایــت با اقدامات فنی و پلیس همکارانم در پلیس فتا 
تهران بزرگ تمامی اعضای این باند چهار نفره شناسایی 
و پس از تشریفات قضایی در یکی از استان های شمالی 
کشور دســتگیر و به پلیس فتا پایتخت منتقل شدند 
، بنا بر آمار اعلامی  از بیمارســتان ها مشخصات بیش از 
۳۰۰ نفر از بیماران در اختیار این مجرمین بوده و قصد 
کلاهبرداری از آنان را داشــتند که با اقدامات به موقع 

پلیس ناکام ماندند.

فراخوان مشمولان اعزامی پایه خدمتی دی ماه سال ۱۴۰۲ممنوعیت ارجاع بیمار از بیمارستان دولتی به خصوصی

خفت گیری از ۱۰۰ نفر با تهدید قمه بیماران بدحال طعمه جدید کلاهبرداران

آگهی دعوت مجمع عمومی فوق العاده
شرکت مبتکران تجارت ریلی مروارید خراسان )سهامی خاص(

به شماره ثبت 76۱۴۰ و شناسه ملی ۱۴۰۰989۴۲۰۲
بدینوسیله از کلیه سهامداران محترم شــرکت مبتکران تجارت ریلی مروارید خراسان )سهامی خاص( و یا نمایندگان 
قانونی آنها دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده شرکت که رأس ساعت ۱۶:۰۰ روز سه شنبه مورخ 
۱۴۰۲/۱۰/۱۲ در محل شرکت واقع در استان خراسان رضوی، شهر مشهد، خیابان آبکوه بین آبکوه 9 و ۱۱ پلاک ۳۱۵ واحد 

۴ کدپستی ۹۱۸۴۶۶۵۴۹۷ حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

۱. انحلال شرکت
۲. تعیین مدیر تصفیه

۳. تعیین نشانی محل تصفیه
هیات مدیره تاریخ ۱۲ دی ماه ۱۴۰۲ صحیح است
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تیم فوتبال اســتقلال که صدرنشــین رقابت های لیگ 
بیست و سوم اســت، در همه دیدارهای ۱۳ هفته گذشته 
امید به گلزنی قابل قبولی داشــته و تیمی هجومی نشان 

داده است.
به گزارش  مهر، تیم فوتبال اســتقلال تهران در هفته 
ســیزدهم لیگ برتر در ورزشگاه آزادی ۴ بر صفر نساجی 
مازندران را از پیش رو برداشــت تا علاوه بر صدر نشــینی 

تفاضل گل خود نسبت به سایر رقبا را بهبود ببخشد.
استقلالی ها در بازی امید به گل ۱.۰۶ را ثبت کردند تا 
همچنان در اغلب بازی ها بالاتر از حریفان ایستاده باشند. 

آبی هــای پایتخت در دربی هــم امید به گل ۰.۸۶ را ثبت 
کردنــد که در ایــن زمینه بهتر از پرسپولیســی ها بودند. 
شــاگردان نکونام در ۱۳ هفته میانگین ۱.۲۲ امید به گل 
را به دست آورده که در نوع خود آمار خوبی برای این تیم 

محسوب می شود.
تیــم فوتبال اســتقلال تهران هرچنــد در خط حمله 

بازیکن تمام کننده مطمئنــی ندارد اما در همه بازی ها با 
ثبت بیش از ۱۰ شــوت به سمت دروازه حریفان هجومی 
ظاهر شده است و گویا تنها برتری تیمی برای جواد نکونام 
مهم است. نکونام با صحبت های انگیزشی که در تمرینات 
استقلال داشته توانســته روحیه بازیکنان بالا ببرد تا آنها 
بتوانند عملکرد خوبی را از خود به نمایش بگذارند و برای 

گلزنی تلاش کنند. همین موضوع، میل هجومی استقلال 
را بالا برده و از این رو هر تیمی که مقابل شاگردان نکونام 

قرار می گیرد کار راحتی در خط دفاع نخواهد داشت.
در این میان سید حسین حسینی دروازه بان و کاپیتان 
تیم فوتبال اســتقلال با ثبت کلین شیت در شب پیروزی 
برابر نساجی توانســت رکورد خود را بهبود ببخشد و با ۸ 
بار بسته نگهداشــتن دروازه خود مقابل حریفان همراه با 
حســین پور حمیدی دروازه بان تیم فوتبال تراکتور تبریز 
بالاتــر از رقبای خود در صدر جــدول بهترین دروازه بانان 

قرار بگیرد.

آمار ۱۰۰ درصد برد در خانه

نقطه مثبت استقلال برای تداوم صدرنشینی

داغی روی پیشانی بازیکنان تیم ملی
زاوش محمدی

دیوان  عمومــی  هیــأت 
عدالت اداری در جلســه روز 
ســه شــنبه ۲۸ آذر ماه به 
وزیران  هیأت  مصوبه  بررسی 
خــودرو  واردات  مــورد  در 
توســط بازیکنان تیم ملی و 
و  پرداخت  فوتبال  فنی  کادر 

آن را باطل کرد.
همه چیز از مصاحبه جنجالی و البته هیجانی محمدحسین کنعانی زادگان 
با صداوسیما آغاز شد. مجری شبکه ورزش از مدافع تیم ملی درباره ماشینش 
ســوالی پرسید و او گفت قیمت ماشــینش ۱۰۰ میلیارد است. او در این باره 
توضیحی داد که پس از صعود به جام جهانی قرار بود به بازیکنان تیم ملی به 
عنوان پاداش حواله واردات خودرو تعلق بگیرد که این اتفاق پس از جام جهانی 
رقم خورد و ملی پوشــان خودروهای آخرین مدل را وارد کشور کردند. همین 
صحبت های کنعانــی زادگان جنجال های زیادی ایجــاد و حتی پای دیوان 

عدالت اداری را به این ماجرا باز کرد.
همه چی از رختکن تیم ملی شروع شد

پیــروزی تیم ملی در جــام جهانی مقابل ولز به قــدری پراهمیت بود که 
پای وزیر ورزش را به اردو ملی پوشــان باز کرد. او در چند نوبت به صحبت با 
مهــدی تاج، بازیکنان تیم ملی و همچنیــن کارلوس کی روش پرداخت تا آنها 
با روحیه ای مضاعف برای بازی دوم وارد زمین شــوند و به هر قیمتی که شده 
ولــز را از پیش رو بردارند. اتفاقی که رخ هم داد و وزیر ورزش هم ســعی کرد 
به وعده های خود عمل کند. وعده های وزیر ورزش هم مشــخص بود و خبرش 
خیلی زود به ایران رســید. بازیکنان تیم ملی که بعد از حدود یک سال هنوز 
پــاداش صعود به جام جهانی را دریافت نکرده بودند، با موافقت وزیر ورزش به 
خواسته خود رسیدند و البته در آستانه بازی با امریکا ۱۵ هزار دلار نیز پاداش 
گرفتند. اتفاقی که همه آنها برای هموار شدن مسیر صعود به مرحله یک هشتم 
نهایی جام جهانی و پیروزی یا تساوی مقابل امریکا رخ داد.بعد از شکست یک 
بــر صفر مقابل امریکا اما دریافت حوالــه واردات یک خودرو خارجی به ایران، 
جنجال های بسیاری به راه انداخت. خیلی از ورزشکاران در رشته های مختلف 
لب به اعتراض گشودند و مدعی شدند چرا چنین پاداشی فقط به بازیکنان تیم 
ملــی فوتبال ایران تعلق می گیرد. بازیکنــان تیم ملی اما پاداش صعود به جام 
جهانی ۲۰۲۲ را طبق وعده قبلی دریافت کرده بودند. اتفاقی که ســال ۲۰۱۴ 
هــم رخ داد و بازیکنان تیم ملی در آن مقطع نیز مجوز وارد کردن یک خودرو 

را دریافت کردند.
حمله تند کشتی گیرها به فوتبالیست ها

انتشــار خبر اعطای مجوز واردات خودرو به فوتبالیســت ها، اعتراض شدید 
قهرمانان ایرانی کشــتی جهان را به دنبال داشــت. محمدرضا گرایی قهرمان 
المپیک و دارنده مدال های طلا و نقره جهان به شدت از این موضوع انتقاد کرد. 
او در صفحه شــخصی اش نوشت: »از دو ســال پیش تا حالا جوایز کشتی گیرا 
رو ندادین. مگه بیشتر افتخارات ورزشی تون مربوط به کشتی نیست؟ پس چرا 

گل ریزون تون برای فوتباله؟«
پیش تر هم کامران قاســمپور قهرمان دو دوره اخیر کشــتی آزاد جهان از 
هدیه میلیاردی فوتبالیســت ها انتقاد کرد و کشــتی را فرزند ناخوانده ورزش 
دانســت. او در این باره گفت: واقعیت این اســت که ورزشــکاران هر رشته به 
اندازه خودشــان زحمت می کشــند؛ حالا چه در فوتبال و چه بقیه رشته ها. 
ملی پوشــان و قهرمانان ورزش ایران در هر رشته برای من قابل احترام هستند 
و هر پاداش یا دســتمزدی هم که می گیرند، گوارای وجودشان. مشکل ما این 
است که مسئولان نگاه یکســانی به ورزشکاران ندارند. انگار ما فرزند ناخوانده 
این ورزش هســتیم. اگر تیم ملی فوتبال در جام جهانی بوده، ما هم چند روز 
دیگر باید در خاک آمریکا در جام جهانی شرکت کنیم اما همان مسئولانی که 
به فوتبالیست ها حواله خودرو داده اند، اگر کشتی گیران در جام جهانی قهرمان 

هم شوند، چنین پاداشی به آنها می دهند؟
در شدیدترین اتفاق درگیری مجازی بین امیرمحمد یزدانی و جواد کاظمیان 
بود. این دو در حالی با یکدیگر در اســتوری اینســتاگرام درگیر شدند که پای 
چند پیشکســوت به میان آمد تا به ماجرا پایان دهند. در ادامه هم ورزشکاران 
بیشــتری از کشتی گیر جوان تیم ملی ایران حمایت کردند و پاداش حواله به 

فوتبالیستها را ناعادلانه عنوان کردند.
مخالفت نماینده مجلس با واردات خودرو 

توسط بازیکنان تیم ملی
جلال رشــیدی کوچی درباره واردات خودروی دســت اول خارجی توسط 
بازیکنان فوتبال گفت: من فی نفســه به این که به فوتبالیست ها مجوز واردات 
 ۲۵۰۰CC بدهند، مشــکلی ندارم؛ اما به همه اجازه واردات خودروی نو بالای
بــالای ۲۵ هزار دلار دهند. اگر قانون منع کرده اســت باید برای همه ممنوع 
باشد ما نمی توانیم قانون را شخصی اعمال کنیم، دوست داریم به فوتبالیست ها 
ماشــین خارجی بدهیم چون رفته اند جام جهانی، دوست داریم به بقیه مردم 
ندهیم. فلذا با اصل موضوع خیلی مشــکلی ندارم به شــرط این که برای مردم 
عادی هم این اتفاق رخ دهد و این داستان را به فال نیک می گیرم چون احتمالا 

قرار است برای بقیه هم این اتفاق رخ دهد.
رایی که باطل شد

هیأت عمومی دیوان عدالت اداری در جلســه روز سه شنبه ۲۸ آذر ماه به 
بررسی مصوبه هیأت وزیران در مورد واردات خودرو توسط بازیکنان تیم ملی و 
کادر فنی فوتبال پرداخت.  در این جلسه قضات عضو این هیأت با استناد به بند 
نهم از اصل سوم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران در حوزه رفع تبعیضات 
نــاروا و ایجاد امکانات عادلانه برای همه در تمام زمینه های مادی و معنوی که 
از وظایف دولت جمهوری اســلامی ایران اســت، اختصاص مجوز واردات یک 
دســتگاه خودروی سواری به هر کدام از بازیکنان تیم ملی فوتبال و کادر فنی 
را مصداق تبعیض ناروا دانســت.  همچنین اعمال ماده ۱۳ قانون دیوان عدالت 
اداری که زمان اجرای آرای ه یات عمومی را مشــخص می کند به رای گذاشته 
شــد و با پذیرش آن، تاریخ ابطال مصوبه به زمان صدور آن بازگشت، از این رو 
بازیکنــان و کادر فنی تیم ملی فوتبال که پیش از این اقدام به واردات خودرو 

کردند نیز مشمول رای هیأت عمومی دیوان عدالت اداری می شوند.

نگاه
حسین رسولی در مورد شرایط تمرینی خود 
و اخــراج از اردوی تیم ملی به دلیل اعتراض 
به شرایطش توضیحاتی ارائه داد و عنوان کرد 
که فدراسیون نه تنها حقوقی پرداخت نکرده 
بلکه حاضر نشده هزینه کفش و مکملش را 
هم بدهد. به گزارش ایســنا، حسین رسولی 
قهرمان پرتاب دیســک بازی های آســیایی 
هانگژو در صفحه شخصی خود در اینستاگرام 
عنوان کــرده که به دلیل انتقاد از شــرایط 
اردویی خــود از اردوی تیم ملی خط خورده 
است. این ورزشــکار که در ورزشگاه آفتاب 
انقــلاب تهران تمرین می کــرد پیش از این 
به شــرایط تمرینی خود اعتراض کرده بود و 
اکنــون اعلام کرده کــه او را »از اردو بیرون 

کرده اند.«
مگر اردوی آمریکا و مربی ۲۰ هزار 

دلاری خواستم؟
حسین رسولی، در مورد کنار گذاشته شدن از 
اردوی ملی به ایسنا گفت: بخاطر یک انتقاد 
در استوری اینستاگرامم مبنی بر اینکه چرا 
برای آماده شــدنم در رویداد بزرگ المپیک 
حتی یک جفت کفش هــم برایم خریداری 

نمی کنند، اخراج شدم.
قهرمان بازی های آسیایی 
انتقاد کردم و حذف شدم

او در ادامه افزود: مگــر من اردوی آمریکا با 
مربی ۲۰ هــزار دلاری خواســتم؟ حداقل  
چیزها را خواستم اما هیچکدام برآورده نشد، 
حتی من را از اردو بیرون کردند. آنقدر به من 
فشــار آوردند که از ورزش خداحافظی کنم 
و برای آن همه زحمتی که کشــیده بودم و 
بزرگی چون  می توانســتم در میدان هــای 
بازی های آســیایی و المپیک برای کشــورم 

افتخار آفرینی کنم، افسوس بخورم.
گفتند حق تمرین در آفتاب انقلاب را نداری

او در مورد نحوه اخراج شدنش از اردو گفت: 
بــه مربی ام گفتند که به مــن بگوید از اردو 
بیرون بروم و دیگر حق تمرین در ورزشــگاه 
آفتــاب انقلاب را نــدارم. بعــد از این اتفاق 
صحبتی با مسئولان فدراسیون نداشتم چون 

قبلا صحبت کرده و به نتیجه نرسیده بودم.
گفتند ۳۰ میلیون حقوق می دهیم

بعد شد ۲۰ میلیون
و همان را هم ندادند

رسولی با بیان اینکه قبل از بازی های آسیایی 
شرایط برایم خیلی بد بود، ادامه داد: هر وقت 
می خواستم صحبت کنم و بگویم شرایطم بد 

است، مربی ام آقای سپهرزاد می گفتند چیزی 
نگو، خودت را به حاشــیه نبــر و تمرینت را 
بکن. ما باید مدال بگیریم. به خاطر حرف های 
مربــی ام کاری نمی کردم. با همان شــرایط 
خیلی بد که اســنپ کار می کردم و کشک 
بادمجان می خوردم، تمرین کردم و نتیجه اش 

هم شد طلای بازی های آسیایی.
او افزود: قبل از بازی های هانگژو چند قول از 
آقای افشین داوری سرپرست وقت فدراسیون 
گرفتم که گفتند اگر طلا بگیری به مدت یک 
ســال ماهی ۳۰ میلیون تومان به تو حقوق  
می دهم. آقای داوری وقتی طلا گرفتم گفت 
صحبت کرده ایم و ۲۰ میلیون تومان حقوق 
می دهیم. من هم قبول کردم. گذشــت و از 

مسابقه برگشتم حقوق نداند و بعد هم آقای 
داوری رفت. آقای مبینی سرپرســت جدید 
فدراســیون گفتند به تو ماهیانه ۲۰ تومان 
حقوق می دهیم و به بقیــه هم ۱۵ میلیون 
می دهیم که البته حقوق را هم ندادند و امروز 

و فردا کردند.
گفتند فاکتور کفش و مکمل بیاور تا 
پولش را بدهیم اما پرداخت نکردند

قهرمان بازی های آســیایی به عدم پرداخت 
هزینه کفش و مکمل ورزشــی خود توسط 
فدراسیون اشــاره و بیان کرد: به فدراسیون 
گفتم حداقل هزینه کفش، مکمل و ماساژور 
را فراهــم کنید. در جلســه قبــول کردند 
اما انجــام ندادند. گفتند مــا خودمان تهیه 

نمی کنیم، خودت برو کفش و مکمل را تهیه 
کن و برایمــان فاکتور بیاور. قرارداد مربی ات 
را هم درســت می کنیم. کفش ها را از کسی 
که فدراسیون گفته بود، سفارش دادم. ایشان 
هم سر حرف من هزینه کردند و فاکتورش را 
برای من و فدراسیون فرستادند اما فدراسیون 
پرداخت نکرد، یعنی هزینه کفش هم گردن 
خودم افتاد. او افرود: مکمل ها را هم خریداری 
کردم و فاکتور بردم اما گفتند باید کارت ملی 
دکتر بگیری بعد پرداخــت می کنیم. رفتم 
کارت ملی پیدا کنــم. اصلا فاکتور داروخانه 
چــه ربطی بــه کارت ملی دکتــر داروخانه 
دارد؟ بهانه آوردند و پرداخت نکردند. قرارداد 
مربی ام را هم نبستند. مربی من الان رفته با 

گل گهر سیرجان قرارداد ببندد و دیگر با من 
همکاری نکند. الان مربی و ماساژور ندارم و 

به خاطر انتقادم از اردو هم اخراجم کردند.
بزرگان ورزشم کمکم کنند، زورم نمی رسد

رســولی با بیان اینکه اصلا دوســت ندارم از 
ورزش خداحافظی کنم چــون از نظر بدنی 
آماده هســتم و به خوبــی می توانم در این 
المپیک باشــم، تاکید کرد: مجبورم کردند 
که خداحافظی کنم  وقتی نمی گذارند جایی 
اقامت داشته باشم و تمرین کنم و مربی هم 
ندارم دیگر کاری از دســتم بر نمی آید. مگر 
اینکه بزرگان ورزش کاری کنند که به ورزشم 
ادامه بدهم وگرنه زورم نمی رســد. امروز به 

اراک برمی گردم.
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گلایه قهرمان بازی های آسیایی پس از اخراج

اشتباهات داوری به هیچ عنوان نافی مشکلات 
محســوس و غیرقابل انکار پرســپولیس در 

هفته های اخیر نیست.
به گزارش »ورزش ســه«، کمتر کسی تصور 
می کرد پرســپولیس برای کســب حتی یک 
امتیاز در خانه تیم قعرنشــین جدول اینگونه 
به مشکل بخورد، اما تیم یحیی گل محمدی 
در طــول 9۰ دقیقه بازی مقابل اســتقلال 
خوزســتان موقعیت چندانی هم برای گلزنی 
خلق نکرده و فقط روی دو ارسال کرنر به گل 
رسید. البته به نظر اشتباهات داوری به ضرر 
ایــن تیم بوده، اما در طــول فصل آنها از این 
امر منتفع هم شــده اند و از این جهت جای 
گلایه ای نیست. پرســپولیس در روزی که با 
ترکیب غیرمنتظره ای وارد میدان شد، باز هم 
اشتباهات گذشــته خود را تکرار کرد و حالا 
رویای تکرار قهرمانی برای این تیم کمرنگ تر 
از قبل شده. جبران پنج امتیاز اختلاف با صدر 
جدول غیرممکن نیست، اما با این سبک بازی 

محال است چنین اتفاقی رخ دهد.
یک- پرســپولیس بعد از مدت ها با سه دفاع 
راهی میدان شد و دلیل این تغییر غیرمنتظره 
را خود یحیی گل محمدی بهتر از همه می داند. 
اما عدم حضــور مدافعان کنــاری با قابلیت 
روندگی و البته شرکت در امور دفاعی، یکی از 

سوالات جدی در مورد سیستم ابتدایی مورد 
استفاده توسط سرمربی پرسپولیس است. هر 
دو گل دریافتی روی ارسال از جناحین بود و 
این یعنی تصمیم سرمربی پرسپولیس اشتباه 
بوده است. همچنین هنگام استفاده از سیستم 
ســه دفاعه، بازیکنان قلب خــط دفاعی باید 
قابلیت بازی سازی و انجام برخی امور مربوط 
به هافبک دفاعی را نیز داشته باشند که این 
مــورد نیز به ندرت توســط فرجی، نعمتی و 

کنعانی در بازی پرسپولیس دیده شد.
دو- ســعید صادقی در طول فصل جاری به 
وضوح از شرایط آرمانی دور بوده و به جز بازی 
برابر استقلال تاجیکستان در لیگ قهرمانان 
در تهران، به ندرت عملکــرد تاثیرگذاری در 
ترکیب پرسپولیس داشــته است. اما عجیب 
اینجاســت که انگار حضور ایــن بازیکن در 
ترکیب پرسپولیس تحت هر شرایطی ضروری 
بــوده و حتی معدود دفعاتی شــاهد تعویض 
شدن سعید صادقی حتی در روزهای ضعیفی 
مثل امروز هســتیم. پرسپولیس در روزی که 
مدافعــان کناری خود را در اختیار نداشــت، 
نتوانســت از جناحین فرصت زیــادی روی 
دروازه استقلال خوزستان ایجاد کند و صادقی 

اصلا در انجام وظایف خود موفق نبود.
سه- بر خلاف نظر برخی هواداران پرسپولیس، 

این تیم از نظر نیروی انسانی در شرایط خیلی 
بدی نیســت و افت بازیکنــان فعلی یکی از 
دلایل مهم نتایج اخیر قرمزپوشان بوده است. 
و نکته مهم اینجاســت که عملکرد سرمربی 
نقش مســتقیمی در ارائــه حداکثر کیفیت 
توســط بازیکنان دارد. در واقــع افت کیفی 
بازیکن نه توجیهی برای سرمربی، بلکه یکی 
از تقصیرات اوســت و اینکه بازیکنانی مانند 
مهدی ترابی، کنعانی، سعید صادقی، سروش 
یا محمد عمری مانند فصل قبل آماده نیستند 
را باید یکی از مشــکلات بزرگ تفکرات کادر 
فنی تلقی کرد. چهار- دریافت ۱۰ گل در ۱۱ 
بازی بــدون مرتضی پورعلی گنجی مؤید افت 
شدید پرسپولیس بدون این مدافع باتجربه و 
وابســتگی بیش از حد سبک دفاعی این تیم 
به پورعلی گنجی اســت. عدم هوشمندی در 
پوشش و یارگیری بارها در هفته های اخیر به 
ضرر پرســپولیس تمام شده است. به گل اول 
الدحیل یا گل اول اســتقلال خوزستان دقت 
کنیــد. وظیفه مدافعان باهــوش و طراز اول، 
پوشش دقیق توپ های دوم و دفع شده توسط 
دروازه بان و حدس احتمال ریباند شدن توپ 
و جایگیری صحیح اســت. اما بارها مهاجمان 
حریــف روی توپ های برگشــتی به راحتی و 
بدون بازیکن یارگیر دروازه پرسپولیس را باز 

می کنند و انگار حواس کسی در کادر فنی به 
این موضوع جمع نیست.

پنج- در زمین ناهمواری مانند بازی امروز و در 
روزهایی که پرسپولیس موقعیت گلزنی زیادی 
خلق نمی کند، بازیکنی هم در ترکیب این تیم 
وجود ندارد که از فرصت های نه چندان جدی 
گلزنــی کند. نبیل باهویی و شــهاب زاهدی 
هیچ کدام در حــد مهاجمی زهردار برای یک 
تیــم مدعی قهرمانی نیســتند و به خصوص 
شهاب هنگام حضور همزمان با نبیل و به علت 
خاصیت تک مهاجمی بودن، در جریان بازی 
گم می شود. تغییرات تاکتیکی یحیی اصلا در 
بــازی امروز نتیجه نداد و هیچ توجیهی برای 
امتیاز از دست دادن برابر تیم قعرنشین جدول 

وجود ندارد. شش- کسب فقط یک پیروزی، 
آن هم با اختلاف یــک گل در 9 بازی اخیر، 
عملکرد ضعیف در خط دفاعی و فاصله قابل 
توجه با اســتاندارد فصل قبل، عدم خلاقیت 
در سیســتم بازی و به تبع آن خلق موقعیت 
و افت کیفی قابل توجه بازیکنان، مشــکلاتی 
اســت که مســتقیما به یحیی گل محمدی 
مربوط می شود.  سرمربی پرافتخار و محبوب 
پرســپولیس اگرچه هنوز موردحمایت بخش 
قابل توجهی از هــواداران این تیم قرار دارد، 
اما مشکلات این تیم محسوس و غیرقابل انکار 
اســت و یحیی بهتر از هر کسی میداند صبر 
و تحمل طرفداران تیم های بزرگ خیلی هم 

زیاد نیست.

محال است این پرسپولیس قهرمان شود

کاپیتان تیم ملی شمشــیربازی ســابر ایــران گفت: ما 
بازیکنان تیم ملی شمشیر بازی سابر با هم خوب هستیم 

و جدا از هم نیستیم.
بــه گزارش ایســنا، علی پاکدامن در حاشــیه مراســم 
افتتاح انجمــن کرلینگ ایران در جمع خبرنگاران درباره 
بحث های مربوط به وجود اختلاف بین بازیکنان تیم ملی 
شمشیربازی ســابر ایران بیان کرد: من، محمد رهبری، 
محمد فتوحی و فرزاد باهر مانند برادر هستیم؛ در خانواده 
هم اختلاف نظر وجود دارد اما چیزی نیســت که به تیم 
آســیب بزند. ما می دانیم که منافع مان به هم گره خورده 
اســت و می دانیم که باید با هم باشــیم. ما می دانیم که 
هر نتیجــه ای گرفتیم با هم آن را به دســت آورده ایم و 
باید با همدیگر هم در آینده باز هم به مدال برســیم. ما 
با هم خوب هستیم و مشکلی نداریم. جدا از هم نیستیم. 
اگر خودمان اجازه ندهیــم برخی اتفاقات رخ دهد حتی 

می توانیم مدال المپیک هم بگیریم.
پاکدامن در مورد این که منتشر کردن برخی استوری ها 

در فضای مجازی به این حواشی دامن زد، گفت: اشتباه ما 
بود و چیز خاصی نیست؛ شاید اختلاف نظر وجود داشته 

باشد اما در نهایت همه با هم متحد هستیم.
کاپیتان تیم ملی شمشــیربازی ایران در واکنش به باطل 
شدن حواله پرداخت خودرو به فوتبالیست ها تصریح کرد: 
ما دوســت داریم به همه این حواله هــا را بدهند. اگر به 
بازیکنــی که یک دقیقه بازی نکرده اســت این حواله را 
می دهند که بعد بیاید بگوید یک ماشــینم ۶۰ میلیارد و 
یکی دیگر ۱۰۰ میلیارد اســت و فخر بفروشد، این حواله 
را به امیر محمــد یزدانی که در فینال قهرمانی جهان به 
رقابت پرداخت هم بدهند و به ناهید کیانی هم که مدال 

طلای جهان را گرفت هم بدهند.
او در پاسخ به این پرســش که منظورش کنعانی زادگان 
است؟ گفت: اسم نمی برم. اگر به فوتبالیست ها می دهند 
نوش جان شــان اما به در رشــته های غیر فوتبال هم به 
ســختی قهرمان جهان می شــوند و به آن ها هم بدهند. 
تقصیر فوتبالیست ها نیست و تقصیر کسانی است که این 
حواله ها را می دهند و به بن های فوتبال هم بدهند چون 

روی هم جمعا ۳۰ نفر می شوند.
وی در مورد شانس گرفتن سهمیه المپیک شمشیربازی 
گفت: ان شاءالله در جام جهانی گرجستان سهمیه المپیک 

را قطعی می کنیم.
پاکدامن در مورد امکانات شمشیربازی تهران تصریح کرد: 
امکانات شمشــیربازی تهران زیر صفر است و سالنی هم 
که در آکادمی ملی المپیک اســت متعلق به کمیته ملی 

المپیک است و شمشیربازی تهران هیچ چیزی ندارد.

ترک فوتبال اروپا توســط لیونل مســی باعث شــده که 
بسیاری از همین حالا به دنبال پیدا کردن جانشینی برای 
این فوق ســتاره آرژانتینی باشند و نام های جذابی هم در 

این فهرست به چشم می خورد.
به گزارش »ورزش ســه«، مسی با وجود فصل نه چندان 
موفقی که در پاری سن ژرمن سپری کرد و به دلیل نقش 
مهمــش در قهرمانی تیم ملی آرژانتیــن در جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر توانســت توپ طلا را برای هشــتمین بار از 
آن خــود کند.  اما ترک فوتبال اروپا توســط این بازیکن 
و حضورش در اینترمیامی و لیــگ فوتبال آمریکا باعث 
شــده که شــانس او برای این که بتواند باز هم نامش را 
در صدر فهرســت نامزدهای دریافت این جایزه قرار دهد 
بسیار کم شــود.  بدون شک این ســتاره آرژانتینی این 
فرصت را خواهد داشت که در ترکیب تیم ملی کشورش 
در رقابت های کوپا آمه ریکای ۲۰۲۴ بدرخشــد اما حتی 
اگر نمایشی خیره کننده هم ارائه کند، بدون شک شانس 
دیگر بازیکنانی که در اروپا مشغول رقابت هستند بیشتر 
خواهد بود. خصوصا که ســال آینده قرار است رقابت های 

یورو ۲۰۲۴ هم به میزبانی آلمان برگزار شود. 
کریستیانو رونالدو هم که در تمام طول این سال ها رقیب 
اصلی مسی به حساب می آمد حالا در عربستان سعودی 
حضور دارد و برای النصر به میدان می رود تا شرایط برای 

درخشش دیگر بازیکنان فراهم شود. 
بســیاری از توجهات در چند ماه اخیر به ســوی کیلیان 
امباپه و ارلینگ هالند بوده اســت. این دو ســتاره جوان 
با وجود ســن نسبتا کمی که دارند تا به حال توانسته اند 

آمارهایی ترسناک و باورنکردنی را به ثبت برسانند. 
هالنــد فصل گذشــته یکــی از دلایل اصلــی قهرمانی 
منچسترسیتی در لیگ قهرمانان و لیگ برتر انگلیس بود 
و توانســت ۵۶ گل به ثمر برساند اما مسئله این است که 
تیم ملی نروژ نتوانست سهمیه حضور در یورو را به دست 
آورد و او تنها باید به درخشش در باشگاهش اکتفا کند. 

آیا این راه را برای کســب توپ طلا توســط امباپه هموار 
خواهد کرد؟ این بازیکن فرانســوی یکــی از بزرگترین 
ستاره های حاضر در یورو ۲۰۲۴ خواهد بود و امیدوار است 
که بتواند این جام را هم به ویترین افتخاراتش اضافه کند. 
او همچنین با صعود به مرحله یک هشتم لیگ قهرمانان 
با پی اس جی هنوز شانس قهرمانی با این تیم را هم دارد. 
امــا نباید فراموش کرد که امباپه در مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان نمایش کاملا متوســطی داشت و در صورتی که 
امیدوار اســت که بتواند پی اس جــی را به دیدار فینال 
و رویای قدیمی قهرمانی در این مســابقات برســاند باید 

به صورت جدی پیشرفت کند. 

پاکدامن:

استوری که گذاشتیم اشتباه بود
امباپه، بلینگام، کین و هالند جانشین خواهند بود

تاج و تخت لیونل مسی و چهار مدعی برجسته

جدایی توافقی هوادار و فکری
ســرمربی هــوادار پس از 
جلســه بــا مدیرعامــل این 
باشــگاه، با توافقی دوطرفه از 

این تیم جدا شد.
ایسنا، شکست  گزارش  به 
پنج بر صفر برابر ســپاهان و 
کســب نتایج ضعیف در لیگ 
بیست وسوم ســرانجام سبب 
شــد تا محمود فکری در جلسه ای با مدیران هوادار به صورت توافقی از این تیم 

جدا شود.
محمود فکری که در ابتدای لیگ بیست وسوم هدایت هوادار را قبول کرد، در 
این فصل ۱۰ امتیاز از ۱۳ بازی کسب کرد و تیمش در جایگاه سیزدهم قرار دارد.

با استعفای رحمتی موافقت شد
بــا اســتعفای ســرمربی 

نساجی موافقت شد.
به گزارش ایســنا، باشگاه 
با اســتعفای سید  نســاجی 
ســرمربی  رحمتی،  مهــدی 
تیمش موافقت کرد تا دوران 
رحمتی در قائم شهر به پایان 

برسد.
البته قرار است تمرین نساجی زیر نظر دستیاران مهدی رحمتی برگزار شود. 
هم چنین پیگیری ها نشــان می دهد که مدیران باشگاه نساجی در حال بررسی 

گزینه های خارجی برای انتخاب جانشین رحمتی هستند.
نساجی در هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال با نتیجه ۴ بر صفر مغلوب استقلال 
شد تا با 9 امتیاز در رده پانزدهم جدول رده بندی قرار بگیرد. به همین دلیل سید 

مهدی رحمتی بلافاصله پس از پایان بازی از سمتش استعفا کرد.

اخبار کوتاه
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 گروه بین الملــل - علی ودایع: برخی در 
واشــنگتن به مقبره »آبراهام لینکلن« دخیل 
بسته اند که حاکمیت ایالات متحده از یک شر 
بزرگ به نــام »دونالد ترامپ« در امان بماند. 
یک مشــت اتهام ریز و درشت در چند ایالت 
علیه رئیس جمهوری سابق آمریکا در جریان 
اســت اما اوج آنها ماجرای شورش و کودتای 

نافرجام ششم ژانویه است. 
بمــب خبری دیروز در کلورادو منفجر شــد؛ 
دادگاه عالــی ایــن ایالــت در یــک تصمیم 
جنجالی اعــام کرد که نامــزدی ترامپ در 
انتخابات ســال آینده )۲۰۲۴( به دلیل نقض 
قانون اساســی در همین ایالت ممنوع است. 
ایــن اســتدلال می کننــد که ترامــپ فاقد 
صاحیت لازم برای نامزدی دوباره برای ورود 
به کاخ سفید است چون او در »شورش« علیه 
دولت ایالات متحده دســت داشته و در این 
زمینه آنها به بخشــی از اصاحیه چهاردهم 
اشاره داشتند که پس از جنگ داخلی آمریکا 

در سال ۱۸۶۵ تصویب شد.
پیشتر دعاوی مشابهی در ایالت های آریزونا، 
میشــیگان و مینه ســوتای آمریکا نیز برای 
رد صاحیــت ترامــپ مطرح شــده بود که 

دادگاه های عالی همه آن ایالت ها، آن دعاوی 
را رد کــرده بودند. در حال حاضر پرونده های 
مشابهی در مورد رد صاحیت ترامپ در ۱۳ 
ایالت دیگر آمریکا از جملــه تگزاس، نوادا و 
ویسکانســین در حال بررســی اســت. نکته 
ایالات متحــده دنبال  اینجاســت حاکمیت 

مجازات رهبر تروریست های داخلی است.
استناد به بند سوم متمم چهارم قانون اساسی

به گزارش ان بی ســی نیوز، حکم دادگاه عالی 
کولرادو در نوع خود اولین حکمی اســت که 
ناشی از یک دعوی قضایی است که بر اساس 
ماده ای کمتر شناخته شده در ذیل بند سوم 
متمم چهاردهم قانون اساسی صادر شده است 
کــه به نقش ترامپ در شــورش کنگره در ۶ 
ژانویه ۲۰۲۱ )۱۶ دی ۱۳۹۹( استناد می کند.

در حکم دادگاه کلورادو آمده اســت: اکثریت 
دادگاه )۴ قاضی از ۷ قاضی( معتقد هســتند 
که ترامپ بر اساس بند سوم متمم چهاردهم 
قانون اساســی ایالات متحده از تصدی پست 
ریاست جمهوری سلب صاحیت شده است.

پیشــتر وزارت دادگســتری آمریــکا اعام 
کرد کــه اســتدلال ترامپ مبنی بــر اینکه 
رئیس جمهوری ســابق آمریــکا از مصونیت 

مطلق از دعاوی مدنــی در رابطه با حمله به 
کنگره در ۶ ژانویه ۲۰۲۱ برخوردار اســت را 
نمی پذیرد. وزارت دادگســتری این پرونده را 
در پاســخ به پرونده های متعــددی از جمله 
شــکایت هایی که توســط چند تن از اعضای 
کنگره و افسران پلیس کنگره آمریکا باز شده 
اســت، صادر کرده بود. آنها ترامپ را در قبال 
آســیب های روحی و جســمی خود مسئول 

دانسته اند.
مشخص نیست که دیوان عالی آمریکا چگونه 
تصمیم می گیرد، اما اکثریت محافظه کار این 
دیوان شــامل ســه منصوب ترامپ است که 
برخی از آن ها مدت هــا در اعطای اختیاراتی 
به دادگاه ها تردید دارند که به وضوح مبتنی 
بر قانون نیست. این یکی از نگرانی های اصلی 
قضات مخالف در تصمیــم ۴-۳ دیوان عالی 
ایالــت کلرادو بود، که گفتنــد حکم اکثریت 
ترامــپ را از یکــی از ابتدایی ترین حقوقش 

بدون روند مناسب محروم می کند.
درخواست تجدید نظر کمپین ترامپ

»استیون چونگ« سخنگوی کمپین انتخاباتی 
ترامپ در بیانیه ای با بیان اینکه سه شنبه شب 
)به وقت محلی( درخواســت تجدید نظر ارائه 

خواهد شــد، اعام کرد: ؛جای تعجب نیست 
کــه دادگاه عالی کلرادو که همه قضات آن از 
حزب دموکرات منصوب شده اند، علیه ترامپ 
رأی داده اند تا با حذف نام ترامپ از برگه های 
رأی شرایط پیروزی جو بایدن رئیس جمهوری 

متقلب آمریکا را فراهم آوردند.
وی با اشاره به اینکه رهبران حزب دموکرات 
به دلیل پیشــروی فزاینده و مسلط ترامپ در 
نظرســنجی ها در حالت اضطراب هســتند، 
تاکیــد کرد: آنهــا اعتماد خــود را به تمدید 
ریاســت جمهوری ناموفق بایدن از دســت 
داده انــد و اکنون هــر کاری انجام می دهند 
تا مانع اخراج وی از کاخ ســفید توسط آرای 
رأی دهندگان آمریکایی در نوامبر آینده شوند.

چونگ از رأی دیوان عالــی کلرادو به عنوان 
یک رأی کامــاً ناقص یاد کرد و افزود: ما به 
سرعت درخواســتی به دادگاه عالی )فدرال( 
ایالات متحده برای توقف این رأی عمیقا غیر 

دموکراتیک ارائه خواهیم کرد.
سخنگوی کمپین انتخاباتی ترامپ تاکید کرد: 
اطمینــان کامل داریم که دادگاه عالی ایالات 
متحده به سرعت در مورد این موضوع تصمیم 
خواهــد گرفت و در نهایت به این دعاوی غیر 

آمریکایی پایان خواهــد داد.در همین حال، 
ترامپ نیــز تاش ها برای رد صاحیت و دور 
نگه داشتن اش از صندوق های رأی را »چرند« 

و »دخالت در انتخابات« خواند.
حتــی اگر حکــم دادگاه کلــرادو از بازبینی 
دیوان عالــی بازماند، می توانــد برای نتیجه 
انتخابات نوامبر ۲۰۲۴ بی اهمیت باشــد، زیرا 
ترامپ نیازی به پیــروزی در کلرادو ندارد و 
انتظار نمی رود با توجه به تمایات دموکرات 
قوی در ایــن ایالت وی شــانس پیروزی در 
ایالت مذکور را داشــته باشــد. امــا در مورد 
شــکایت های مشــابهی در ایالت های رقابتی 
ترامپ باید برنده شــود تا بتواند در انتخابات 
پیروز شود؛ این در حالی است که هیچ یک از 
ایــن دادگاه ها به تصمیم ایالت کلرادو متعهد 

نیستند.
نفرت پراکنی به سبک ترامپ

حــزب  نامزد هــای  میــان  در  ترامــپ 
جمهوری خواه برای انتخابات الکترال پیشتاز 
اســت. او حتی وضعیت بهتــری در قیاس با 
»جو بایدن« رئیس جمهوری فعلی آمریکا در 

نظرسنجی های سراسری دارد.
ترامپ با بی اعتنایی به قســم واشنگتن برای 
جلوگیری از بازگشت او به کاخ سفید، نه تنها 
کارزار انتخابــات برگزار می کند که همچنان 
دنبال نفرت پراکنی در قلب آمریکایی  ها است. 
تارنمای پولیتیکو نوشت : اتحادیه شهروندان 
متحــد آمریکای لاتیــن و اتحادیه ضد افترا 
بعد از ایــن که ترامپ این هفتــه در کارازر 
انتخاباتی اش گفت، »مهاجران خون کشور ما 
را مسموم می کنند«، وی را به »تسلیم شدن 
در برابر پســت ترین و شوم ترین احساسات 

انسانی« متهم کردند.
دومینگــو گارســیا رئیــس گــروه اتحادیه 
شهروندان متحد آمریکای لاتین در بیانیه ای 
اعام کــرد: اظهارات ترامپ در روزهای اخیر 
درباره مهاجران، یادآور لحن مورد استفاده از 

سوی هیتلر و رژیم آلمان نازی است.
وی افزود: ســخنان ترامپ عمدا باعث ایجاد 
تنفر از دیگران می شود و چیزی به جز هراس 
افکنی نیســت. چنین سخنانی متاثر از پست 
ترین و شــوم ترین احساسات انسانی، باعث 
ایجاد حس نفرت و آسیب به مردان و زنان و 

کودکان بی گناه می شود.
ایــن اولین بار نیســت که اظهــارات ترامپ 
باعث مقایســه آن با هیتلر شده است. کارزار 
انتخاباتی جــو بایدن رئیس جمهوری آمریکا 
نیز بافاصله پــس از پایان گردهمایی کارزار 
انتخاباتی  ترامپ، از اظهارات تندی علیه این 

سخنان وی استفاده کرد.
ترامــپ، نامزد پیشــتاز جمهوری خواهان در 
انتخابــات مقدماتی این حزب بــه تازگی به 
دلیل آن که مخالفان سیاسی اش را »موذی« 
خطاب کرد، مورد انتقاد شــدید قرار گرفت. 
برخی دیکتاتورهای فاشیست همچون هیتلر 
و بینتو موســیلینی دیکتاتور سابق ایتالیا از 

این کلمه استفاده کرده اند.

بندسوممتممچهاردهمقانوناساسیبرایرئیسجمهوریسابقآمریکاگرانتماممیشود

حکم کلرادو علیه صلاحیت ترامپ
13 ایالت آمریکا پیگیر مجازات رهبر شورش ششم ژانویه هستند

گروه دیپلماســی: تحرکات دیپلماتیک در 
حاشــیه احتمال برقراری آتش بس تا پیش از 
کریســمس داغ شده اســت.  رویترز به نقل از 
یک منبع آگاه گزارش داد که این مذاکرات با 
میانجیگری قطر و مصر در جریان است که بر 
اســاس آن حماس برخی از اسیران را تحویل 
می دهــد و در مقابل، رژیم صهیونیســتی نیز 

برخی از اسیران فلسطینی را آزاد می کند.
در همین حال، یک مقام اسرائیلی اعام کرد: 
ما به قطر و ایالات متحــده آمادگی مان برای 
دســت یابی به توافقی در نزدیک ترین زمان را 
اعام کردیم.پایگاه عبــری والا اعام کرد که 
رژیم صهیونیســتی موافقت خود با آتش بس 
به مدت دســت کم یک هفتــه را اعام کرده 
تا در ازای آن، حدود ۴۰ اســیر زن اســرائیلی 
دیگر آزاد شــوند. در گزارش ها همچنین اعام 
شد که نخست وزیر قطر طی دیدارش با رئیس 
موســاد پیامی را از جانب جنبش حماس نقل 
کرد که در آن خواهان توقف جنگ در غزه در 
ازای تمدید مذاکرات به منظور آزادی اسیران 
شده بود. رئیس موساد نیز گفته که اگر حماس 
خواهان توقف جنگ اســت باید ساح خود را 

زمین بگذارد و فرماندهان خود را که در برنامه 
ریزی برای حمله هفتم اکتبر مشارکت داشتند، 
تحویل دهد.از ســوی دیگر، روزنامه واشنگتن 
پست گزارش داد که رژیم صهیونیستی در حال 
بررسی تمدید دو هفته ای آتش بسی است که 
به حماس پیشــنهاد خواهد شد تا به آن اجازه 
جمع آوری اسیران در نوار غزه و انتقال آنها به 

مکانی امن داده شود.
این در حالی اســت که اسماعیل هنیه رئیس 
دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسامی )حماس( 
ظهر چهارشنبه در رأس هیئتی از رهبران این 
جنبش برای گفت وگو درباره آتش بس در نوار 
غزه و تبادل اسیران با اشغالگران وارد پایتخت 
مصر شد. هنیه پیش از سفر به مصر در دوحه 
با »حســین امیرعبداللهیان« وزیرامورخارجه 
ایــران دیدار کرد. هنیــه در پایان این دیدار با 
اشاره به تحولات غزه، گفت: بدون شک تجاوز 
نظامی رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه یک 
امر بی سابقه بوده و ما شاهد حجم گسترده ای 
از حمات هوایــی، دریایی و زمینی این رژیم 
علیه ســاکنان غزه هســتیم. وی تصریح کرد: 
رژیم صهیونیســتی و هم پیمانانش فکر کردند 

می توانند به این شــکل مقاومت را از پای در 
بیاورند و مقاومت را مجبور به برافراشتن پرچم 
ســفید کنند اما بعد از ۷۵ روز از جنایت های 
رژیم صهیونیســتی و کشــتارهای جمعی و 
سیاست ســرزمین سوخته که این رژیم به راه 
انداخت، مقاومت همچنان استوار و ثابت قدم 
در میدان مانده و خســارت های سنگینی را به 

رژیم صهیونیستی تحمیل کرده است.
وی با تشکر از اقدامات حسین امیر عبداللهیان 
وزیر امــور خارجه جمهوری اســامی ایران 
در مورد پیگیــری تحولات غــزه، گفت: این 
چهارمین ســفر امیرعبداللهیان به دوحه طی 
این جنگ هست و این دیدارها در سایه جنگی 
است که رژیم صهیونیستی علیه ملت فلسطین 

به راه انداخته است.
رایزنی وزرای خارجه ایران و قطر

پیش از ظهر دیروز،وزیر امور خارجه کشورمان 
بــا شــیخ محمد بــن عبدالرحمــن آل ثانی 
نخســت وزیر و وزیر امور خارجــه قطر برخی 
موضوعات مورد اهتمام دوجانبه و منطقه ای از 
جمله تحولات فلسطین و غزه مورد گفت وگو و 
تبادل نظر قرار گرفت. امیرعبداللهیان با اشاره 

بــه دریافت برخی پیام ها و نشــانه ها گفت: به 
نظر می رسد آمریکایی ها در تاش های جدید 
می خواهند حســاب خود را از حساب جنایات 
رژیم صهیونیســتی در حق فلسطینی ها جدا 
کنند، اما عما همچنان در کنار رژیم اسرائیل 
در روند شکســت خورده نظامی ایســتاده اند. 
شــیخ محمد بن عبدالرحمن آل ثانی نخست 
وزیر و وزیر خارجه قطر نیــز در این دیدار، با 
ارائه ارزیابی مثبت از روند روابط دوجانبه، عزم 
کشــورش را برای اجرای کامل توافقات رؤسا 
و مســئولان دولتی دو کشــور و ارتقای روابط 
اقتصادی و تجاری فیمابین مورد تاکید قرار داد.
آمریکا دنبال آتش بس پیش از کریسمس

حسین امیرعبداللهیان عصر چهارشنبه پس از 

دیدار با شــیخ محمد بن عبدالرحمن آل ثانی 
نخست وزیر در جمع خبرنگاران گفت: یکی از 
موضوعات مورد توجه ما در گفت وگوها مساله 
فلسطین و تاش ها برای توقف جنایات جنگی 
و نسل کشــی رژیم صهیونیستی علیه ساکنان 
غزه و کرانه باختری و ارسال گسترده کمک های 
انسان دوستانه بود. وزیر امور خارجه ادامه داد: 
مذاکرات دیپلماتیک نشان می دهد که منطقه 
بــه مرور به ســمت یک آتش بــس می رود و 
گفت وگوهای مســتقیم و غیرمســتقیمی که 
بتواند به این وضعیــت فاجعه بار در غزه پایان 
دهــد و یا حداقل در مســیر کاهش آلام مردم 
فلسطین از جمله ساکنان غزه و کرانه باختری 

گام بر می دارد.

اسرائیلیهاناچاربهپذیرشمذاکرهومبادلهشدند

احتمالآتشبسدرغزهپیشازکریسمس
وزیرخارجه ایران به قطر رفت

آمادگیپوتینبرایمذاکرهدربارهجنگاوکراین
پوتین که در سال ۲۰۲۲ نیروهای خود را به اوکراین اعزام کرد، بارها گفته است 
که آماده گفت وگو در مورد صلح است، گرچه مقامات غربی می گویند که او پیش 
از هرگونه »تاش واقعی« منتظر نتایج انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده 
در ماه نوامبر است. »ولادیمیر پوتین«  رئیس جمهوری روسیه تاکید کرد، روسیه 
آماده گفت وگو با اوکراین، آمریکا و اروپا درباره آینده اوکراین است، البته اگر آنها 
بخواهند. به گزارش فرانس  ۲۴، رئیس جمهوری روســیه سه شــنبه در جلسه با 
رهبری دفاعی در مسکو گفت: »در اوکراین، کسانی که در قبال روسیه تهاجمی 
هســتند و همچنین در اروپا و ایالات متحده، آیا آنها می خواهند مذاکره کنند؟ 
بیایند مذاکره کنیم اما ما این کار را براساس منافع ملی خود انجام خواهیم داد.« 
پوتین با بیان اینکه روســیه قصد جنگ با اروپا را ندارد، گفت: »ما از آنچه مال 

خودمان است، دست نخواهیم کشید.«
روســیه اکنون حدود ۱۷.۵ درصد از ســرزمینی را که در سال ۱۹۹۱ به عنوان 
بخشــی از اوکراین به رسمیت شناخته شده بود، در اختیار دارد. روسیه در سال 
۲۰۱۴ شبه جزیره کریمه را ضمیمه خاک خود کرد و سال گذشته اعام کرد که 
چهار منطقه دیگر اوکراین که تا حدی تحت کنترل نیروهایش است، بخشی از 
روسیه هستند. کی یف می گوید تا زمانی که آخرین سرباز روسی از اوکراین خارج 

نشود، آرام نخواهد گرفت.
ولادیمیر پوتین در جلســه وزارت دفاع که با حضور سرگئی شویگو، وزیر دفاع و 
ژنرال والری گراسیموف، رئیس ستاد کل ارتش و همچنین الکساندر بورتنیکوف، 
رئیس سرویس امنیت فدرال )FSB( برگزار شد، سخنرانی کرد. پوتین گفت که 
نیروهای روســی اکنون ابتکار عمل را در میدان نبرد دارند. پوتین گفت »ما قرار 
نیســت اهداف عملیات ویژه نظامی را رها کنیم«، گرچه او افزود که روســیه به 
ارتباطات نظامی، شناسایی، هدف گیری و توانایی ماهواره ای بهتری نیاز دارد. او با 
بیان اینکه صنعت دفاعی روسیه سریع تر از غرب پاسخ می دهد، گفت: »روسیه به 
ارتقای نیروهای هسته ای خود و حفظ آمادگی رزمی خود در سطح بالایی ادامه 
خواهد داد.« پوتین همچنین گفت که عضویت اوکراین در ناتو »برای روسیه در 

۱۰ سال آینده و نه در ۲۰ سال آینده قابل قبول نیست.«

ویژه

پایانتقابلنظامیباکوباایروان
»حکمت حاجی اف« مشاور رئیس جمهوری آذربایجان در امور سیاست خارجی 
دیروز )چهارشنبه( گفت: تقابل نظامی به پایان رسیده است. در واقع آذربایجان 
تمامیت ارضی و حق حاکمیت خود را احیا کرده و به اشــغال نظامی ۳۰ ســاله 
قلمرو خود پایان داده است. باکو در انتهای جنگ ۴۴ روزه در ۲۰۲۰ اعام کرد 
که برای امضای توافق صلح با ارمنستان آماده است و همچنین پنج اصل اساسی 
و متن معاهده صلح را نیز پیشنهاد داد. در حال حاضر مستقیماً با طرف ارمنی در 

حال گفت وگوی دیپلماتیک هستیم.
مشــاور »الهام علی اف« رئیس جمهوری آذربایجان گفت: در هفتم دســامبر دو 
کشــور در بیانیه ای مشترک از قصد خود برای پیشبرد دستور کار صلح و اجرای 
اقداماتی در راســتای اعتمادســازی خبر دادند. می توان گفت که آذربایجان و 
ارمنستان در ســه ماه گذشته در آرام ترین وضعیت در تاریخ استقال خود قرار 
داشته اند. هیچ جنگی در کار نیست، خبری از تخاصم و درگیری نیست و سربازها 
به سربازخانه های خود بازگشته اند. صلح نسبی برقرار شده و حالا وقتش رسیده تا 

این را به یک صلح پایدار بدل کنیم؛ از جمله با امضای توافق صلح.
وی افزود: ارمنستان در سال های اشغال )قره باغ کوهستانی( اقدام به پاک سازی 
نــژادی علیه آذربایجانی ها کــرد. یک میلیون آذربایجانی هنوز آواره هســتند. 
آذربایجان در روند بازگرداندن این یک میلیون پناهجو به خانه هایشــان اســت؛ 

حقی که آن ها در ۳۰ سال گذشته از آن محروم بوده اند.

احضارکاردارایراندرآلمان
آلمان، روز سه شنبه، در اعتراض به ادعای توطئه برای حمله به کنیسه ای در این 
کشــور، یک دیپلمات ایرانی را احضار کرد. خبرگزاری آناتولی در این باره گزارش 
داد: وزارت امــور خارجه آلمان در بیانیه ای اعام کرد که کاردار ســفارت ایران به 
دلیل توطئه آتش سوزی احضار شده است. این وزارتخانه گفت: »طبق حکم امروز 
دادگاه عالی منطقه ای دوسلدورف، حمله برنامه ریزی شده به کنیسه ای در بوخوم 
در نوامبر ۲۰۲۲ به یک سازمان دولتی ایران مرتبط بود.« وزارت امور خارجه آلمان 
در ادامه با استناد به این ادعا بیان کرد: »ما هیچ خشونت تحت کنترل خارجی را 
در آلمان تحمل نخواهیم کرد. برای نتیجه گیری و اتخاذ اقدامات بعدی، همچنین 
در سطح اتحادیه اروپا )علیه ایران(، منتظر دلایل محکمه برای صدور حکم خواهیم 
بود.« پیش از این در همان روز، دادگاه عالی منطقه ای دوسلدورف یک مرد ایرانی-

آلمانی را به دلیل تاش برای آتش سوزی به دو سال و نه ماه حبس محکوم کرده 
بود. دادگاه در حکمی مدعی شد که این توطئه با سازمان های دولتی ایران مرتبط 
بوده است. متهم ۳۶ ســاله یک کوکتل مولوتوف را به مدرسه ای در کنار کنیسه 
پرتاب کرد که منجر به خسارات جزئی شد. دادستان ها گفتند که او به دلیل امنیت 

بالای ساختمان، نتوانسته آن را به مدرسه همسایه پرتاب کند.

انتقادکنعانیازقطعنامهعلیهایران
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه اقدام برخی کشورهای غربی در طرح 
و تصویب قطعنامه ای علیه ایران در مجمع عمومی سازمان ملل متحد در موضوع 
حقوق بشر را مصداق روشن استاندارد دوگانه و استفاده ابزاری از حقوق بشر برای 
اهداف نامشــروع سیاسی دانست و آن را به شدت محکوم کرد. سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی افزود: طرح قطعنامه حقوق بشری علیه ایران توسط برخی کشورهای 
غربی در حالی صورت گرفت که همین کشــورها چشم بر جنایات جنگی و نسل 
کشی رژیم صهیونیستی در غزه و کرانه غربی فلسطین بسته و برخی نیز بطور تمام 
عیار و نامحدود در حال حمایت از این رژیم جنایت پیشــه هستند و مضحک تر 
آنکه این رژیم نیز یکی از همبانیان قطعنامه علیه ایران است. کنعانی تاکید کرد: 
همبانی بودن رژیم غاصب صهیونیستی در طرح و تصویب قطعنامه حقوق بشری 
علیه ایران، چیزی جز یک رســوایی بزرگ سیاسی و اخاقی برای بانیان غربی و 
نیز بی ارزش شــمردن مفهوم والای حقوق بشر و تهی کردن نهادهای بین المللی 
از فلســفه وجودی آنها نیست. سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه این 
قطعنامه فاقد وجاهت قانونی بوده و مردود است، اظهار داشت: کشورهایی که سابقه 
طولانی در نقض نظام مند حقوق بشر داشته و مردم سراسر جهان تجربیات تلخ و 
گزنده ای از اقدامات ضدبشری آنان در خاطر دارند، در جایگاهی قرار ندارند که به 

دولت و مردم ایران توصیه های حقوق بشری داشته باشند.

اعدامفلهایمردمفلسطین
دیده بان حقوق بشــر اروپا-مدیترانه با صدور بیانیه ای اعام کرد، شــواهد و 
مدارکی دریافت کرده که نشــان می دهند نیروهای ارتش رژیم صهیونیستی 
شامگاه سه شنبه به منزل خانواده عنان در مرکز شهر غزه یورش بردند و بدون 
هیچ گونه توجیه و بدون هیچ گونه مقاومتی به ســوی مردان جوان داخل خانه 
تیراندازی کردند. زنان را در یکی از اتاق ها جمع کرده و سپس تعدادی گلوله 

به سمت آنها شلیک کردند که منجر به زخمی شدن آنها شد.
براساس نوشته روزنامه فرامنطقه ای رأی الیوم، این مرکز همچنین اعام کرد، 
تعدادی از زنان مجروح از جمله حدود ۵۰ زن و کودک در خانه محاصره شده  
و از جراحــات جدی و قطع عضو رنج می برنــد و از کمیته بین المللی صلیب 
ســرخ درخواســت دارند تا انتقال آنها از این محل را هماهنگ کند. یکی از 
نزدیکان قربانیان به دیده بان حقوق بشــر گــزارش داد: خواهرم به من اطاع 
داد که نیروهای اسرائیلی به خانه یورش برده و جوانان را اعدام کردند که ۱۵ 
نفر بر اثر اصابت گلوله شــهید و زخمی شده اند و سپس سربازان صهیونیستی 
به ســمت زنانی که در یکی از اتاق ها محبوس شده بودند گلوله شلیک کردند 
و در حال حاضر مادر، خواهرم و همســر برادرم و دیگران نیز زخمی شده اند 

و اگر فوراً نجات نیابند هر لحظه ممکن است جان خود را از دست بدهند.

رویداد

دیپلماسی

حقوق بشر

اعلاممفقودی
اینجانب امرحسین نصری کارلادانی به کد ملی ۰۰۲۳۵۵۲۶۷۰ اعام 
می کنم که سند برگ سبز و سند کمپانی یک عدد موتور سیکلت انژکتوری 
بلنتا CR200 مدل ۱۴۰۱ به شماره موتور 0198N1B000164 و 
شماره تنه N1BEFLJGWN1Y00285  به رنگ خاکستری به 

شماره پاک IR۱۴۶ -۱۷۴۶۵ مفقود گشته است.



»یوســی ملمــان«، تحلیلگــر امــور امنیتــی روزنامه 
عبری هاآرتص در این باره گفت که اقدامات ارتش یمن که 
روز به روز در دریای سرخ تشدید می شود، بیش از جنگ 
علیه غزه و حزب الله لبنان، گســتردگی وابستگی کابینه 

رژیم اشغالگر به آمریکا را نشان می دهد.
وی تاکید کرد که این وابســتگی رژیم صهیونیســتی به 

واشنگتن، به یک وابستگی مطلق تبدیل شده است.
یوسی ملمان ادامه داد: اظهاراتی که از سوی سطوح امنیتی 
و سیاسی اسرائیل بیان می شود، اظهاراتی است که مبتنی 
بر واقعیت میدانی نیست؛ چراکه نیروی دریایی اسرائیل و 
کشــتی های جنگی و زیردریایی هایی که در اختیار دارد، 
نمی تواند با تهدیدات ارتش یمن مقابله کند و در مجموع 

پاسخ آن بسیار ضعیف خواهد بود. این تحلیلگر صهیونیست 
تاکید کرد، یمنی ها از ابتدای عملیات، ۷۵ فروند پهپاد و 
موشک به سمت اراضی اشغالی فلسطین پرتاب کرده اند و 
پدافند هوایی این رژیم با کمک آمریکایی ها و سعودی ها 
توانســت تعدادی از آنها را رهگیری کند. ملمان به نقل از 
یک منبع امنیتی صهیونیســتی گفت که پرتاب موشک 
و حمات پهپادی به ســمت سرزمین های اشغالی، رژیم 
صهیونیســتی را متضرر کــرده  و حمات ارتش یمن به 
کشتی هایی به مقصد اراضی اشغالی در تنگه باب المندب 
و خارج از آن، به شدت کابینه نتانیاهو را نگران کرده است، 
چراکه تامین کالاهای وارداتی به سرزمین های اشغالی را 

تهدید می کند. 

روزنامه هاآرتص نوشــت، براساس پیشنهاد آمریکا تغییر 
شکل جنگ شــامل انتقال به مرحله ایجاد منطقه حائل 
در مرزهای غــزه و کاهش تعــدادی از نیروهای ذخیره 
ارتش رژیم صهیونیســتی و تغییر بــه روش یورش ها از 
طریق تیپ های ارتش به جای چهار لشــکر نظامی است 
که در حال حاضر به عملیات نظامی گســترده در بخش 
زیادی از نوار غزه ادامه می دهند. مذاکرات در کابینه رژیم 
صهیونیســتی درباره این مسئله است که چه زمانی بهتر 
اســت این تغییر را شروع کرد. در اواسط ژانویه یا اندکی 
قبل از پایان آن. اما مانع اصلی در مقابل این تغییر وجود 
دارد و آن وضعیت سیاسی بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
رژیم صهیونیســتی است که نگران فروپاشی ائتاف خود 

تحت فشار و خشم راست گرایان است. این روزنامه نوشت، 
دولت آمریکا، وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( و نمایندگان 
فرماندهی مرکزی ارتش آمریکا )سنتکام( از مدت ها پیش 
به تل آویو پیشنهاد تغییر شکل عملیات را داده اند. با این 
حال آمریکایی ها در این راستا فشار زیادی وارد نکردند و 
از نتانیاهو حمایت نظامی و سیاسی گسترده ای را به عمل 
آوردند و همچنان صبر زیــاد خود را با توجه به اقدامات 
مکرر تحریک آمیز نتانیاهو و برخی اعضای جناح راســت 
حفظ می کنند. هرچند که آنها از قتل جمعی غیرنظامیان 
فلســطینی در نوار غزه ناخرسند هســتند. آنها از رژیم 
صهیونیســتی انتظار دارند که حمــات هوایی را برای 

کاهش تعداد قربانیان غیرنظامی در نوار غزه پایان دهد. 

دغدغهسیاسینتانیاهودرجنگغزهوحشتاسرائیلیهاازعملیاتیمنیها

دولت مالزی دیروز چهارشــنبه اعام کرد که تصمیم گرفته به کشــتی های 
رژیم صهیونیســتی و نیز کشــتی هایی که پرچم این رژیــم را دارند، اجازه 

پهلوگیری در بنادرش را ندهد.
همچنیــن دولت کوالالامپور بارگیــری کالا در بنادر خــود را برای تمامی 
کشتی هایی که در حال حرکت به سمت اراضی اشغالی هستند، ممنوع کرد.

به گزارش شــبکه خبــری المیادین، انــور ابراهیم، نخســت وزیر مالزی در 
بیانیه ای با اشــاره به حمات وحشیانه رژیم صهیونیستی به غزه، اظهار کرد: 
این ممنوعیت پاسخی به اقدامات »اسرائیل« در نقض اصول انسانی و قوانین 
بین المللی است. نخست وزیر مالزی در ادامه گفت: کابینه اطمینان دارد این 

تصمیم هرگز بر فعالیت های تجاری مالزی تاثیر نخواهد گذاشت.
انور ابراهیم پیشــتر در تماس تلفنی با اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی 
جنبش حماس ضمن ابراز همبســتگی با ملت فلســطین و غزه در عملیات 
طوفان الاقصی تاکید کرد، مالزی تسلیم فشارهایی نمی شود که غرب جهت 

محکوم کردن حماس به آن وارد می کند.

اقداممالزیعلیهکشتیهایاسرائیلی
رئیس جمهوری آمریکا همزمان با حمایت های تمام عیار از اقدامات نظامی رژیم 
صهیونیستی در غزه و تاش برای توجیه تلفات گسترده غیرنظامیان، خواستار 
تمایز قائل شدن رژیم صهیونیستی میان مبارزان حماس و غیرنظامیان فلسطینی 
شد. درحالی که تعداد کشته شدگان حمات رژیم صهیونیستی در غزه از ۷ اکتبر 
به ۲۰۰۰۰ نفر رسیده است؛ بایدن که با »صهیونیست« نامیدن خود به حمایت 
تمام عیار از عملیات رژیم صهیونیستی علیه غزه ادامه داده، حالا می گوید رژیم 
صهیونیســتی باید میان حماس و غیرنظامیان فلســطینی تمایز قائل شود و از 
تل آویو خواســت تاش کند تلفات غیرنظامیان را کاهش دهد. به گزارش تایمز 
اســرائیل، او در ادامه گفت: »ما درباره آینده سیاسی ملت فلسطین و راهکار دو 
دولتی با تضمینی برای امنیت اسراییل که به واسطه آن، از صلح و روابط عادی 
با همسایگان عرب خود بهره مند شود، با شرکای اسراییلی و عرب خود در حال 
مذاکره هستیم.« بایدن هم چنین مدعی شد که یکی از دلایل عملیات »طوفان 
الاقصی« توسط جنبش مقاومت فلسطین علیه رژیم صهیونیستی این بود که من 

از نزدیک با سعودی ها روی به رسمیت شناختن اسرائیل کار می کردم.

بایدندنبالتشکیلکشورفلسطین
»ماریانا اسپولیاریچ« رئیس کمیته بین المللی صلیب سرخ در ژنو در پی سفرش 
به اراضی اشغالی و نوار غزه در جمع خبرنگاران گفت: من درباره ناکامی اخاقی 
صحبت می کنم چون هر روز و هر لحظه جنگ در این باریکه بیشتر ادامه پیدا 
می کند و جامعه بین الملل نتوانسته به چنین سطحی از رنج و درد پایان دهد و 

این روند بر نسل های بعدی نه فقط در غزه تاثیر می گذارد.
به گزارش رویترز، وی با اشــاره به آزادی اسیران صهیونیست گفت: کاری بدون 
توافق توســط حماس و اسرائیل اتفاق نمی افتد. بنابراین، به آنها تاکید می کنیم 
که به مذاکره ادامه دهند. گرچه کمیته بین المللی صلیب سرخ در جریان وقفه 
بشردوســتانه با میانجیگری مصر و قطر، آزادی اسرا را تسهیل کرد، اما از سوی 
برخی از اسرائیلی ها بابت اینکه کار بیشتری برای آزادی دیگر اسیران انجام نداده، 
مورد انتقاد قرار گرفته اســت. رئیس کمیته بین المللی صلیب سرخ همچنین 
گفت: نمی شود فقط به آنجا بروید، گروگان ها را آزاد کنید و به خانه برگردانید. 
اینها کار دشواری است. ما به گفت وگو با تمامی طرف های درگیر در این جنگ 
ادامه می دهیم تا برای اجرای توافقی که دو طرف به آن می رسند، آماده باشیم. 

انتقادصلیبسرخازادامهجنگغزه





اعلام مراسم تشییع پیکر توران مهرزاد

پیکــر توران مهــرزاد، هنرمند پیشکســوت عرصه هنرهای 
نمایشــی و رادیو روز شنبه ـ دوم دی ماه ـ از محل ساختمان 
ارگ تاریخی رادیو به ســمت قطعه هنرمندان بهشــت زهرا 

تشییع می شود.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی رادیو نمایش، تشییع 
پیکر این هنرمند فقید، ســاعت ۱۰ روز شنبه دوم دی ماه، از 
محل ارگ تاریخی رادیو واقع در میدان پانزده خرداد به سمت 

قطعه هنرمندان بهشت زهرا برگزار خواهد شد.
تــوران مهرزاد، بازیگر پیشکســوت، دوبلــور و گوینده رادیو 

سه شنبه ۲۸ آذرماه از دنیا رفتند.
او از دهــه ۲۰ فعالیت های هنری خــود را در تئاتر آغاز کرد 
و بعدها در کنار تئاتر، بــازی در نمایش های رادیویی، دوبله، 

بازیگری در سینما و گویندگی در رادیو را دنبال کرد.
فیلم های »خط قرمز«، »برزخی ها«، »هامون«، »برج مینو«، 
»لیلا«، »قرمز«، »دلشــدگان«، »پری« و »عینک دودی« از 
جمله آثاری اســت که با نقش آفرینی او در سینما روی پرده 

رفته است.
تسلیت انجمن بازیگران سینما به مناسبت 

درگذشت توران مهرزاد
در پی درگذشت توران مهرزاد، انجمن بازیگران سینمای ایران 

پیام تسلیتی منتشر کرد.
به گزارش مهر، در پی درگذشت توران مهرزاد بازیگر تئارت، 
سینما، رادیو و تلویزیون انجمن بازیگران سینمای ایران پیام 

تسلیت منتشر کرد.
در متن این پیام آمده است:

»اوست همیشه زنده
و باز هم خبر تلخ وداع با بزرگی دیگر ... با نهایت تاسف و اندوه، 
درگذشت بازیگر تاثیرگذار و پیشکسوت عزیزِ عرصه های تئاتر، 
سینما، تلویزیون و رادیو، همکار عزیزمان بانو توران مهرزاد که 
در آثار به یادماندنی بســیاری در طی این سال ها برای مردم 
خاطره ســازی کردند را به خانواده محترم ایشــان و به مردم 

هنردوست کشورمان تسلیت عرض می کنیم.
اخبار تلخ این پاییز غمناک تمامی ندارد انگار ...«

برپائی نمایشگاه نقاشی )انَار ایرانی (
 در برج آزادی

نمایشگاه نقاشی انَار ایرانی 
با آثار هنرمندان و اساتید 
دانشــکده هنر تهران روز 
جمعه ۱ دی ماه در کافه 
گالری و تــالار آیینه برج 
به  می شود.  افتتاح  آزادی 
گزارش روابط عمومی برج 
با  نمایشــگاه  این  آزادی، 
۷۵ اثر شــامل نقاشــی، 
نقاشیخط، عکس، پوستر، 
حجم، همــراه با رونمایی 

از یک تابلو به نمایش گذاشــته می شود. نمایشگاه انَار ایرانی 
با نمایشگاه گردانی لیلا شاهنجرینی و مدیریت هنری استاد 
جــلال عطارزاده، با حضــور ۵۵ هنرمند و اســاتید هنر در 

سبک های مختلف افتتاح می شود.
هدف از برپائی این نمایشــگاه یادمان شــب یلدا و زنده نگاه 
داشــتن آداب آیینی و همچنین آشــنا کردن نسل جوان با 

آداب و فرهنگ و رسم های سنتی این شب طولانی است. 
اجرای ۱۰ ورکشــاپ، نقاشــی روی پارچه، پیکر تراشــی، 
فرشــبافی، آبرنگ، تصویر ســازی، نقاشــی روی ســفال و 
نقاشیخط با ورق طلا از ویژه برنامه های نمایشگاه انَار ایرانی 
است. نمایشگاه نقاشی انَار ایرانی از ۱ دی ماه در کافه گالری 
و تالار آیینه مجموعه فرهنگی هنری برج آزادی دایر اســت 
و علاقمندان می توانند تا ۷ دی ماه از ســاعت 9 تا ۱9 از این 

نمایشگاه بازدید کنند.

سعید پورصمیمی 
بازیگر نقش پرویز دهداری

سعید پورصمیمی بازیگر 
تئاتر، سینما و تلویزیون 
ســینمایی  فیلــم  در 
بــه  »پرویزخــان« 
ثقفی  علی  کارگردانی 
مرحوم  نقــش  ایفاگر 
پرویز دهداری سرمربی 
اسبق تیم ملی فوتبال 

کشــورمان خواهد بود. به گزارش مهــر، فیلمبرداری فیلم 
سینمایی »پرویزخان« به نویسندگی و کارگردانی علی ثقفی 
و تهیه کنندگی عطا پناهی با حضور ســعید پورصمیمی در 
نقش پرویز دهداری در تهران ادامه دارد. این فیلم سینمایی 
که محصول ســازمان هنری رسانه ای اوج است درباره پرویز 
دهداری یکــی از متفاوت ترین مربیان تیم ملی فوتبال ایران 

است که روزهای پایانی فیلمبرداری خود را می گذراند.
»پرویز خان« اولین ساخته سینمایی علی ثقفی است که به 

زودی آماده نمایش خواهد شد.

یادمان

نمایشگاه

خبر

جشــنواره بین المللی فیلمهای مستقل اروپایی با 
حضور اصغر فرهادی به عنوان رئیس هیات داوران 
در حال برگزاری ست و در شهر محل برگزاری این 
رویداد، طی مراسمی ستاره ای با نام این کارگردان 

برگزیده اسکار، رونمایی شد.
پانزدهمین جشنواره بین المللی فیلمهای مستقل 
اروپایــی با حضور اصغر فرهــادی به عنوان رئیس 
هیات داوران در حال برگزاری ست و در شهر محل 
برگزاری این رویداد، طی مراسمی ســتاره ای با نام 

این کارگردان برگزیده اسکار، رونمایی شد.
به گزارش ایســنا،  پانزدهمین جشنواره فیلم های 
مســتقل اروپایــی »Les Arcs« از تاریخ ۱۶ تا 
۲۳ دســامبر )۲۵ آذر تــا دوم دی ماه( در منطقه 
بورگ-سن-موریس در رشته کوههای آلپ برگزار 
می شود و اصغر فرهادی سینماگر ایرانی به عنوان 
رئیس هیأت داوران در کنار دیگر داوران از کشــور 
فرانسه، فیلم های اروپایی بخش مسابقه این رویداد 

سینمایی را داوری خواهند کرد.
 در این جشنواره فیلم هایی از سینمای مستقل اروپا 
به نمایش در می آید و مســترکلاس هایی با حضور 
ســینماگرانی چون روبن اســتلوند، ایزابل هوپر، 

برنیس بژو و... برگزار می شود.
این وام گرفتنی است؛ ۷۵ میلیون تومان، 

بدون ضامن، فوری
فیلم سینمایی »گذشته« ســاخته فرانسوی زبان 
فرهادی با بازی برنیس بژو نیز در این جشنواره به 

نمایش گذاشته می شود.
هدف این جشــنواره ترویج سینمای اروپا از طریق 

نمایش فیلم های مستقل اروپایی است که کمتر به 
خارج از مرزهایشان صادر شده اند و همچنین تلاش 

در جهت ایجاد بازار فیلم اروپایی از طریق برگزاری 
نشست های حرفه ای با فعالان اصلی صنعت فیلم 

اروپا اعلام شــده است. اصغر فرهادی پیش از این 
سابقه حضور به عنوان رئیس یا عضو هیات داوران 

جشنواره های مهمی از جمله برلین، کن و زوریخ را 
نیز در کارنامه دارد.

در جشنواره بین المللی فیلم های مستقل اروپایی برگزار شد 

رونمایی از ستاره ای با نام اصغر فرهادی

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در تشریح تازه ترین مصوبات 
شورا که عصر روز ۲۸ آذر ماه به ریاست حجت الاسلام رییسی 
رییس جمهور کشورمان برگزار شد، از تصویب نهایی سند ملی 

موسیقی کشور خبر داد.
به گزارش مهر به نقل از مرکز رســانه و روابط عمومی شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی، جلسه ۸9۲ شورای عالی انقلاب فرهنگی 
عصر روز سه شــنبه بیست و هشــتم آذر ماه به ریاست حجت 
الاسلام سیدابراهیم رئیسی رییس جمهور، محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی و حجت الاسلامی محسنی اژه ای 

رئیس قوه قضائیه در محل نهاد ریاست جمهوری برگزار شد.
حجت الاســلام و المســلمین عبدالحســین خســروپناه دبیر 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی در حاشــیه این جلسه در جمع 

خبرنگاران اظهار کرد: در جلسه، تعیین رئیس شورای فرهنگی 
اجتماعی خانواده و زنان مطرح شد که از بین سه گزینه که در 
شــورای فرهنگی اجتماعی زنان و خانواده رأی آورده بودند، در 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی رأی گیری به عمل آمد و فهیمه 
فرهمندپور بالاترین رأی را کســب کــرد و از این پس رئیس 
شورای فرهنگی اجتماعی زنان و خانواده و عضو حقوقی شورای 

عالی انقلاب فرهنگی خواهد بود. 
وی افزود: دســتور دیگر جلسه، موضوع شورای تحول و ارتقای 

علوم انســانی بود که سال ها ریاســت آن با جناب حداد عادل 
بود با تقدیر از زحمات ایشــان، جناب سیدســعیدرضا عاملی 
 با بالاترین رأی، ریاســت شــورای تحول و ارتقای علوم انسانی 
عهده دار شــد که امیــدوارم این شــورای تخصصی با حرکت 
جهشی بتواند منشأ تحول شود و اساتید دانشگاه ها و حوزه های 
علمیه به نظریه های کارآمد و اثربخش در علوم انســانی دست 

یابند. 
خســروپناه ادامه داد: در این جلسه سند ملی موسیقی تصویب 

نهایی شد، این سند یکی از اسناد مهمی بود که سال ها در شورا 
مانده و پیرامونش بحث های مختلف شده بود، نظر مقام معظم 
رهبری و فقها در این باره اخذ شــده بــود که در نهایت پس از 
جلسات متعدد در شــورای معین به تصویب نهایی در شورای 
عالی رسید. این در حالی است خانه موسیقی و هنرمندان این 

رشته در تدوین این سند نقش مؤثری داشتند.
وی ادامه داد: در این جلسه اساسنامه فرهنگستان علوم بازنگری 
شد و امکان ایجاد گروه های علمی جدید و سقف اعضای پیوسته 

فرهنگستان به تصویب نهایی رسید.
پیش از این محمدجواد آل احمد دبیری شورای توسعه فرهنگ 
قرآنی کشــور را در دوره جدید شــورای عالی انقلاب فرهنگی 

عهده دار بود.

تهیه کننده و کارگردان فصل جدید »کودک شــو« که از نیمه دی ماه به آنتن شبکه 
نسیم می رسد معرفی شدند. به گزارش ایرنا از روابط عمومی شبکه نسیم، فصل جدید 
»کودک شــو« این روزها در لوکیشــنی جدید در مرحله پیش تولید و آماده ســازی 

دکورها قرار دارد تا به زودی تصویربرداری آن آغاز شود.
حسین ربانی غریبی تهیه کننده این فصل از برنامه است و رضا مهرانفر که در فصل های 
اولیه برنامه جزو هســته اصلی برنامه بوده است در فصل جدید کارگردانی برنامه را بر 
عهده دارد. همچنین طراحی و تولید برنامه با بازی ها و آیتم های متنوعی پیش خواهد 
رفت که نیاز به دکورهای جدید داشــت، در حال حاضر مراحل ساخت این دکورها رو 

به پایان است و به زودی در لوکیشن جدید به سرانجام می رسد.
»کودک شو« جزو برنامه های شاخص شبکه نسیم بوده که اقبال زیادی را هم به همراه 
داشته است. با این حال هر برنامه ای برای تداوم مسیر رشد ناگزیر از تغییر و روزآمدی 
اســت، امید است فصل جدید برنامه که با طراحی متفاوت در بازی ها و ساختار همراه 

است و از نیمه دی ماه پخش خواهد شد، مخاطبان را با خود همراه کند.
حسین ربانی غریبی تهیه کننده فصل جدید »کودک شو«، تهیه کنندگی برنامه های 
تلویزیونی گوناگونی مانند »نشــان مهربانی«، »فانوس دریایی«، »موزه گرد«، »سوره 

هنر« و... را در کارنامه خود دارد.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی تشریح کرد

تصویب نهایی سند ملی موسیقی

بازگشت »کودک شو« با تغییرات جدید به شبکه نسیم از نیمه دی ماه

محمد اصفهانی تک آهنگ »در هوایت« 
را با آهنگســازی میلاد بابایی و با یادی از زنده 

یاد محمدرضا شجریان منتشر کرد.
به گزارش ایرنا، تک آهنگ »در هوایت« با شعری 
از مولانا، آهنگسازی میلاد بابایی و صدای محمد 
اصفهانــی خواننده موســیقی پاپ و ســنتی به 

مناسبت شب یلدا منتشر شده است.
آیدیــن ترکیــان نوازنــده کمانچــه، مهــران 
اکرمی بازنگری وکال، امیر ارشــیا تنظیم کننده، 
محمــد فلاحی میکس و مســتر، محمد یعقوب 
خانی گرافیست و عطا پناهی تهیه کننده سریال 
»مســتوران« از دیگر هنرمندان و عوامل اجرایی 

این اثر هستند.
تک آهنگ »در هوایت« براساس روایت استاد محمدرضا شجریان از گوشه راک است که به این استاد تقدیم شده است.

اصفهانی با انتشــار این قطعه در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی نوشته است: »در هوایت... شعر مولانا بر اساس روایت 
استاد محمدرضا شجریان از گوشه راک.

شــب یلدا بلندترین شب سال و طلیعه فصل فرشتگی یعنی زمستان که مظهر سپیدی و پاکی است بر همه شما هموطنان و 
عزیزانم تهنیت باد. محمد اصفهانی پسین آذر ماه ۱۴۰۲«

دوره  هفدهمیــن  روز  ســومین  در 
جشنواره سینماحقیقت، »ابراهیم حاتمی کیا« و 
»رضا میرکریمی« برای تماشای مستند »احمد« 

به چارسو می روند.
بــه گــزارش ایرنا، در ســومین روز جشــنواره 
ســینماحقیقت، از فیلــم احمــد کــه یکی از 
کنجکاوی برانگیزتریــن آثــار این دوره اســت، 
رونمایی خواهد شد. مستندی که درباره زندگی 
حجت الاســلام ســیداحمد خمینی فرزند امام 

خمینی )ره( است.
اهمیت این ســوژه و البته حضور چهره ای چون 
مصطفی رزاق کریمی در مقام کارگردان، ســبب 

شــده تا انگیزه های بسیاری نسبت به تماشای این مستند وجود داشــته باشد. به همین دلیل، چهره های مختلف سینمایی، 
سیاسی و هنری شامگاه امشب، میهمان اکران مستند احمد در خانه جشنواره هفدهم سینماحقیقت هستند.

احمد ســاعت ۱9:۳۰ امشب در سالن ۱ پردیس چارسو برای نخستین بار رونمایی می شود. در این اکران، علاوه بر تعدادی از 
اعضای خانواده امام خمینی )ره(، ســیدعباس صالحی؛ وزیر ارشاد دولت قبل، احمد مسجدجامعی، ابراهیم حاتمی کیا و رضا 
میرکریمی نیز حضور دارند. در این اکران، چهره های دیگری نیز حضور به هم خواهند رساند. پیش بینی می شود احمد، یکی از 

پرمخاطب ترین مستندهای این دوره سینماحقیقت باشد که احتمالا طی سانس های دیگری نیز نمایش داده شود.

»ابراهیم حاتمی کیا« و »رضا میرکریمی« در سینماحقیقتانتشار »در هوایت« با یادی از محمدرضا شجریان

تاسیس یک شبکه جدید  در صداوسیما»ماه عسل« سریال کمدی جدید تلویزیونبازگشت جناب خان با »نسیمی شو« در شبکه نسیم
»نسیمی شو« به تهیه کنندگی 
و اجرای پرهام عمرانی با ویژه 

برنامه شب یلدا آغاز می شود.
به گزارش مهر به نقل از روابط 
به  عمومی پروژه، »نسیمی شو« 
تهیــه کنندگی و اجرای پرهام 
عمرانی برنامه جدیدی است که 
به عنوان ویژه برنامه شب یلدا 
از شبکه نسیم پخش می شود. 

»نسیمی شو« با مأموریت معرفی برنامه های شبکه نسیم و همچنین تصاویر دیده 
نشده از این برنامه ها به آنتن می آید و با دعوت از عوامل برنامه ها به آنها می پردازد.

در شب یلدا برنامه »نسیمی شو« مهمانان بسیاری خواهد داشت که از مهمترین 
مهمانانش می توان به حضور »جناب خان« اشاره کرد.

ویژه برنامه یلدا »نسیمی شــو« بیش از ۱۰۰ دقیقه اســت که پنجشنبه و جمعه 
ساعت ۱9:۳۰ روی آنتن شبکه نسیم می رود.

تهیه کننده سریال کمدی »ماه 
عسل« از نگارش فیلمنامه این 
اثــر تلویزیونی توســط محمد 
تنابنده، برادر محســن تنابنده 
خبر داد. مرتضی رزاق کریمی، 
در گفت وگو با ایرنا با اعلام این 
خبر که سریال »ماه عسل« در 
مرحله نگارش فیلمنامه است، 
این  داســتان  داشــت:  اظهار 

ســریال همان طور که از اسمش پیداســت در مورد یک زوج جوان است که در 
آستانه ازدواج هستند. وی با اشاره به سوابق نویسنده سریال گفت: محمد تنابنده 
فصل دوم سریال »نون خ« را نوشــته و در سریال دودکش هم جزو نویسندگان 
بوده است. رزاق کریمی با یادآوری این که ماه عسل هنوز به مرحله تولید نرسیده 
است اظهار داشت: فعلا طرح سریال در اداره کل فیلمنامه رسانه ملی تصویب شده 

است. شاید تا دو ماه دیگر فیلمنامه نوشته شود. 

شبکه سحاب گام جدیدی در 
به شمار  صداوسیما  برون مرزی 
می رود کــه در جهــت ایجاد 
تصویر ذهنی صحیح و واقعی از 

ایران در اذهان مردم دنیاست.
شــبکه  به عنــوان  ســحاب 
تازه تأســیس صداوســیما قرار 
اســت با ۲۴ ســرویس زبانی 
در جهت ایجــاد تصویر ذهنی 

صحیح و واقعی از ایران در اذهان مردم دنیا قدم بردارد.  به گزارش تسنیم، شبکه 
ســحاب گام جدیدی در برون مرزی صداوسیما به شمار می رود که در جهت ایجاد 
تصویــر ذهنی صحیح و واقعی از ایران در اذهان مردم دنیاســت. توجه به فضای 
مجازی و ظرفیت روایت سازی در آن در قالب های مختلف در اولویت این شبکه قرار 
دارد و تلاش می شود خرده پروژه ها و کلان پروژه های رسانه ای براساس اولویت های 

سیاستی در ۲۴ سرویس زبانی موجود در این شبکه به فراخور، تعریف شود.

مستندی با همکاری وودی آلن درباره وودی آلن
»وودی آلن: یک مســتند« نام سریال 
کوتاه ۲ قســمتی اســت که در قالب 
یک فیلم ســینمایی هم تدوین شد و 
تلاش دارد تا زندگی و آثار وودی آلن 
را در قالب یــک مصاحبه صمیمانه و 
متواضعانه با خود هنرمند بررسی کند.

به گزارش مهــر، در نیم قــرن اخیر 
تلاش های متعددی شــده تــا بتوان 
تصویری از وودی آلن را در قالب رسانه 

ارایه کرد؛ از کمیک استریپی که از سال ۱9۷۶ تا ۱9۸۴ توسط استوارت همپل نوشت 
و ترســیم شــد تا کتاب های متعددی که درباره این هنرمند خلق شده است. در این 
میان چندین فیلم مســتند هم ساخته شــده است. در سال ۲۰۱۱ شبکه پی بی اس، 
در قالب مجموعه »استادان آمریکایی« مستندی با عنوان »وودی آلن: یک مستند« 
بــه کارگردانی رابــرت بی واید تولید کرد که از حضور خود آلن در کنار شــماری از 
چهره های مطرح زندگی اش بهره گرفته اســت. »وودی آلن: یک مستند« یک مینی 
سریال مستند تلویزیونی محصول ۲۰۱۱ به کارگردانی رابرت بی واید درباره کمدین 
و فیلمســاز وودی آلن اســت. این فیلم که بخشی از سریال »استادان آمریکایی« در 
PBS بود، حرفه آلن به عنوان یک کمدین اســتندآپ، نویسنده کمدی، کارگردان 
فیلم و نویســنده فیلم را دربرگرفته است. در شــصت و چهارمین دوره جوایز پرایم 
تایم امی، این ســریال ۲ نامزدی دریافت کرد: برای ســریال های مستند برجسته و 
برای کارگردانی یک برنامه مســتند. »وودی آلن: یک مستند« مستندی ۳ ساعت و 
۱۲ دقیقه ای در ۲ قســمت در ۲۰ نوامبر ۲۰۱۱ پخش شد. این مستند وودی آلن را 
در صحنه فیلمبرداری فیلمش دنبال می کند و در حالی که از مکان های کودکی اش 

بازدید می کند به بروکلین بازمی گردد.

تسخیر گیشه ایتالیا با  یک فیلم واقعی از زندگی زنان
»هنوز فردایی هســت« نه تنها گیشه 
سینماهای ایتالیا را تسخیر کرده بلکه 
بحث هایی در سراســر کشــور به راه 

انداخته است.
به گــزارش مهــر به نقــل از هالیوود 
ریپورتر، »هنوز فردایی هســت« فیلم 
جدیدی اســت که به تازگی در ایتالیا 
اکران شــده و از »باربی« گرتا گرویگ 
هم موفق تر ظاهر شده است. این فیلم 

که به پربیننده ترین فیلم سال ۲۰۲۳ ایتالیا بدل شده، درباره خشونت خانگی در رم 
در دوران پس از جنگ جهانی دوم اســت. دلیا با بــازی پائولا کورتلزی بازیگری که 
حالا کارگردانی فیلم را هم انجام داده اســت در کنار همســرش، ایوانو با بازی والریو 

ماستندریا از خواب بیدار می شود. 
این فیلم که به صورت ســیاه و ســفید فیلمبرداری شــده، ادای احترامی اســت به 
کلاســیک های نئورئالیســت ایتالیایی مانند »دزد دوچرخه« و »رم شهر بی دفاع«، 
اما این درام اجتماعی به ســینک آشــپزخانه محدود نمی شــود. اول از همه افراد با 

دیالوگ های کوتاه معرفی می شوند.
اکران این فیلم بحث های مربوط به خشــونت خانگی، کشتن زنان و حقوق زنان در 
ایتالیا را دوباره برانگیخته و بحث هایی را که از زمان ربودن و قتل تکان دهنده جولیا 
ســکتین دانشجوی ۲۲ ساله در ماه گذشته و دستگیری دوست پسرش به این دلیل 

در جامعه ایجاد شده بود، قوی تر کرده است.
۲۵ نوامبر امسال این فیلم در سنای ایتالیا به مناسبت روز جهانی حذف خشونت علیه 
زنان سازمان ملل متحد به نمایش درآمد و برای دانش آموزان نیز در حال اکران شدن 

است و تا به امروز ۳۰۰ هزار دانش آموز این فیلم را تماشا کرده اند.

پیروزی »ارباب حلقه ها« از دادگاه
آمــازون و بنیــاد تالکیــن در یک نبرد 
حقوقی چند جانبه بر سر فرانچایز »ارباب 
حلقه ها« پیروز شــدند. به گزارش مهر 
به نقل از ورایتی، در ماه آوریل امســال، 
دمتریــوس پولیکرون نویســنده کتابی 
به نام »همراهی پادشــاه« با انتشار آن 
مدعی شــد که این کتــاب دنباله ای بر 
»ارباب حلقه ها« است. او این کتاب را به 
عنوان اولین کتاب از یک مجموعه هفت 

قســمتی معرفی کرد. این نویسنده پس از آن علیه آمازون و بنیاد تالکین شکایت کرد 
و مدعی شــد که سریال »ارباب حلقه ها: حلقه های قدرت« که برای نمایش به صورت 
آنلاین ســاخته شده اســت، از کتاب او وام گرفته و حق چاپ او را زیرپا گذاشته است. 
قاضی دادگاهی در کالیفرنیا شکایت پولیکرون را در ماه آگوست رد کرد. پس از آن، بنیاد 
تالکین از این نویســنده به دلیل نقض حق چاپ این مجموعه شکایت کرد. یک قاضی 
منطقه ای آمریکا هم در پاییز امسال به نفع این بنیاد رای داد و به بنیاد حکم دایمی داد 
تا از »کپی بــرداری، توزیع، فروش، اجرا، نمایش یا هــر بهره برداری دیگری« از کتاب 
یا دنباله آن توســط پولیکرون جلوگیری کنند. همچنین به نویسنده دستور داده شد 
تمامی نسخه های فیزیکی و الکترونیکی آثارش را از بین ببرد. در نهایت قاضی کالیفرنیا 
به تازگی حکــم هزینه ها را هم صادر کرده و پولیکــرون را موظف به پرداخت هزینه 
۱۳۴۶۳۷ دلاری حق الوکاله آمازون و تالکین کرده است. این قاضی در صدور این حکم 
ادعای پولیکرون را کاملا رد کرده زیرا کتاب او کاملا بر اســاس شخصیت های »ارباب 
حلقه ها« شکل گرفته و نوشــتن آن را از ابتدا »غیرمعقول« و »بیهوده« خواند.»ارباب 
حلقه ها: حلقه های قدرت« یکم ســپتامبر ۲۰۲۲ به نمایش درآمد. فصل نخست در ۸ 

قسمت ساخته شد که آخرین قسمتش ۱۴ اکتبر نمایش داده شد. 
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